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زمان برگزاری کنکور سراسری
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شلوغی شهرقم با شروع فعالیت برخی اصناف ؛

نگرانی از موج دوم 
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با اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند و شروع فعالیت بسیاری از واحدهای صنفی شلوغی و ازدحام به خیابان های شهر قم 
بازگشت و برخی از مردم هم بدون رعایت اصول بهداشتی در حال گشت زنی در واحدهای تجاری و انجام امور روزمره خود 

هستند. در طرح فاصله گذاری هوشمند، اصناف کم ریسک و بی خطر به شرط رعایت اصول بهداشتی و ثبت نام در سامانه

بی توجهی مردم و اصناف به پروتکل های بهداشتی
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

هنوز خطر ویروس کرونا جدی است 

تقاطع جعفریه تا پایان
 سال تکمیل می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: برای نخستین بار عملیات اجرایی 
بوستان اختصاصی دوچرخه در بلوار فدائیان اسلام پردیسان با ۸ پیست اختصاصی 
آغازشده که در سال ۹۹ به بهره برداری می رسد. عباس ذاکریان با اشاره به اقدامات 
انجام شده در حوزه حمل ونقل شهر قم، اظهار داشت: متأسفانه در طراحی شهری 
اولویت با وسایل نقلیه بوده و این خودرو محوری سبب شده که کمتر به حوزه 

عابران پیاده و دوچرخه سواران توجه شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: ۳۰۰ تن پسماند شهری در روز به 
جای دفن، در سیستم جداسازی و تولید کود کمپوست و پسماند خشک قرار 
گرفته است. سید امیر سامع با اشاره به اقدامات انجام شده برای آبیاری فضای سبز 
شهری، اظهار داشت: بیش از ۱۰۰ هکتار یعنی یک میلیون مترمربع فضای سبز با 
روش های نوین و جدید آبیاری تاکنون توسعه شبکه آبیاری در شهر قم شده است. 

وی با بیان اینکه بیش از ۶۰ کیلومتر خطوط انتقال آب برای فضای سبز در شهر قم

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

نخستین بوستان اختصاصی دوچرخه قم راه اندازی می شود
معاون خدمات شهری شهرداری قم:

دفن مستقیم زباله در قم روزانه ۳۰۰ تن کاهش یافت

88

 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مناقصه عمومی 
به شرح ذیل به متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

1- مناقصه خرید سنگ لاشه 1 تا 20 اینچ کوهی حاصل از انفجار بصورت
 تحویل در محل.

شرایط :
صلاحیت لازم : اشخاص حقیقی و حقوقی با سوابق کار مشابه و مورد تأیید سازمان 

توسعه و عمران قم.
 تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده نقدی از 
سازمان توسعه و عمران قم ، اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد به شماره حساب 

سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم .
محل دریافت ، تحویل و بازگشایی اسناد مناقصه : قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و 

اداری ناشران طبقه پنجم .
حساب  شماره  به  استرداد(  قابل  )غیر  مناقصه  هر  تفکیک  به  اسناد  خرید  هزینه 

1006761844 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .
هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .
سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 

متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای 
سازمان به آدرس قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با 

شماره تلفن 37840660-025 داخلی 6380-6381 تماس حاصل فرمایند .

سازمان توسعه و عمران قم
آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم گفت: بانک های 
خصوصی استان قم هیچ مشارکتی در کمک به بخش تولید ندارند.
محمود سیجانی در گفتگویی بخش تولید را نیازمند همراهی 
بانک ها برای پرداخت تسهیلات دانست و گفت: بانک های دولتی 
بانک های  اما  می کنند،  همراهی  را  تولید  بخش  زمینه  این  در 
خصوصی هیچ مشارکتی ندارند. وی تصریح کرد: مصوبات ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید در حکم قانون به شمار می رود، اما چون 
بانک های خصوصی از ابتدا هیچ مشارکتی ندارند نمی توان از آن ها

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم ، ساماندهی 
محله اسماعیل آباد به عنوان سکونتگاه غیررسمی در استان قم 
این  اولویت های استان اعلام و گفت: کار ساماندهی  از  را یکی 
محله در سال ۹۹ به اتمام برسد. بیژن سلیمان¬ پور با اشاره به 
اهمیت توجه به مباحث آسیب اجتماعی در استان اظهار داشت: 
سال گذشته 66 میلیارد ریال اعتبار برای کاهش های آسیب های 
اجتماعی در استان قم تخصیص داده شده که این اعتبار برای 
مقابله با این پدیده هزینه شده است. وی ایجاد دفاتر تسهیل گری

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم :

بانک های خصوصی کمکی به بخش 
تولید  نمی کنند

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

اتمام ساماندهی محله اسماعیل آباد 
تا پایان سال
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 رئیس جمهور گفت: همکاری مردم با طرح فاصله گذاری هوشمند موجب 

کاهش روند گسترش بیماری در برخی استان ها شده است.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز شنبه در جلسه با روسای 
عالی،  آموزش  بهداشتی،  اداری،  آموزشی،  امنیتی،  اجتماعی،  کمیته های 
پشتیبانی، اصناف و اقتصادی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه ارزیابی 
های دستگاه های مرتبط از جمله وزارت بهداشت و درمان از اجرای یک هفته ای 
طرح فاصله گذاری هوشمند در استان ها حکایت از همراهی و همکاری نسبتا 
فاصله گذاری  اجرای طرح  با  دارد، گفت: همکاری مردم  رضایت بخش مردم 
هوشمند موجب کاهش روند گسترش بیماری در برخی  استان ها و ایجاد روند 

ثابت در دیگر استان ها شده است.
رئیس جمهور اظهار داشت: این وضعیت بر اساس برآورد دستگاه ها و کمیته های 
ستاد ملی مقابله با کرونا حاصل همراهی و رعایت پروتکل های بهداشتی توسط 
صاحبان کسب و کار ها و کسبه در هفته گذشته بوده و البته بر اساس آمار ذکر 
شده بخش قابل ملاحظه ای از مردم ضمن رعایت دستورالعمل های بهداشتی به 
شکل مطلوبی به شعار »در خانه بمانیم« متعهد بوده و جز برای امور ضروری از 

خانه خارج نشدند.
آقای روحانی افزود: کماکان از ملت عزیز و شریف می خواهم به این اصول پایبند 

بوده و نسبت به رعایت توصیه های بهداشتی توجه داشته باشند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: دستگاه های ذیربط می توانند بر اساس این 
برآورد ها در گام بعدی شرایط مدنظر برای بازفعالیت کسب و کار های با ریسک 

متوسط را برای تصویب به ستاد ملی مقابله با کرونا ارائه کنند.
شرایط فعالیت کسب وکارها با ریسک متوسط مشخص شود

روحانی ادامه داد: در این راستا مقرر شده وزارت بهداشت و درمان با همکاری 
کمیته امنیتی و اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا شرایط شروع به کار کسب و 

کار های با ریسک متوسط را بررسی و آن را به ستاد ملی ارائه کنند.
رئیس جمهور اظهار داشت: کمیته اطلاع رسانی و تبلیغات ستاد ملی مقابله 
با کرونا باید با هماهنگی ها و برنامه ریزی هایی که برای رسانه های کشور، فضای 
مجازی و صدا و سیما تعریف می کنند با اطلاع رسانی، آموزش و اقناع مردم نسبت 
به رعایت ضوابط و دستورالعمل های ابلاغ شده برای کسب و کار هایی که فعالیت 

خود را شروع کرده اند، اقدام موثر داشته باشند.
آقای روحانی خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت و درمان با همکاری دستگاه های 
ذیربط باید در کنار آموزش و اقناع مردم نظارت و کنترل دقیقی نسبت به رعایت 

ضوابط و اصول بهداشتی داشته باشد.
 تقسیم بندی استان ها از نظر شیوع کرونا بر اساس معیارهای جهانی  
رئیس جمهور همچنین با اشاره به اینکه بازگشایی مراکز آموزشی طبق مصوبه 
ستاد ملی مقابله با کرونا بستگی به شرایط و وضعیت کنترلی کرونا در هفته های 
آتی دارد، گفت: بنابراین وزارت بهداشت و درمان می بایست با همکاری کمیته 

آموزشی و کمیته امنیتی- اجتماعی با تطبیق معیار های تعریف شده در این 
خصوص پیشنهاد خود را ارائه کند.

آقای روحانی افزود: وزارت بهداشت و درمان همچنین ماموریت دارد بر اساس 
را  و پذیرفته شده جهانی استان ها و شهر های کشور  تعریف شده  معیار های 
نسبت به شرایط شیوع بیماری در سه وضعیت مشخص تقسیم بندی کرده و در 
هفته های آتی پروتکل های مرتبط با آن ها که با معیار های مشخص تعریف شده اند 

را اجرا نمایند.
رئیس جمهور اظهار داشت: در جلسه قبلی روسای کمیته های ستاد ملی مقابله 
با کرونا به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری ماموریت داده شد تا با همکاری و تقویت شرکت های دانش 
بنیان نسبت به ساخت و تولید برنامه، نرم افزار و کیت های جدید برای مشخص 
شدن افرادی که دارای مصونیت هستند بررسی سریع داشته و اقدام کنند؛ بر این 
اساس با استفاده از آن و شناسایی بهبود یافتگان و درمان شدگان می توانیم در 

زمینه اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند اجتماعی به مردم کمک کنیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه باید در زمینه رفت و آمد ایرانیان خارج از کشور یا اتباع 
بیگانه که سفر آن ها ضروری است پروتکل های دقیق تعریف شود، افزود: وزارت 
بهداشت و درمان با همکاری وزارت امور خارجه و راه و شهرسازی ماموریت دارند 
تا دستورالعمل های دقیق را در این راستا تدوین و پس از تصویب در ستاد ملی 
مقابله با کرونا نسبت به اطلاع رسانی آن اقدام کنند، تا بر اساس آن رفت و آمد های 
ضروری که غالباً مرتبط با تبادلات تجاری با سایر کشور ها و همسایگان یا بازگشت 
ایرانیان بوده و برای کسانی است که ناگزیر از سفر به ایران هستند انجام شود و 
بتواند شرایط را با رعایت دستورالعمل های بهداشتی برای سفر به ایران مهیا کند.

سخنگوی دولت اعلام کرد :

زمان برگزاری کنکور سراسری 
سخنگوی دولت با بیان این که آموزش مجازی دانش آموزان تا پایان اردیبهشت ماه 
ادامه دارد، گفت: با توجه به وضعیت کنونی بیماری کرونا در کشور، کنکور سراسری 

سه هفته پس از برگزاری امتحانات نهایی مدارس برگزار می شود. 
بنای  گفت:  سراسری  کنکور  برگزاری  و  مدارس  بازگشایی  درباره  ربیعی«  »علی 
وزارت آموزش و پرورش این است که تا پایان اردیبهشت آموزش دروس تمام شود و 
آموزش درس های باقیمانده به روش های مجازی مانند طرح آموزشی " شاد"، تا پایان 

اردیبهشت ماه ادامه خواهد داشت.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری بیان کرد: پس از اردیبهشت ماه برای 
برگزاری امتحانات سه هفته زمان لازم است و  سه هفته پس از امتحانات هم کنکور 
سراسری برگزار می شود، البته این تصمیمات بر اساس شرایط فعلی که از وضعیت 
بیماری کرونا وجود دارد، اتخاذ شده است. سخنگوی دولت گفت: طبیعی است که 
با نظر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و تصمیمات ستاد ملی کرونا شرایط 

جدید برای تغییر در برنامه آموزشی و برگزاری امتحانات و کنکور اعلام خواهد شد.
کند  تغییر  ابلاغی  مصوب  بهداشتی  پروتکل های  و  اصول  اگر  کرد:  تصریح  وی 
تصمیمات جدید نیز گرفته می شود، اما با شرایط موجود و فعلی و تداوم آن، پایان 
کلاس ها به صورت مجازی تا پایان اردیبهشت ماه و بعد از آن برگزاری امتحانات دانش 
آموزان به صورت حضوری و کنکور نیز سه هفته پس از امتحانات، برنامه ریزی و زمان 

بندی شده است.
سیستم آموزش در کشور تعطیل نیست

سخنگوی دولت با قدردانی از »محسن حاجی میرزایی« وزیر آموزش و پروزش و 
کارکنان این وزارتخانه برای برنامه ریزی و اجرای طرح شبکه آموزش دانش آموزان 
)شاد( و گفت: در حال حاضر هم سیستم آموزش در کشور تعطیل نیست، این طرح 
بسیار خوب عمل کرده است و دانش آموزان و معلمان زیادی هم به این طرح پیوسته 
اند و روز به روز هم این تعداد افزایش می یابد. ربیعی با بیان اینکه بازگشایی مدارس 
تابع سیاست ها و مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا است، گفت: در جلسه فردا صبح 
)یکشنبه( ستاد ملی مبارزه با کرونا که با حضور رییس جمهوری برگزار می شود درباره 

زمان بندی دقیق بازگشایی مدارس تصمیم گیری نهایی می شود.
 

 حسن غفوری فرد:

تفاوت حقوق کارگر و کارمند درست نیست
 عضو شورای مرکزی جبهه پیروان گفت:تفاوت چشمگیر دستمزد کارگران و کارمندان 

از اقشار جامعه اصلًا قابل قبول نیست.
حسن غفوری فرد، درباره چالش های پیش آمده در رابطه با تعیین حداقل دستمزد 
کارگران در سال جاری گفت: طبقه کارگر حق بزرگی به گردن انقلاب اسلامی دارند و 
امام خمینی )ره( می فرمودند برکاتی که در کشور داریم مرهون وجود کارگرها است و 

نقش کارگرها در انقلاب و بعد از آن در تولید از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی افزود: درباره بحث اخیر باید شرایط فعلی کشور را نیز تا حدودی در نظر داشته 
باشیم، یعنی اینکه اگر دستمزد کارگرها به میزان کمتری افزایش داشته است بخشی 
به خاطر شرایط اقتصادی کشور است و افزایش بیش از اندازه دستمزدها ممکن است 

منجر به اخراج برخی کارگرها از طرف کارفرمایان شود.
 وی همچنین گفت: با این حال به نظر می رسد که تصمیم اخیر یک تصمیم موقت 
برای عبور از شرایط فعلی است و امیدوارم که به زودی رضایت کارگران عزیز در رابطه با 

دستمزدها تأمین شود.
غفوری فرد در ادامه با تاکید بر اینکه حتماً باید رضایت این قشر محروم جامعه جلب 
شود گفت: بعد از انقلاب جامعه کارگری نقش پررنگی در جبهه های نبرد با رژیم بعث 
داشتند و پس از آن نیز بخش اعظم راه اندازی صنایع به همت جامعه کارگری انجام 
شده و لازم است که دولت توجه جدی تری به این قشر آسیب دیده جامعه داشته باشد.
وی با اشاره به تفاوت دستمزد کارگران با کارمندان و کارکنان دولت تصریح کرد: تفاوت 
چشمگیر دستمزد این دو قشر از اقشار جامعه به نظر قابل قبول نیست اما طرح این 
موضوع نیاز به یک شرایط بهتری نسبت به شرایط امروز کشور دارد و ان شالله پس از 

بیماری کرونا این مطالب به بحث آزاد گذاشته شود.

مازنی نماینده مجلس: 

باید نسبت به تولیدات داخلی تعصب 
داشته باشیم

 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: باید نسبت به محصولات 
داخلی تعصب داشته باشیم و اصل را بر افزایش کیفیت تولید داخلی بگذاریم چرا که 
وقتی کالای داخلی باکیفیت در اختیار مردم قرار گیرد، سراغ کالای خارجی نمی روند. 
حجت الاسلام والمسلمین »احمد مازنی« در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا با 
اشاره به نامگذاری سال به عنوان جهش تولید از سوی رهبر انقلاب و  الزامات تحقق آن 
اظهار داشت: اقتصاد کشور زمانی رشد می کند که تولید داخلی به لحاظ کمی و کیفی 
رونق داشته باشد به همین جهت سال گذشته، رهبر معظم انقلاب عنوان »رونق تولید« 

و امسال نیز نام »جهش تولید« را برگزیدند.
 وی افزود: آنچه در درجه اول در شعار سال رهبر انقلاب اسلامی اهمیت دارد، این 
است که مطرح شدن بحث »جهت گیری اقتصادی« در این سال ها و بحث »تولید« که 
در دو سال اخیر مطرح شده باید از سوی قوای سه گانه و سایر ارکان نظام و آحاد مردم 

مورد توجه قرار گیرد. 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: نکته دیگری که 
همواره باید مورد تاکید دولت و سایر ارکان نظام قرار گیرد این است که جهت گیری 
شعار سال با چشم انداز 20 ساله یعنی افقی که برای آینده کشور در نظر گرفته شده و 

برنامه های توسعه  و برنامه سالانه باید هماهنگی داشته باشد. 
وی یادآور شد: اگر این ذهنیت قبل از ورود به سال جدید بوده که چه بهتر و اگر نبوده، 
ماموریت اصلی سازمان برنامه و بودجه این است که رابطه میان جهش تولید با برنامه 
ششم توسعه و بودجه سال ۹۹ و همچنین افق چشم انداز را مشخص کند. مازنی گفت: 
نکته دیگری که به نظر من در مورد شعار سال یعنی »جهش تولید« و شعار سال گذشته 
»رونق تولید داخل« مطرح است، اینکه ما باید عِرق و تعصب ایرانی و ملی داشته باشیم 

و تا جایی که ممکن است محصولات داخلی را خریداری کنیم.

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت  :

کرونا جان ۷۳ نفر دیگر را در ایران گرفت
 رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 80 
هزار و 868 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 73 نفر در 

24 ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به 5031 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز شنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد 
فوت ناشی از آن در کشور افزود: در 24 ساعت گذشته تا ظهر امروز ) 30 فروردین( بر 
اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای علوم پزشکی 1374 بیمار جدید مبتلا به 
کووید1۹ در کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا 

به کووید- 1۹ در کشور به 80 هزار و 868 نفر رسید.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ادامه داد: در طول 24 
ساعت گذشته 73 بیمار دیگر مبتلا به کووید-1۹ در کشور جان خود را از دست دادند 
و از زمان شیوع این بیماری در کشور تاکنون 5031 نفر جان خود را از دست داده اند.

جهانپور بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون 55 هزار و ۹87 نفر از بیماران 
مبتلا به کووید 1۹ در کشور بهبود یافته و از بیمارستان ترخیص شده اند و 3513 نفر از 
این بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. امیدواریم شفا 

پیدا کنند.
وی گفت: تا کنون 330 هزار و 137 آزمایش تشخیص کووید1۹ در کشور در 126 

آزمایشگاه انجام شده است.
جهانپور افزود: با وجود همه تحریم ها و دشمنی های ظالمانه به همت مردم روند 
مبارزه با کرونا در کشور ادامه دارد. از مردم می خواهیم که همچنان در خانه بمانند تا به 

مددالهی کرونا را شکست دهیم.
وی ادامه داد: نمونه این ظالمها را در تلاش رسانه های خارجی فارسی زبان برای 
تحریم و ریجکت کیت های تشخیصی بیماران کرونا از کشور کره جنوبی شاهد بودیم 
اما همنوایی مثال زدنی مردم همچنان ادامه دارد و امیدواریم این همکاری در روزها و 

هفته های آینده ادامه داشته باشد.
رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت گفت: کاهش نسبی آمار مبتلایان و مرگ 
و میر کووید - 1۹ ادامه دارد و بخش عمده این توفیق مرهون جدیت و همکاری مردم 

است.

تاثیرات شدید 
کرونا بر اقتصاد

برخی آمارهایی که اخیرا  درباره اثرات اقتصادی کرونا 
خواندم به شرح زیر است. آمارها را بخوانیم و به چند 

سؤال مهم  برسیم.
 کرونا رشد اقتصادی جهان را در سال 2020 به میزان  1.2 تا 1.5 درصد کاهش 

خواهد داد.
سازمان بین المللی کار )ILO( برآورد می کند شیوع کرونا حدود 2.7 میلیارد نفر از 
نیروی کار در جهان را تحت تأثیر قرار می دهد ضمن آنکه کاهش ساعات کاری 1۹5 

میلیون نفر سبب افت درآمد و فقر می شود.
38 درصد شاغلین جهان در بخش های خدماتی فعالیت می کنند و نیمی از آنها در 
بخش غیررسمی هستند. شوک اقتصادی ناشی از شیوع کرونا بخش خدمات را بیشتر از 
کشاورزی و صنعت درگیر می کند و چون بخش خدمات ظرفیت اشتغال غیررسمی بالایی 

دارد، به کاهش رفاه و افزایش فقر بیشتری منجر خواهد شد.
پیش بینی سازمان بین المللی کار این است که ادامه تعطیلی بر اثر کرونا به گسترش فقر 
در جهان می انجامد و 80 درصد بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط را دچار بیشترین 

آسیب  می کند.
پیش بینی می شود تا این جا کرونا اقتصادهای بزرگ جهان مانند آمریکا را با 2 تا 8.4 

درصد کاهش رشد مواجه کند، چین کاهش رشد  تا 6.2 درصدی را تجربه می کند.
بیش از 16 میلیون شغل درآمریکا تا اینجای کار از دست رفته و نرخ بیکاری از حالت 
اشتغال کامل به 15 درصد رسیده است. فدرال رزرو پیش بینی کرده  است 47 میلیون 

شغل در این کشور از دست برود و نرخ بیکاری به 32 درصد برسد.
کشورها به ارائه بسته های حمایتی روی آورده اند که بیشترین حجم این بسته ها به تأمین 

نیازهای بهداشت و سلامت )1۹ درصد( و جبران بیکاری )18 درصد( اختصاص دارد.
این وضعیت در اقتصاد ایران که سال ۹8 رشد اقتصادی نزدیک به صفر را تجربه کرده 

است، وضعیت سخت تری ایجاد خواهد کرد. اقتصاد ایران در وضعیتی است که:
تولید ناخالص داخلی در اثر تحریم ها افت و خیز قابل ملاحظه ای تجربه کرده چنانکه در 

سال ۹7، حدود  2.2 درصد کاهش داشته است.
تولید ناخالص داخلی سرانه در سال ۹7 نسبت به سال پایه افت 6.5 درصدی را نشان 

می دهد. مصرف بخش خصوصی در سال ۹8 معادل 8.8 درصد کاهش یافته است.
متوسط رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص نیز در سال ۹8 نسبت به سال قبل بیش از 2 
درصد کاهش نشان می دهد. در دوره تحریم روزنه های صادرات نفتی و غیرنفتی ایران روز 
به روز تنگ تر شده و هر منفذی برای تأمین ارز و صادرات نیز توسط تحریم کنندگان بسته 

می شود. کرونا در چنین شرایطی، آسیب های زیر را به وجود آورده است:
بیش از 12 میلیون کارگر در بخش خدمات مشغول به کارند و آثار اولیه بیکاری در 10 

رسته ای که بلافاصله با شیوع بیماری دچار تعطیلی شدند هویداست.
نزدیک به 3.3 میلیون نفر از شاغلین رسمی کشور به طور مستقیم در معرض آسیب 

قرار گرفته اند.
بیش از 1.5 میلیون کارگاه رسمی و غیررسمی دچار توقف فعالیت شدند.

4 میلیون شاغل غیررسمی در کشور در معرض توقف یا کاهش فعالیت کاهش دستمزد 
و اخراج هستند.

برآورد می شود در 3 ماه اول کاهش 0.4 درصدی رشد اقتصادی اتفاق می افتد و بیکاری 
را افزایش می دهد. ایجاد اشتغال جدید در صنوف تولیدی کوچک و کارخانه های مقیاس 

پایین نیز حداقل تا دو سال پس از تعطیلی امکان پذیر نیست.
بیکارشدگان در صورت تعطیلی درازمدت و عدم مداخله در سیاست های بازار کار، به 
بیش از 4 میلیون نفر خواهد رسید. این 4 میلیون نفر شامل 3.3 میلیون شغل بیمه شده 

و حدود 700 هزار شغل غیررسمی است.
اعتبار لازم برای جبران دستمزد بیکار شدگان با حداکثر 2 میلیون تومان در ماه به مدت 

3 ماه، 24 هزار میلیارد تومان است.
ایجاد اشتغال جدید در کشور در صنایع سرمایه بر و کاربر به طور متوسط بیش از 500 
میلیون تومان و در بخش خدمات بیش از 150 میلیون تومان به ازای هر شغل هزینه 

نیاز دارد.
 این آمارها را علی ربیعی، سخنگوی دولت در نوشتاری درباره اثرات اقتصادی کرونا 
و سیاست دولت در برابر این بحران نوشته است )@alirabiei_ir(. این آمارها پای یک 

سؤال مهم را به میان می کشند:
 یک. »سیاست و راهکارهای درست حفظ جان مردم )توأمان در برابر کرونا و عواقب 

وخیم اقتصادی آن( چیست؟«
دو. این سیاست ها و راهکارها بدون صریح سخن گفتن با مردم امکان شکل گیری 

دارند؟
سه. سازوکار اجماع سازی برای پیشبرد سیاست ها و راهکارهای درست چیست؟

عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی

ضرورت کنترل 
ویروس های زندگی  

و  برای سلامتی خود، خانواده  چند وقتی است که 
آحاد جامعه ، صورتمان را می پوشانیم، دستانمان را مرتب 

شستشو می دهیم؛
فاصله از دیگران را رعایت می کنیم و هر کاری که لازم باشد، انجام می دهیم تا موجب 
انتشار یا ابتلا به ویروس کرونا نشویم، ویروسی که آن را نمی بینیم اما علائم، آثار وعواقب 
آلوده شدن به آن را می فهمیم، ترس از بیماری ومرگ موجب مراقبت های بسیاری در 
ما شده است، اما خیلی مفید است از این بلیه طبیعی درس های دیگری برای زندگی 
بگیریم، اینکه برای خشنودی و رضایت خدایی که میدانیم هست و برای پیشگیری از 
برخی بیماری ها و مرگ ها، از برخی ویروس های زندگی مان از جمله موارد زیر پرهیز کنیم:
1- چه دختر و چه پسر، چه زن و چه مرد خصوصا جوانترها، رعایت حجاب و حریم 
نوامیس دیگران را بکنیم تا ویروس شهوت نهفته در نفس انسان ها ، به جان هموطنانمان 
و خانواده هایشان نیافتاده و خانواده های بسیاری را نابود نکند، بالا رفتن سن ازدواج، 
عدم تمایل به تشکیل خانواده، اختلافات خانوادگی و طلاق، عمدتا ، آفت ها، بیماری ها و 
مرگ هایی هستند که محصول پراکنش این ویروس در جامعه هستند، هرچند اکثر مردم 
قادر به دیدن این ویروس نیستند اما عاقلان قوم آن را می بینند و قرن هاست نسبت به 
خطر عظیم آن هشدار می دهند، جوامع مثلا آزاد که محدودیت روابط و حجاب را برنمی 
تابیدند، اثرات مرگ آفرین این بلای اجتماعی را در جامعه دیده و یکی یکی به توجه و 

رعایت آن روی آورده اند.
2- از پراکنش ویروس تهمت و غیبت به یکدیگر پرهیز کنیم، این ویروس خطرناک 
موجب از بین رفتن اعتماد عمومی، خدشه وارد شدن به آبروی دیگران و بی اعتبار 
کردن همدیگر می شود، هر حرفی را درباره دیگران، حال چه اشخاص حقیقی باشند 
یا حتی شخصیت های حقوقی که شنیده، خوانده، یا حدس زده ایم بدون تحقیق 
و راستی آزمایی بیان نکنیم و با عرض و آبروی دیگران بازی نکنیم، حتی اگر حرفی 
یا خبری از کسی صحیح هم باشد، انتشار آن غیبت است که این ویروس ، کشنده 
دوستی ها، محبت ها، عشق ها و علاقه ها به یکدیگر است و باید از انتشار آن جدا 
خودداری کنیم، شاید کسی که این سخن در باره اوست، دیگر آنگونه نیست، او خود 
را اصلاح کرده باشد و ما با مبتلا شدن به ویروس غیبت، به سوی مرگ اخلاق و ادب 

پیش برویم.
3- از ویروس های بدگویی، بد اخلاقی، پرخاشگری، بدرفتاری و مانند آن پرهیز کنیم 
که همه ان ها موقعیت، جایگاه، شخصیت و وقار ما را آلوده کرده و در صورت پیشرفت 

موجب مرگ ما در آن خصلت های انسانی خواهد شد.
4- از ویروس دروغ پرهیز کنیم که سرچشمه تمامی آفت ها و بیماری های اخلاقی و 
انسانی است، این ویروس موجب مرگ اخلاق و اعتبار ماست، اعتماد در جامعه را ازبین 

می برد و موجب وحشت و جدایی انسان ها از یکدیگر می شود.
5- از این دست ویروس ها بسیار است که ویروس شناسان جسم و روح انسان ها که 
برترین آنها معصومان)ع( برگرفته از کلام خدا هستند، آنها را شناسایی کرده و نسبت به 
ابتلا به آن هشدار و راه های جلوگیری و آلوده نشدن به آن ها را آموزش داده اند، خداوند 
فرمان داده تا برای پرهیز از ویروس ها و شستن جسم و روحمان از آلودگی ها، نمازهای پنج 
گانه را بجا آوریم که مصداق همان ضدعفونی کردن  دستها پس از دست زدن به هرچیزی 
در این ایام ابتلا به ویروس کرونا است، هرروز مبتلا به دست زدن به انواع آفت های دنیا، 
دیدن بسیاری از آلودگی ها، گفتن برخی ناصواب ها و رفتن به محیط های آلوده هستیم 
که برای ضد عفونی کردن آن ها پس از هربار باید چشم و دهان وبینی و دست و پاهای 
خود را شستشو داده و روحمان را که در معرض تاراج آفت های غیر است به اصل آن که 
خداوند رحمان است عرضه کرده و تجدید پیوند کنیم و خداوند وضو و نمازهای پنج گانه 

را برای این امر قرار داده است.
بواقع لازم است از این ویروس چند روزه ای که ترس از خود را با شبهه بیماری و مرگ 
بر جان ملت ها حاکم کرده است بیاموزیم تا در چند روزه دنیا ویروس های مخرب و مرگ 
آور دیگر زندگی مان را بفهمیم و از آن ها نیز خود، خانواده، عزیزان و دیگران را مصون و 

محفوظ بداریم.

رئیس جمهوراعلام کرد:

 کاهش روند گسترش کرونا در برخی استان ها 
همچنان به شعار »در خانه بمانیم« متعهد باشیم 

محمد فاضلی*

 رییس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور گفت: اگر گزارش خلاف واقع به هیات های 
اجرایی، نظارت و شورای نگهبان ارسال شود و این گزارش مبنای رد صلاحیت و تضییع 
حقوق داوطلبی قرار گیرد، وی می تواند برای استیفای حقوق خود به دستگاه قضایی 
شکایت کند.  »محمدجواد کولیوند« با اشاره به طرح دو فوریتی که هفته گذشته در دستور 
کار جلسه علنی مجلس شورای اسلامی قرارداشت، اظهارداشت: چون دوفوریت این طرح 
در خصوص اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست جمهوری، خبرگان رهبری و مجلس 
شورای اسلامی، تصویب شده بود باید 48 ساعت بعد از آن تعیین تکلیف می شد.  بر همین 
اساس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس شورای اسلامی صبح روز )شنبه 30 
فروردین( تشکیل جلسه داد. وی اضافه کرد: چون تصمیم گیری در مورد قواعد و قانون 
انتخاباتی خبرگان رهبری بر عهده خود آن نهاد است، در جلسه امروز موضوع خبرگان از این 
دو فوریت حذف شد. رییس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس شورای اسلامی 
گفت: در جلسه امروز علاوه بر بررسی قانون انتخابات ریاست جمهوری و مجلس شورای 

اسلامی؛ شوراهای اسلامی شهر و روستا  هم به این طرح اضافه شد.
کولیوند ادامه داد: الحاقیه و تبصره ای به طرح دو فوریتی اصلاح قانون انتخابات اضافه 
کردیم و مبنای الحاقیه این است که اگر گزارشی به هیات های اجرایی، نظارت و شورای 
نگهبان ارسال شود و مبنای تصمیم گیری برای رد صلاحیت ها قرار گیرد و آن گزارش خلاف 
واقع باشد، به طوری حقوق یک نامزد یا داوطلب تضییع شود، نامزد معترض می تواند برای 

استیفای حقوق خود به دستگاه قضایی شکایت کند.
وی ادامه داد: اگر در دادگاه ثابت شود حقی از داوطلب رد صلاحیت شده تضییع شده، 
فرد ارسال کننده گزارش خلاف واقع به نهادهای اجرایی و نظارتی – مسئولیت حقوقی داشته 
باشد- تا دوسال محکوم به انفصال از  خدمت می شود و اگر ارسال کننده گزارش خارج از 
دایره حقوقی )اجزایی یا نظارتی( باشد، تا شش ماه حبس تعزیری برای آنها در نظر گرفته 
می شود. نماینده مردم کرج در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه مبنای این طرح و 
مواد الحاقی به آن، حقوق و آبروی مردم است، یادآور شد: دستگاه های انتخاباتی در نظام 
جمهوری اسلامی نباید گزارش هایی را مبنای تصمیم قرار دهند که ارزیابی نشده باشد. 
دستگاه هایی که مورد استعلام واقع می شوند، مانند وزارت اطلاعات، دادگستری، نیروی 
انتطامی، ثبت احوال و دستگاه های دیگر حتما باید گزارش های خود را قبل از ارسال مورد 
ارزیابی قرار داده واز صحت آن اطمینان حاصل کنند. کولیوند  امروز همچنین تبصره ای به 
این طرح اضافه شد که بر اساس آن روز شمار روند انتخاباتی برای نمایندگی مجلس شورای 

اسلامی، از ثبت نام تا روز انتخابات 73 روز بود، که این مدت را به ۹0 روز افزایش دادیم.
وی ادامه داد: در این طرح دو فوریتی، فرصت بیشتری به شورای نگهبان برای بررسی 
دقیق تر صلاحیت ها داده می شود و در هیات های اجرایی هم تغییراتی در نظر گرفته شده 
است که بر اساس آن ترکیب هیات هایی اجرایی شهرستان ها متشکل از فرماندار، رییس ثبت 

احوال و ۹ نفر از معتمدین آن حوزه است.

بر اساس الحاقیه جدید به طرح اصلاح قانون انتخابات؛

کولیوند: رد صلاحیت شدگان به مرجع قضایی شکایت می برند

اخبار

محمدجعفر جوادی*

 عضو حزب اعتدال و توسعه می گوید: کار مجلس 
قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین است، کار مجلس 
این نیست که با فشار وارد کردن بر قوه مجریه  رئیس فلان 
اداره را عوض کنند و وابستگان خودش را روی کار آورند. 

»اکبر ترکان« در بخشی از گفتگوی خود با خبرآنلاین 
با اشاره به اینکه به نظر من روی دوش مجلس جدید 2 
وظیفه مهم است، گفت: یک وظیفه از این ناشی می 
شود که ۹0 نفر از نمایندگانی که در مجلس قبل بودند 
و یکی دو ماهی از عمرشان باقی است،  اینها به دلایل 
مالی و مداخلات اقتصادی رد صلاحیت شده اند. مثلا 
رد صلاحیت علی مطهری معلوم است که جنبه سیاسی 
داشته است،  اما شورای نگهبان اعلام کرد که عده ای 
در کارهای خلاف بودند مثل دلالی و مداخله در امور 
ناباب تجاری و...  که طبق صحبت های شورای نگهبان 
عده زیادی اینگونه بودند. وی افزود: به نظر من مجلس 
جدید در ابتدا باید برای این که این آلودگی را بزداید با 
دقت بسیار زیادی مراقبت کند تا آبرو و حیثیت مجلس 
احیا شود، بعضی از کسانی که رد صلاحیت شده بودند 
با فشارهای مختلفی رفته اند و دوباره کارشان را درست 

کرده اند و دوباره وارد مجلس شده اند، من فکر می کنم 
مجلس جدید برای اینکه حیثیت خود را حفظ کند، باید 
این کسانی که در کارشان خدشه اقتصادی است و در 
مداخله اقتصاد دولتی بوده اند و دلالی و امثالهم انجام 
میدادند باید اعتبارنامه هایشان رد شود. ترکان ضمن 
اشاره اینکه برخی با وجود داشتن تخلفات مالی راهی 
مجلس یازدهم شده اند، گفت: برای اینکه دوباره فشار 
آورده اند و تائید صلاحیت شده اند که اسامی آنها معلوم 
است. اعتبارنامه اینها باید رد شود و نباید اجازه دهیم اینها 
همچنان در مجلس بمانند وگرنه مجلس دوباره همان 
اتهامات قبلی را متوجه می شود. این بخش بسیار مهمی 
است و تقاضای ما از مجلس جدید این است که اعتبار 
مجلس را فدای این اشخاص ناباب نکند. این عضو حزب 
اعتدال و توسعه ادامه داد: از سوی دیگر در این دوره ای 
که گذشت نمایندگان مداخلاتشان در قوه مجریه خارج 
از حد و اندازه بود به طوری که نماینده مجلس فشار می 
آورد که فلان نفر را مدیر کل استان کنید یا فلان نفر را 
به عنوان رئیس اداره بگذارید، این کسانی که به عنوان 
وابستگان به نمایندگان در مصدر  امور قرار گرفته اند، اینها 

یکی از نکات فساد و آسیب پذیری دوره گذشته مجلس 
بوده اند. وی گفت: من فکر می کنم که کار مجلس قانون 
گذاری و نظارت بر اجرای قوانین است، کار مجلس این 
نیست که با فشار وارد کردن بر قوه مجریه  رئیس فلان 
اداره را عوض کنند و وابستگان خودش را روی کار آورند. 
این کار قبلا اتفاق افتاده است و باید اصلاح شود. در دوره 
انتخابات، مثلا فلان نماینده از رئیس فلان اداره انتظار 
دارد که به نفع او وارد اقدامات شود، اگر رئیس اداره ای 
به نفع نماینده وارد اقدامات شده باشد، آن رئیس اداره 
محبوب آن نماینده می شود و اگر رئیس اداره شرافتمند 
عمل کرده باشد و زیر بار خواسته های غیر قانونی نرفته 
باشد، آن نماینده مجلس با او بد می شود و قتی با او 
بد شد او را با فشار وارد کردن جایگزین می کند، اینجا 
فعلی  مجلس  در  اینها  است.  افتاده  اتفاق  فساد  یک 
اتفاق افتاده است و من این حرفها را بدون پشتوانه نمی 
گویم. اگر اینها اصلاح نشود، مجلس جدید موفق نمی 
شود از اتهامات مجلس قبلی خود را مبرا کند. مجلس 
باید مداخله در امور قوه مجریه را منع کند و اجازه ندهد 

نمایندگان از ابزار قدرت استفاده کنند.

اکبر ترکان :
برخی با وجود داشتن پرونده تخلف مالی راهی مجلس شده اند

 معاون توسعه منابع و مدیریت وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت: مقدمات اخذ وام 50 میلیون دلاری 
از بانک جهانی برای خرید خارجی تجهیرات مورد نیاز در 
مبارزه با کرونا با هماهنگی سازمان بهداشت جهانی فراهم 

شده است. 
سید کامل تقوی نژاد روز شنبه در نشست خبری که به 
صورت ویدئو کنفرانس از وزارت بهداشت برگزار شد،افزود: 
سازمان برنامه و بودجه نیز در اواخر سال ۹8 حدود سه هزار 
و 50 میلیارد تومان برای مبارزه با کرونا در اختیار وزارت 
بهداشت قرار داد. وی ادامه داد: 1200 میلیارد تومان از 
از این اعتبار برای خرید دانشگاههای علوم پزشکی از محل 
خرید از شرکتهای داخلی هزینه می شود که شامل شامل 
کالاهای مصرفی و غیر مصرفی می شود. وی گفت: علاوه 
بر آن حدود 40 میلیارد تومان از طریق مشارکت مردمی 
در اختیار دانشگاههای علوم پزشکی قرار گرفته است.
خیرینی بودند که کمک کردند در شرایط فعلی برای جلب 
اعتماد مردم نماد نیکوکاری در بورس اوراق بهادار تعریف 
شده است. وی افزود: سهام کرونا یک  و کرونا دو تعریف 
در  شود  می  خریداری  سهام  یک  کرونا  در  است.  شده 

اختیار دانشگاهها قرار می گیرد. در کرونا دو فرد سهام را 
می گیرد و منافع آن در اختیار نظام سلامت قرار می گیرد.

تقوی نژاد گفت: 200 میلیارد تومان هم به عنوان پاداش 
رئیس جمهوریبرای کارکنانی که در صف اول مبارزه با کرونا 

بودند اختصاص پیدا کرد که قبل از عید انجام شد.
نیز  خارجی  های  کمک  درباره  بهداشت  وزیر  معاون 
از  ایرانیانی  و  داشتیم  هم  خارجی  های  گفت:کمک 
خارج از کشور کمک های غیر نقدی زیادی داشتند. از 
سال 2005 به این طرف برای اولین بار وام بانک جهانی 
را دریافت می کنیم که 50 میلیون دلار است و مقدمات 
آن انجام شده است و کارهای اولیه آن با همکاری بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد انجام می شود و با همکاری سازمان 
می  خریداری  تجهیزاتی  این محل  از  جهانی  بهداشت 
شود. وی ادامه داد: 130 میلیون یورو هم از بانک توسعه 

اسلامی برای برای تجهیز منابع گرفته می شود.
معاون وزیر بهداشت افزود: برای افزایش حقوق همکاران 
افزایش 50  کرونا  با  مبارزه  زمان  در  اسفند سال ۹8  در 
درصدی حقوق کارکنان غیر هیات علمی  دانشگاههای 
تا 50 درصد  علوم پزشکی ابلاغ شد و حقوق همکاران 

افزایش پیدا کرده است. وی ادامه داد: برای اولین بار این 
افزایش برای کارکنان قراردادی و شرکتی هم افزایش پیدا 
کرد. همیشه افزایش ها شامل نیروهای رسمی می شد 
این بار همه نیروها با هر عنوانی در وزارت بهداشت باشند 
گفت:  نژاد  .تقوی  گیرند  می  قرار  افزایش  این  مشمول 
تشویق همکاران هم در پرونده آنها ثبت می شود. مرخصی 
تشویقی هم برای افرادی که در مبارزه با کرونا بودند در نظر 
گرفته می شود. و این خدمات در ارزشیابی همکاران و ارتقا 
رتبه آنها به عنوان ارشد، خبره و عالی لحاظ می شود و 
متناسب با کیفت کار آنها قرار شد به آنها پاداش پرداخت 
پایش  از  ارتش  زمینی  نیروی  فرمانده  جانشین  شود. 
آنلاین و 24 ساعته مناطق مرزی با تجهیزات الکترونیکی 
و مسدودسازی مناطق گلوگاهی از سوی این نیرو خبر داد. 
»نوذر  سرتیپ  ارتش،  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
نعمتی« روز شنبه با اشاره به آمادگی نزاجا در دفاع از خطوط 
مرزی و حدود و ثغور کشور اظهار داشت: نیروهای ما اکنون 
در سرحدات از غرب تا جنوب و شمال شرق حضور دارند و 
با توجه به رصد لحظه ای و پیش بینی تهدیدات احتمالی به 

اجرای مأموریت های ابلاغی می پردازند.

معاون توسعه وزارت بهداشت خبر داد:

وام ۵۰ میلیون دلاری بانک جهانی به ایران برای کرونا
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چگونه برای ماه مبارک رمضان آماده شویم؟ راه های برای کنترل خشم کودکان بیش  فعال

یک فوق تخصص چشم پزشکی :

کدام تغییرات در چشم نشانه ابتلا به 
کروناست؟ 

فوق تخصص چشم پزشکی با اشاره به اینکه قرمزی و یا التهاب چشم می تواند 
از نشانه های تهاجم ویروس کرونا باشد، گفت: ترشحات اشکی دقیقا مانند مخاط 

بینی عامل انتقال کروناست. 
مرتضی انتظاری، فوق تخصص چشم پزشکی و استاد دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی با اشاره به راه های اننقال ویروس کووید 1۹ از طریق چشم، اظهار 
کرد: کرونا چشم ها را از طریق ورم ملتحمه، همراه با قرمزی، اشک و سوزش 
چشم درگیر می کند. این استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: حتی 
بیمارانی را داشته ایم که مدت ها صرفا با این عوارض درگیر بوده اند و بهبودی در 
وضعیت چشمی ایجاد نشده  و این ورم، التهاب و سوزش به صورت بیماری ادامه 
دار این افراد را درگیر کرده است. وی با بیان اینکه ترشحات اشکی مبتلایان به کرونا 
به قطعیت می تواند عامل انتقال این ویروس باشد، تاکید کرد: از تماس نزدیک 
با مبتلایان باید پرهیز کرد؛ چراکه این بیماری صرفا از طریق عطسه و سرفه فرد 
مبتلا منتقل نمی شود بلکه ترشحات اشکی نیز می تواند عامل مهمی برای انتقال 
ویروس بیاید کرونا محسوب شود. انتظاریگفت: ترشحات اشکی دقیقا همانند 
مخاط بینی می تواند عامل انتقال ویروس کووید 1۹ باشد؛ بنابراین در محیط 
های عمومی هرگز به چشمان خود دست نزنید و شست و شوی مکرر دست 
ها را فراموش نکنید. این فوق تخصص چشم پزشکی با بیان اینکه محافظت از 
چشم ها تا پایان ریشه کنی پاندمی کرونا ضرورت دارد، توصیه کرد: اگر مجبورید در 
محل های عمومی و یا تجمعات حاضر شوید، این موضوع را به خاطر داشته باشید 
که صحبت کردن، عطسه کردن و به طور کلی ترشحات افراد مبتلا می تواند شما 
را بیمار کند؛ بنابراین استفاده از شیلدهای محافظ چشم در محیط های شلوغ، 
آلوده و پرتراکم ضرورت دارد. وی با بیان اینکه قطرات آزاده شده توسط ناقلین 
ممکن است تا فاصله بیش از دومتری هم خطر انتقال داشته باشد، خاطرنشان 

کرد: سعی کنید فاصله حداقل دومتری خود را با افراد رعایت کنید.
کرونا،  دوران  در  چشمی  بیماری های  اورژانسی  غیر  اعمال  درباره  انتظاری 
توضیح داد: برخی افراد اصرار به انجام اعمال جراحی الکتیو در دوران کرونا 
دارند. باید متخصصان این موضوع را مورد توجه قرار دهند که قبل از انجام اعمال 
جراحی آزمایش خون و تست های ریه را در دستور کار قرار دهند و در صورت مثبت 

شدن تست کرونا این موارد را به زمان دیگری موکول کنند.
کروناگفت:  علامت  بدون  ناقلین  درباره  پزشکی  چشم  تخصص  فوق  این 
همچنین باید قبل از همه اعمال جراحی  تست های تکمیلی نیز انجام شود؛ چرا 
که تحقیقات جهانی نشانگر این مطلب است  که افرادی که در دوره نهفته بیماری 
هستند و اعمال جراحی هم انجام می دهند به مراتب بیشتر از سایرین در معرض 

مرگ و میر کرونا قرار دارند.

تقریبا همه ی افراد هر از گاهی دچار معده درد می شوند، علائم شایع معده درد 
عبارت است از : تهوع ، سوء هاضمه، استفراغ، نفخ، اسهال یا یبوست. دلایل 

زیادی برای معده درد وجود دارد و درمان آن نسبت به ناراحتی متفاوت می باشد.
غذاهای مناسب برای معده های حساس

خوشبختانه غذاهای مناسب برای معده های حساس وجود دارد که می تواند 
ناراحتی معده را برطرف کند و به بیمار در بهبود سریع کمک نماید. در این مقاله 

چند نمونه از بهترین غذاها را که درد معده را تسکین می دهد معرفی می کنیم.
زنجبیل

زنجبیل می تواند حالت تهوع و استفراغ را برطرف کند. حالت تهوع و استفراغ از 
علائم شایع معده درد می باشد. زنجبیل، یک نوع ریشه ی خوراکی معطر با گوشت 
زرد روشن است که اغلب به عنوان یک درمان طبیعی برای هر دوی این علائم مورد 
استفاده قرار می گیرد. زنجبیل را می توان به صورت خام، پخته شده، در آب داغ یا 
به عنوان یک مکمل میل کرد و از همه لحاظ مفید است. با بررسی 6 مطالعه شامل 
500 زن باردار، مشخص شده است که مصرف 1 گرم زنجبیل در روز می تواند تهوع 
و استفراغ صبحگاهی را نیز برطرف کند. هم چنین مصرف روزانه 1 گرم زنجبیل، 
قبل از انجام شیمی درمانی و جراحی، می تواند شدت علائم را کاهش دهد. حتی 
می توان از زنجبیل به عنوان داروی طبیعی برای بیماری حرکتی استفاده کرد. 
زنجبیل سیگنالینگ سیستم عصبی را در معده تنظیم می کند و سرعت خالی 
شدن معده را زیاد می کند. در نتیجه تهوع و استفراغ را کاهش می دهد. به طور 
کلی زنجبیل می تواند ایمن تلقی شود، اما سوزش سر دل، درد معده و اسهال با 
دوزهای بالاتر از 5 گرم در روز ممکن است اتفاق بیفتد. بنابراین زنجبیل می تواند 
به کاهش حالت تهوع و استفراغ کمک کند به خصوص هنگامی که با بارداری، 

جراحی، شیمی درمانی یا بیماری حرکتی همراه است.
بابونه

بابونه ممکن است استفراغ را کاهش دهد و ناراحتی روده را تسکین بخشد. 
بابونه، گیاهی با گل های سفید، یک روش درمانی سنتی برای ناراحتی معده 
است. بابونه را می توان خشک کرد و داخل چای دم کرد یا به عنوان یک مکمل از 
آن استفاده کرد. بابونه برای انواع مشکلات روده از جمله گاز، سوءهاضمه، اسهال، 
حالت تهوع و استفراغ مورد استفاده قرار می گیرد. یک مطالعه ی حیوانی نشان 
داده است که عصاره ی بابونه با کاهش اسپاسم روده و کاهش میزان آب ترشح شده 
در مدفوع، اسهال را در موش تسکین می دهد، اما تحقیقات بیشتری لازم است تا 

مشخص شود که آیا این امر در مورد انسان نیز صدق می کند یا نه؟
بابونه نیز به طور معمول در مکمل های گیاهی مورد استفاده قرار می گیرد که 

باعث رفع سوءهاضمه، گاز، نفخ و اسهال و همچنین قولنج در نوزادان می شود.
با این حال، از آنجا که بابونه در این فرمول ها با بسیاری از گیاهان دیگر ترکیب 
شده است دشوار است فهمید که آیا اثرات مفید آن از بابونه است یا از ترکیب سایر 
گیاهان. اگرچه اثرات تسکین دهنده روده با بابونه به طور گسترده شناخته شده 
است، اما تحقیقات هنوز درباره ی چگونگی برطرف شدن ناراحتی معده با بابونه 

هنوز ادامه دارد.
بنابراین بابونه یک داروی معمول برای ناراحتی معده و روده است، اما برای درک 

چگونگی عملکرد، تحقیقات بیشتری لازم است.
نعنا

نعنا باعث رفع علائم سندرم روده تحریک پذیر می شود. برای برخی از افراد درد 

معده ناشی از سندرم روده ی تحریک پذیر یا IBs است. I b s نوعی اختلال مزمن 
روده است که می تواند باعث درد معده، نفخ، یبوست و اسهال شود در حالی که 
کنترل Ibs دشوار است، اما تحقیقات نشان می دهد که نعنا ممکن است به کاهش 
این علائم ناراحت کننده کمک کند. مصرف کپسول های روغن نعنا روزانه حداقل 
 Ibs به مدت دو هفته می تواند درد معده، گاز و اسهال را در بزرگ سالان مبتلا به
به میزان قابل توجهی کاهش دهد. محققان معتقدند که روغن نعنا با شل کردن 
عضلات در دستگاه گوارش، شدت اسپاسم روده را که می تواند باعث درد و اسهال 
شود، کنترل کند. این تحقیق امیدوار کننده است، مطالعات برای تعیین این که آیا 
برگ نعنا یا چای نیز تاثیر مشابهی دارد، ادامه دارد. نعنا برای اکثر افراد بی خطر 
است اما برای افرادی که ریفلاکس شدید، فتق هیاتال، سنگ کلیه یا اختلالات 

کبدی و کیسه ی صفرا دارند، احتیاط لازم است.
برنج

برنج منبع خوبی از انرژی و پروتئین است، اما همه ی دانه ها به راحتی هضم 
نمی شوند. برنج با فیبر زیاد مانند برنج قهوه ای می تواند در مشکلات گوارشی از 
جمله اسهال، نفخ و گاز معده موثر باشد. برنج سفید غنی شده به ویتامین ها و مواد 

معدنی اضافه شده است که باعث تقویت ارزش غذایی آن هامی شود.
موز

موز کربوهیدرات ها، فیبر، پتاسیم و بسیاری از ویتامین ها و مواد معدنی دیگر را 
تامین می کند. بیشتر افراد می توانند آن را به خوبی هضم کنند. هر چه مصرف موز 

بیشتر باشد، کربوهیدرات بیشتری به قند تبدیل می شود.

بنابراین افرادی که برنامه ی غذایی خاصی برای کنترل دیابت دارند باید نیاز بدن 
خود نسبت به هیدرات ها و قندهای حاصل از موز را در نظر بگیرند.

سیب
سیب بخشی از یک رژیم غذایی سالم می باشد که سرشار از مواد مغذی و اکسیدان 
است. با این حال فیبر موجود در سیب می تواند منجر به مشکلات گوارشی شود. 
پخت و پز به تجزیه فیبر کمک می کند و باعث هضم آسان تر می شود. به همین 
دلیل، هضم سیب پخته شده نسبت به یک سیب پخته نشده آسان تر است. افرادی 

که رژیم کم قند دارند باید قند موجود در سیب را مد نظر قرار دهند.
تخم مرغ

تخم مرغ آب پز، طعم دار یا خرد شده به راحتی قابل هضم می باشد. تخم مرغ 
اغلب برای افرادی که در حال بهبودی از ویروس معده یا حالت تهوع هستند، 
مفید و مناسب می باشد سفیده ی تخم مرغ چربی کمتری دارد و هضم آن آسان تر 
می باشد. اما بسیاری از افرادی که مشکل گوارشی دارند می توانند زرده ی تخم 

مرغ را نیز تحمل کنند.
سیب زمینی شیرین

سیب زمینی شیرین فیبرمحلول را تامین می کند، که هضم آن راحت تر از فیبر 
نامحلول است. فیبر محلول همچنین باکتری های خوب موجود در روده را افزایش 
می دهد و به سیستم گوارشی سالم کمک می کند. سیب زمینی شیرین همچنین 
حاوی پتاسیم است، الکترولیتی که اغلب در هنگام نارسایی های گوارشی از بین 

می رود.
مرغ

مرغ منبع پروتئین است و به بدن کمک می کند تا خود را ترمیم کند. مرغ 
همچنین طیف وسیعی از مواد معدنی و ویتامین های گروه B را تامین می کند. 
مرغ حاوی فیبر نیست به راحتی هضم می شود و برای افرادی که دارای مشکلات 

گوارشی مانند IBS هستند، انتخاب خوبی می باشد.
ماهی آزاد

ماهی آزاد حاوی پروتئین، اسیدهای چرب امگا3 و طیف گسترده ای از مواد 
معدنی و ویتامین های گروه B است پختن ماهی قزل آلا بدون اضافه کردن چربی 
یا روغن به هضم آسان آن کمک می کند. ماهی های روغنی بزرگ می توانند حاوی 
میزان زیادی جیوه باشند، و برای مادران باردار مضر باشند اما ماهی سالمون 
به ماهی  دارای جیوه ی کمتری می باشد. هضم ماهی قزل آلا نسبت  معمولا 

سالمون پخته شده سخت تر می باشد.
عسل

عسل از سطوح بالای موتوسساکریدها، فروکتوز و گلوکز است. همچنین دارای 
خواص ضد عفونی کننده و ضد باکتری است. از همین رو یکی از غذاهای مناسب 
برای معده های حساس محسوب می شود. عسل خام و طبیعی فعال ترین آنزیم ها 
را دارد. اگر در هر روز یک قاشق غذاخوری عسل خورده شود غذا راحت تر هضم 

می شود و همچنین عسل سیستم ایمنی را نیز تقویت می کند.
بعضی از داروهای شیمیایی مانند: آنتی بیوتیک ها، مکمل های آهن و برخی 
از داروهای کلسترول و شیمی درمانی می توانند باعث درد معده شوند عسل به 
کاهش بیماری ریفلاکس معده کمک می کند و مشکل گاز معده را نیز خنثی 
می کند. نوشیدن مخلوطی از دو قاشق غذاخوری عسل و نیم فنجان آب ولرم باعث 

کاهش درد معده می شود.

غذاهای مناسب برای معده های حساس؛

۱۱ ماده ی غذایی مفید برای معده درد

سلامت 
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هیفاء پردل: 

با اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند و شروع فعالیت بسیاری از واحدهای صنفی 
شلوغی و ازدحام به خیابان های شهر قم بازگشت و برخی از مردم هم بدون رعایت اصول 

بهداشتی در حال گشت زنی در واحدهای تجاری و انجام امور روزمره خود هستند.
در طرح فاصله گذاری هوشمند، اصناف کم ریسک و بی خطر به شرط رعایت اصول 
بهداشتی و ثبت نام در سامانه سلامت و دادن تعهد به طور پلکانی می توانند فعالیت کنند 
و باید علاوه بر حفظ فاصله اجتماعی موازین بهداشتی را هم خود و هم برای مشتریان 

رعایت کنند.
اما ساعات اندکی بعد از اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند با گشتی در مناطق 
و …  متری صدوق  تا 45  و صفائیه  الغدیر  ارم، مجتمع  از خیابان  قم  مختلف شهر 
صحنه های متفاوتی را مشاهده کردیم که گویی دیگر بحران کرونا در شهر قم کاملًا مهار 

شده و مردم هم بدون ماسک و دستکش به انجام امور روزمره خود ادامه می دهند.
با گذشت نزدیک به دو ماه از فعالیت کادر درمانی قم که به عنوان مدافعان سلامت در 
خط مقدم نبرد با ویروس کرونا خطرات این ویروس را به جان خریده و مدت ها از خانواده 
خود دور هستند تا سلامتی را برای ما به ارمغان بیاورند اما شلوغی این روزهای شهر و 
خیابان های قم و حضور مردم در اجتماع حکایت از نادیده گرفتن زحمات چندماهه 
مدافعان سلامت دارد.در حالی که طرح فاصله گذاری هوشمند باید مکمل طرح فاصله 
گذاری اجتماعی باشد ولی به شیوه ای برخورد می شود که گویا شرایط شهر قم به روال 
عادی بازگشته و دیگر خبری از مبارزه با کرونا نیست؛ آیا اینکه باید منتظر موج جدیدی از 
بیماری باشیم؟ این اصنافی که فعالیت تجاری و اقتصادی خود را شروع کردند همه آنها 

بی خطر و یا کم ریسک هستند؟
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در این زمینه اعلام کرده است که نگران کاهش 

ناگهانی محدودیت ها و به دنبال آن موج جدید شیوع کووید 1۹ در قم هستیم.
بیگانگی مردم با فاصله اجتماعی

شروع طرح فاصله گذاری هوشمند بهانه ای شد که گشتی در مناطق مختلف قم 
بزنیم؛ در همه مناطق و خیابان های شهر حضور پررنگ مردم در اجتماع و فعالیت پررنگ 
اقتصادی از سوی اصناف قم محسوس بود در حالی که طبق پروتکل های این طرح در 

ابتدا باید تنها اصناف کم ریسک به طور پلکانی فعالیت کنند.
اما با گذر در خیابان 1۹ دی چند آرایشگاه مردانه آن هم پر جمعیت که جزو اصناف پر 
خطر هستند و فعالیت آن ها فعلًا باید تعطیل باشد باز بود و در حال فعالیت بودند؛ اندکی 

جلوتر هم دو کافی نت که خدمات کپی، اینترنتی و پرینتر چشم نوازی می کنند.
باب گفت وگو را با صاحب یکی از این مغازه ها باز می کنم، از او می پرسم مغازه شما 
فضای فیزیکی اندکی دارد در ضمن جمعیت بسیاری هم در این مکان هستند آیا شما 

متعهد به رعایت اصول بهداشتی نیستند؟
رضا شیرازیان در جواب می گوید: چند هفته ای فعالیت نداشتیم ولی این روزها به 
فعالیت اقتصادی من آسیب وارد کرد، امروز روز نخست فعالیت کاری من است و طبیعی 
است مغازه با شلوغی روبرو می شود اگر فقط دو سه نفری را قبول کنم مشتریانم را از دست 

می دهم، مشتریان خود باید موازین بهداشتی را رعایت کنند.
با گفته های این کافی نت دار مشخص می شود که اصناف با ثبت نام در سامانه سلامت 
به طور کامل راستی آزمایی نمی شوند و بعد از دادن تعهد هم باید از سوی مرکز بهداشت 

بر فعالیت آن ها نظارت جدی صورت گیرد.

بسیاری از مغازه های قم فعال هستند؛ به سمت یکی از خرازی های که مشتری زیادی 
هم دارد می روم، بانوانی در حال خرید وسایل مورد نیاز خیاطی هستند و با توجه به 
شلوغی مغازه نه فاصله را رعایت کرده و از هیچ وسایل حفاظت شخصی هم استفاده 
نکرده اند؛ یکی از بانوان در این ارتباط بیان می کند: شما هم اطلاع دارید که مغازه ها چند 
روزی تعطیل بوده و چنین ازدحامی هم دور از ذهن نیست من عجله داشتم و نتوانستم 
منتظر بمانم بانوانی که در مغازه هستند کارشان تمام شود و من برای خرید وارد مغازه 

شوم.
وی که نخواست نامش ذکر شود می افزاید: وقتی داروخانه ها ماسک ندارند برای 
تهیه ماسک چه کار کنیم؟ دستکش هم باید خود مغازه دار تهیه کند هرچند من ژل 

ضدعفونی کننده دست به همراه دارم.
در یکی از بوستان های شهر چند سالمند نزدیک هم مانند روزهای عادی مشغول 
صحبت کردن هستند، یکی از آن ها در گفت وگو با خبرنگارما عنوان می کند: قرنطینه 
خانگی ملال آور و خسته کننده است امروز با دوستان هماهنگ شدیم در این بوستان 

جمع شویم و کمی گل بگوییم و گل بشنویم آخر چندی است دورهمی را نداشتیم.
سید احمد موسوی در پاسخ به رعایت نکردن فاصله اجتماعی می افزاید: ما موازین 

بهداشتی را رعایت می کنیم اصل دورهمی است و اتفاقی نمی افتد.
یک بانوی قمی نیز در گفت وگو با مهر می گوید: هفته های گذشته مردم خوب فاصله 
اجتماعی را رعایت و در خانه ها خود را قرنطینه کردند شب نیمه شعبان و سیزده نوروز با 
فعالان عرصه بهداشت همکاری خوبی کردند و در اجتماع حضور نیافتند اما با شروع 

فعالیت اصناف خیابان ها دوباره شلوغ شد.
فاطمه خیری اظهار می کند: باید با اجرای این طرح، نظارت ها با شدت بیشتری از 
سوی اتاق اصناف و بازرسان صورت گیرد ولی فعلًا برای برخی اصناف شرایط اقتصادی 
اولویت دارتر از حفظ سلامت خود و جان مردم است؛ هرچند حق دارند در این روزها 

خیلی آسیب دیدند.
مجوز فعالیت ۷۵ درصد از اصناف قم

رئیس اتاق اصناف قم در گفت وگو نیزمی گوید: با اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی 
75 درصد از اصناف قم مجوز فعالیت گرفتند؛ این مجوزها منوط به ثبت نام در سامانه 
اصول  رعایت  برای  تعهد  دادن  آن  به همراه  و  رهگیری  دریافت کد  و  سلامت سیب 

بهداشتی از سوی این واحدها است.
حسن احمدلو بیان می کند: تعزیرات و مرکز بهداشت با در نظر گرفتن این کد رهگیری 
اگر تخلفی از سوی هرکدام از این واحدها صورت گرفت تا یک ماه پلمب خواهند شد؛ 
مردم استقبال چندانی از خریدهای غیرضروری ندارند تنها برای خرید مایحتاج خود در 

اجتماعات حضور دارند.
به گفته وی، تیمی متشکل از معاون دادستانی، تعزیرات و اتاق اصناف و هم چنین 
نمایندگانی از مرکز بهداشت بر روند فعالیت اصناف استان قم در طول اجرای طرح فاصله 

گذاری هوشمند نظارت دقیق دارند و نظارت ها را هم تشدید خواهیم کرد.
تشکیل ۱۰۰ اکیپ بازرسی با بهره گیری از نیروهای مردمی

معاون بهداشتی و مدیر سلامت محیط کار مرکز بهداشت قم نیز بیان می کند: در 
اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند 11 صنف پرخطر در قم هستند که باید هم چنان 
تعطیل باشند؛ تعدادی از این واحدها فعال بودند که با تذکر تعطیل شدند اما 58 رسته کم 

ریسک و کم خطر هم در این استان هستند که با دریافت مجوز شروع به فعالیت کردند.
نرگس جعفری می افزاید: این 58 رسته کم ریسک به دو حالت می توانند فعالیت داشته 
باشند؛ اول اینکه در سامانه وزارت بهداشت ثبت نام و کد رهگیری دریافت کنند و این 
کد را در مغازه نصب تا مشتریان از مجاز بودن واحد مطلع شوند، هم چنین بعد از دریافت 
کد رهگیری این واحدها باید کلیه موازین و اصول بهداشتی و فاصله اجتماعی را رعایت 

کنند.
از وی درباره واحدهایی که پروتکل های بهداشتی و اصول فاصله گذاری اجتماعی را 
رعایت نکنند می پرسیم که عنوان می کند: 100 اکیپ بازرسی تشکیل شده است هم 
چنین با بهره گیری از نیروهای مردمی نظارت ها تشدید شده و با اجازه از دادستانی با 

واحدهایی که این اصول و موازین را رعایت نکنند برخورد و واحد آنها پلمب خواهد شد.
جعفری درباره فعالیت واحدهای صنفی آرایشگاه مردانه در سطح شهر قم نیز گفت: 
این واحدها نسبت به عدم فعالیت خود مطلع نبودند و بعد از تذکر تعطیل شدند؛ 
آرایشگاه ها جزو اصناف پرخطر هستند و باید هم چنان تعطیل باشند؛ صنوف غذایی، 

طباخی تنها منوط به بیرون بر بودن مجاز به فعالیت هستند.
وی ادامه داد بر نحوه فعالیت ادارات و سازمان های دولتی هم نظارت جدی داریم و اگر 

مرکزی اصول بهداشتی را رعایت نکرد با مجوز دادستانی تعطیل خواهند 

توسط یک هنرمند فیلمسازقمی پیشنهاد داد: 

بسته فرهنگی ضد کرونایی ارائه شود
یک هنرمند فیلمسازقمی خواستار ارائه یک بسته فرهنگی ضد کرونایی  جهت 
حمایت از مراکز فرهنگی و هنری،  سینماها ومراکز گردشگری خسارت دیده 

شدند.
کرد  اشاره  بسته  این  ارائه  این  اهداف  به  گویی  گفت  در  الیاسی  محمود 
واظهارداشت :تشویق همگان به رعایت اصول بهداشتی و خود مراقبتی تا زمان 
ریشه کنی کامل کرونا، کاهش آسیب های روانی خانواده ها از دوران قرنطینه 
و مشکلات ناشی از آن در زمان پسا کرونا،حمایت از مراکز فرهنگی و هنری،  
سینماها ومراکز گردشگری که در دوران قرنطینه دچار خسارت شده اند ازجمله 
اهداف این بسته فرهنگی می باشد. وی افزود :موضوع مهم و حیاتی که جامعه 
امروز ما همچون سایر کشورها درگیر آن هستیم چگونگی کاهش ابتلا به این 
بیماری است و تاکنون کمتر به موضوع تشویق و بسته تشویقی در این خصوص 
پرداخته شده است. لذا توجه به این پیشنهاد و اجرای آن در صورت صلاحدید 

مسئولین، می تواند نقش زیادی در اهمیت دهی به موضوع کاهش ابتلا باشد.
وی با اشاره به شیوه اجرای این طرح گفت:پس از اعلام و اطلاع رسانی  از طریق 
رسانه ها مبنی بر دریافت بن فرهنگی با مبالغ پیشنهادی ) پانصد هزار تومان تا دو 
میلیون( کار نظارت بر کارگاه ها، کارخانه ها، اصناف مختلف، تاکسیرانی، فروشگاه 
های بزرگ و... که در حال حاضر هم این نظارت انجام می شود، هدفمندتر شده 
و افرادیکه در موضوع خود مراقبتی  خودشان اعم از استفاده دائمی از ماسک 
هنگام حضور در کار، رعایت فاصله اجتماعی بسیار کوشا بوده و حتی برای رعایت 
دیگران نیز اقداماتی شایسته انجام داده و یا الگوسازی نموده اند، توسط کارفرما 
یا بازرس اصناف و یا سایر بازرسین وزارت بهداشت شناسایی و به ستاد ملی کرونا 
معرفی شوند لذا این افراد بصورت مستقیم یا قید قرعه  مشمول دریافت این بن 
فرهنگی  تشویقی خواهند شد.  عضو شورای سینما اداره سینمایی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اضافه کرد:نکته دیگر ضرورت پرداختن به 
موضوع اهدا بسته تشویقی فرهنگی با هدف کاهش آسیب های روحی و روانی  
برجای مانده از تنش های  دوران قرنطینه خانگی است. خانواده ها و افراد مقید 
به رعایت اصول بهداشتی، با هزینه کردن بن های اهدایی، می توانند از برنامه 
های مراکز هنری، گردشگری، سینماها و کلاسهای هنری برای رسیدن به شرایط 
روحی مطلوب هزینه کنند.  وی ادامه داد :متاسفانه افزایش آمار تنش ها و درگیری 
های خانوادگی و همینطور افزایش مراجعات به مراکز روان درمانی موید این مطلب 
است. الیاسی تصریح کرد :مسئله مهم دیگر بی توجهی به مشکلات اقتصادی 
مراکز فرهنگی، هنری. سینماها مراکز گردشگری آموزشگاه های هنری و... است 
که با کارآفرینی در بخش فرهنگ هم اکنون بواسطه طولانی شدن عدم فعالیت 
آنها، دچار مشکلات هزینه ای اعم از پرداخت اجاره بهای ساختمان. حقوق 
کارکنان و سایر هزینه ها شده اند. این هنرمند فیلمسازقمی  خاطرنشان کرد 
:اجرای این بسته تشویقی در پسا کرونا می تواند تا حدودی باعث رونق این مراکز 
شده و بخشی از مشکلاتشان مرتفع گردد. وی درپایان گفت :قطعا بدون اجرای 
طرح های اینچنینی مراکز فرهنگی و هنری با رفع معضل کرونا همچنان بواسطه 

وجود مشکلات اقتصادی خانواده ها در مضیقه و شاید ورشکستگی قرار بگیرند.

نماینده دبیرکل جنبش مقاومت اسلامی نجباء در ایران :
ایستگاه سلامت از سوی نجبا در قم برپا شد

نماینده دبیرکل جنبش مقاومت اسلامی نجباء در ایران گفت: ما برای کمک به 
مردم ایران در مقابله با کرونا آنان را یاری می کنیم که در همین راستا یک موکب 

سلامت در قم ایجاد کردیم.
حجالاسلام والمسلمین سید عباس موسوی در حاشیه افتتاح ایستگاه سلامت 
جنبش مقاومت اسلامی نجبا در قم، اظهار کرد: موکب ضد عفونی خودروها در 

بلوار سمیه قم با هدف کمک به مردم ایران ایجاد شده است.
وی با اشاره به همکاری شهرداری و اداره کل بهداشت استان قم در برپایی این 
موکب از سوی جنبش مقاومت اسلامی نجبا در قم، گفت: ما با برنامه های مدون و 

مختلف تا پایان شیوع کرونا در ایران؛ مردم این کشور را همراهی می کنند.
نماینده دبیرکل جنبش مقاومت اسلامی نجباء در ایران با بیان اینکه در برپایی 
موکب سلامت از همکاری شهرداری و مرکز بهداشت قم بهره بردیم، تصریح کرد: 
این موکب از امروز افتتاح شده است و سعی داریم تا زمانی که لازم است، اجرای این 
برنامه را ادامه دهیم. وی از توزیع برخی اقلام غذایی در آستانه ماه مبارک رمضان بین 
کسانی که براثر شیوع ویروس کرونا با مشکل مواجه شده اند، خبر داد و بیان کرد: 
این اقدامات یک هزارم خدماتی را که جمهوری اسلامی ایران در حق مردم عراق 
کرده است را جبران نمی کند. حجت الاسلام موسوی بیان کرد: توزیع برخی اقلام 
غذایی در آستانه ماه مبارک رمضان بین کسانی که براثر شیوع ویروس کرونا با مشکل 
مواجه شده اند از جمله اقداماتی است که در این ایام به آن اهتمام داریم. وی با تاکید 
براینکه جمهوری اسلامی ایران به گردن ما حق بسیاری دارد و رابطه دو کشور ایران 
و عراق رابطه دو برادر با یکدیگر است، گفت: ما مسلمانان مصداق چند روح در یک 
بدن هستیم. نماینده دبیرکل جنبش مقاومت اسلامی نجباء در ایران، بیان کرد: این 
اقدامات یک هزارم خدماتی را که جمهوری اسلامی ایران در حق مردم عراق کرده 
است را جبران نمی کند. وی اضافه کرد: جمهوری اسلامی ایران را امام خمینی 
)ره( با یک انقلاب جهانی تاسیس کرد و ما سربازان اسلام برخود وظیفه می دانیم از 
تمام توان خود برای نجات جان مردم ایران از شر ویروس کرونا و مشکلات معیشتی 
که برای برخی از آنان بوجود آمده است، مایه بگذاریم و در صورت لزوم جانمان را 
نیز برای سلامت مردم ایران فدا کنیم. وی بیان کرد: ما با توکل برخدا راه انقلاب 
اسلامی را که در حال حاضر در سکان آن در دستان توانمند آیت الله خامنه ای 
است، ادامه خواهیم داد.  نماینده دبیرکل جنبش مقاومت اسلامی نجباء در ایران با 
تاکید براینکه ما اگر جان و مال خود را هم در ایران فدا کنیم، نمی توانیم محبت هایی 
که جمهوری اسلامی ایران در حق مردم عراق داشته است را جبران کنیم، گفت: 
مهمترین هدف از حضور جنبش مقاومت اسلامی نجباء در ایران؛ کمک به مردم 
این کشور و حمایت از مسلمانان است. وی با اشاره به توزیع حدود 100 سبد غذایی 
اهدایی نجبا به مردم مناطق کمتر برخوردار قم، گفت: حدود 400 کیلو عسل نیز 
بین بیماران و کادر درمان برخی از بیمارستان ها و مراکز درمانی بیماران کرونایی نیز 
از سوی جنبش مقاومت اسلامی نجبا توزیع شد. حجت الاسلام موسوی گفت: تا 
زمانی که این ویروس در کشور ایران وجود دارد، ما در کنار مردم شریف ایران هستیم 
و آنان را برای مقابله با این ویروس یاری می کنیم. وی با بیان اینکه ما از مسئولین 
جمهوری اسلامی ایران و مجموعه وزارت بهداشت درخواست داریم که آدرس محل 
سکونت کسانی را که بر اثر کرونا بیمار شدند و اکنون به دلیل ناتوانی امکان بیرون 
رفتن از منزل را ندارند به ما بدهند تا بتوانیم در حد توانمندی که داریم، آنان را مورد 

حمایت قرار داده و بسته غذایی به آنان اهدا کنیم.
 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

آغاز توزیع بسته های حمایتی کمیته امداد 
به نیازمندان 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: توزیع 22 هزار بسته 
حمایتي بین خانواده هاي نیازمند تحت پوشش کمیته امداد امام خمیني )ره( 
استان قم آغاز شد. میرشکار اظهارداشت : این طرح در قالب رزمایش ملي بخشش 
ایرانیان همزمان با سراسر کشور آغاز شده است و تا هفته دوم ماه مبارک رمضان 
ادامه خواهد داشت. وی با اشاره به اینکه تهیه وسایل حمایتي با مشارکت مستقیم 
خیرین نیک اندیش استان صورت گرفته است  افزود: 7 میلیارد تومان ارزش 
مجموع این بسته ها است که بین تمامي 22 هزار خانوار تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمیني )ره(  استان توزیع مي شود. وي با اشاره  به برخي از برنامه هاي کمیته 
امداد در ماه مبارک رمضان گفت: سه محل به عنوان آشپزخانه هاي مهدوي در 
نظر  گرفته شده است  و در ماه رمضان  120 هزار پرس   غذاي گرم تهیه  و بین 
نیازمندان اهدا می شود.  مدیر کل کمیته امداد با بیان اینکه بسته هاي اهدایي 
کمیته امداد امام خمیني به نیازمندان در قالب بسته هاي حمایتي به ارزش 150 
تا 440 هزار تومان توزیع مي شود گفت: مردم هم مي توانند وجوه نقدي خود را به 
شماره کارت 6037۹۹7۹00001125 و یا شماره گیري کد دستوري025# *  

8877  براي اطعام نیازمندان در ماه مبارک رمضان اهدا کنند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد:

تحقق۸۱ درصد سند اشتغال قم
 درحوزه سرمایه گذاری 

و  اشتغال  سند  درزمینه  گفت:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
سرمایه گذاری استان با تکالیفی که برای دستگاه های اجرایی و بانک ها مشخص شد 
عملکرد قم در 10 ماه سال ۹8 درحوزه سرمایه گذاری 81 درصد و در حوزه اشتغال ۹5.5 

درصد بوده است. 
مهرداد غضنفری به تشریح وظایف و عملکرد معاونت اقتصادی در سال ۹8 پرداخت 
و بیان داشت: این حوزه  دربرگیرنده هفت کارگروه مؤثر و فعال بوده که تدوین برنامه تا 

اجرایی شدن آن ها مسئولیت پیگیری را نیز بر عهده دارد.
وی هفت کارگروه معاونت اقتصادی استانداری قم را نام برد وافزود: کارگروه ها شامل 
تسهیل و رفع موانع تولید، ستاد اقتصاد مقاومتی، کارگروه توسعه صادرات، کارگروه تنظیم 
بازار، شورای گفت وگو، ستاد سرمایه گذاری و کمیسیون مرتبط با واگذاری اراضی، هفت 
کارگروه فعال حوزه اقتصاد هستند. وی مبنای حرکت در استان را برنامه محور اعلام و 
تصریح کرد: مهم ترین اسنادی که در جهت افزایش رونق تولید در سال ۹8 تهیه شد در 
قالب سند توسعه اشتغال و رونق تولید و سند اقتصاد مقاومتی است که با جدیت پیگیری 
شده است. وی مجموعه جلساتی که در این زمینه در قالب این کارگروه ها برگزار شد را 
حدود 108 جلسه با یکهزار و 57 مصوبه اعلام و خاطرنشان کرد: در10 ماه سال یعنی 

تا بهمن ماه سال ۹8، 775 مصوبه یعنی حدود 73 درصد مصوبات اجرایی شده است.
سرمایه گذاری  و  اشتغال  سند  را  استان  در  تدوین شده  سند  مهم ترین  غضنفری 
عنوان و بیان کرد: در این سند به سه اصل مهم میزان سرمایه موردنیاز برای کاهش 
نرخ بیکاری، تکالیف بخش ها و دستگاه های اجرایی و شناسایی منابع تأمین سرمایه 
مورد نیاز پرداخته شده است. وی برنامه تدوین شده در این سند را تشریح کرد و گفت: 
با کار کارشناسی و بررسی ظرفیت همه دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی به این 
جمع بندی رسیدیم که باید در سال ۹8 بالغ بر 4 هزار و 800 میلیارد تومان سرمایه گذاری 
کرده تا بتوانیم برای 13 هزار تن اشتغال زایی کنیم و همچنین کاهش معنادار در نرخ 
بیکاری در استان را نیز ثبت نماییم. وی صدور ۹24 جواز تأسیس با سرمایه گذاری 5 هزار 
807 میلیارد تومانی با پیش بینی اشتغال بالغ بر 16 هزار تن درسال ۹8 را نشان دهنده 
شرایط مطلوب و افزایش میل به سرمایه گذاری ذکر کرد و گفت: همچنین صدور 107 
پروانه بهره برداری ایجادی با 268 میلیارد تومان سرمایه و اشتغال 2 هزار و 415 تن و 
صدور ۹1 فقره پروانه توسعه ای با 13۹ میلیارد تومان سرمایه و اشتغال یک هزار و 672 تن 

نشان دهنده تحقق سرمایه گذاری در استان است. 
 

ارشد ارتش جمهوری اسلامی درقم:

۴۰۰ هزار تن توسط ارتش درقم 
تب سنجی و غربالگری شدند

ارشد ارتش جمهوری اسلامی در استان قم، با اشاره به فعالیت ارتش از اسفند سال 
قبل تاکنون در زمینه مبارزه با شیوع ویروس کرونا در این استان گفت: در این مدت حدود 
400 هزار تن تب سنجی و غربالگری و از این تعداد نزدیک به 300 تن به مرکزهای درمانی 

و بهداشتی معرفی شدند. 
سرهنگ شمسعلی اسدی با اشاره به ضدعفونی کردن بیش از 100 هزار خودرو افزود: 
در این مدت بیش از 200 هزار لیتر مواد ضدعفونی برای گندزدایی مصرف و سطح استان 

چندین بار ضدعفونی شد.
وی با اشاره به این که ارتش درخدمت تیم مبارزه با شیوع ویروس کرونا در استان قم 
است، گفت: به منظور غربالگری؛ تیمی در عوارضی مستقر شده است و نیز در سطح 

شهر قم بیش از 30 آمبولانس در نقاط گوناگون به منظور پایش مردم مستقر شده اند. 
وی افزود: همچنین بیمارستان سیار )صحرایی( شهید دکتر هجرتی گردان 5۹2 اداره 
بهداشت، امداد و درمان نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران به منظور ارائه 
خدمات به بیماران در مجموعه فرهنگی - ورزشی خانه مهندس در منطقه پردیسان شهر 
قم مستقر شده است. اسدی در بخش دیگر سخنان خود، با گرامیداشت روز ارتش و یاد 
و خاطره شهیدان گفت: روز گذشته در راستای تدابیر اندیشیده شده، آیین رژه خدمت 
ارتش همزمان با سراسر کشور با عنوان »مدافعان وطن، یاوران سلامت« در قم نیز با 
استفاده از تمام عواملی که از اسفند سال گذشته تاکنون به منظور مبارزه با ویروس کرونا 
مستقر شده اند، ترتیب یافت. وی با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب افزود: اجرای این 
رژه نمایش قدرتی بود به منظور تحقق 2 هدفی که رهبر معظم انقلاب در بیانات خود به 
نیروهای مسلح واگذار کرده بودند؛ است که یکی مبارزه با گسترش ویروس کرونا با هدف 
تهاجمی می باشد. وی افزود: مساله دوم تبدیل تهدید به فرصت است که اگر درآینده 
تهدید بیولوژیکی از سوی دشمن زبون باشد، نیروهای مسلح و ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در این زمینه رزمایشی را انجام داده و آمادگی لازم را کسب کرده، هرچند که در 

گذشته نیز این کار انجام شده است.  
 

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم :

بانک های خصوصی قم کمکی به بخش 
تولید نمی کنند

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم گفت: بانک های خصوصی استان قم 
هیچ مشارکتی در کمک به بخش تولید ندارند.

محمود سیجانی در گفتگویی بخش تولید را نیازمند همراهی بانک ها برای پرداخت 
همراهی  را  تولید  بخش  زمینه  این  در  دولتی  بانک های  گفت:  و  دانست  تسهیلات 

می کنند، اما بانک های خصوصی هیچ مشارکتی ندارند.
وی تصریح کرد: مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در حکم قانون به شمار می رود، 
اما چون بانک های خصوصی از ابتدا هیچ مشارکتی ندارند نمی توان از آن ها بازخواست 
کرد. سیجانی با اشاره به اینکه کمیسیون هماهنگی بانک های دولتی نمی تواند بر 
عملکرد بانک های خصوصی نظارت کند، گفت: بر اساس یکی از مواد قانون رفع موانع 
تولید باید هیئتی از خبرگان بانکی برای نظارت بر این بانک ها تشکیل شود که مقدمات 
این کار در استان قم فراهم شده است. دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های دولتی هم در 
گفتگوی تلفنی با این برنامه از وجود 15 بانک خصوصی در قم سخن گفت و افزود: این 
بانک ها در رقابتی ناسالم با بانک های دولتی از طریق پرداخت نرخ سود بالاتر بسیاری از 
منابع استان را جذب می کنند، اما مصوبات ملی را اجرا نمی کنند. خانی گفت: پیش بینی 
می کنیم بانک های خصوصی قم 22 هزار میلیارد تومان منابع در اختیار داشته باشند، اما 
تنها 10 درصد آن را در استان هزینه می کنند . وی خاطرنشان کرد: این در حالی است که 
بانک های دولتی و نیمه دولتی سال گذشته بیش از 7 هزار و 700 میلیارد تومان تسهیلات 

در بخش تولید خدمات و قرض الحسنه هزینه کردند.
 

رییس جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

خسارت ۳۲ میلیاردی سیل به بخش 
کشاورزی قم 

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: مجموع برآوردهای اولیه از خسارت های سیل 
و سرمازدگی به مزارع و باغ های استان در سال جاری بیش از 32 میلیارد تومان است. 

عباس پورمیدانی بیان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون طی سه نوبت مزارع و باغ های 
استان تحت تاثیر خسارت های ناشی از سیل و تگرگ قرار گرفته است و کارشناسان 

سازمان جهاد کشاورزی در این خصوص برآورد خسارت کرده اند.
و  بهره برداران  به  لازم  تذکرهای  هواشناسی،  پیش بینی های  به  توجه  با  افزود:  وی 

کشاورزان داده و راهکارهایی نیز برای جلوگیری از افزایش خسارت ها به آنان ارائه شد.
وی ادامه داد: اما ازآنجاکه خسارت های ناشی از سیل،  سرما و تگرگ به طور کامل قابل 
جلوگیری و مدیریت کردن نیست،  به هر صورت خسارت هایی به کشاورزان استان وارد 

شد.
پورمیدانی گفت: این خسارت ها براساس ارزیابی کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی 

رصد و در سطح ملی و استانی به اطلاع مسئولان و دستگاه های متولی رسید.
این  جبران  پیگیری  برای  لازم  اقدام های  قم  کشاورزی  جهاد  سازمان  افزود:  وی 
خسارت ها که به زیرساخت های کشاورزی و محصولات کشاورزان استان قم واردشده 

است را در حد توان انجام خواهد داد.
از سیل،  ناشی  خسارت های  جبران  برای  راهکارها  بهترین  از  یکی  داد:  ادامه  وی 
سرمازدگی و تگرگ به مزارع و باغ ها،  بیمه کردن زیرساخت  و محصولات است و ما از 
کشاورزان استان می خواهیم در این زمینه اهتمام بیشتری داشته باشند. در بخش 
کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 105 هزار و 730 هکتار است که این رقم 46 
صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان شامل 21 

هزار هکتار باغ و 44 هزار هکتار زراعت است.

شلوغی شهرقم با شروع فعالیت برخی اصناف ؛

نگرانی از موج دوم شیوع کرونا

اجتماعی

 ، قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
ساماندهی محله اسماعیل آباد به عنوان سکونتگاه غیررسمی 
در استان قم را یکی از اولویت های استان اعلام و گفت: کار 

ساماندهی این محله در سال ۹۹ به اتمام برسد.
بیژن سلیمان  پور با اشاره به اهمیت توجه به مباحث آسیب 
اجتماعی در استان اظهار داشت: سال گذشته 66 میلیارد 
ریال اعتبار برای کاهش های آسیب های اجتماعی در استان 
قم تخصیص داده شده که این اعتبار برای مقابله با این پدیده 

هزینه شده است.
را  قم  در  محلی  توسعه  و  گری  تسهیل  دفاتر  ایجاد  وی 
و  تسهیل گری  دفاتر  ایجاد  افزود:  و  داد  قرار  موردتوجه 
توسعه محلی در مناطق 5 و 2 شهر قم در ارتقاء شاخص ها 
و بازآفرینی محلات شهرقائم و اسماعیل آباد و رفع بخشی از 
مشکلات مردم تأثیر بسزایی داشته و در سال ۹۹ نیز پیگیری 

می شود.
قم،  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 

سکونتگاه  به عنوان  اسماعیل آباد   محله  ساماندهی 
غیررسمی در استان قم را یکی از اولویت های استان اعلام 
و اظهار امیدواری کرد که کار ساماندهی این محله در سال 
در  مردم نهاد  تشکل های  توسعه  وی  برسد.  اتمام  به   ۹۹
حوزه مشارکت های اجتماعی در سال ۹8 را یکی از کارهای 
موفق استان خواند و ابراز کرد: ظرفیت  تشکل های مردمی 
است.  مانده  مغفول  اجتماعی  آسیب های  ساماندهی  در 
این  فعالیت  و  مشارکت  زمینه  باید   ۹۹ سال  در  بنابراین 
نهادهای مدنی در بهبود شاخص های فرهنگی و اجتماعی 

بیش ازپیش فراهم شود.
سلیمان پور با تأکید بر اینکه توجه جدی به موضوعاتی 
همچون صیانت از حریم امنیت عمومی، حقوق شهروندی 
و رعایت  عفاف و حجاب در سال ۹8 در استان شده است، 
تصریح کرد: طبق ارزیابی های انجام شده وضعیت سازمان ها 
از حیث رعایت عفاف و حجاب در  و دستگاه های استان 
بخش درون سازمانی کاملًا مثبت و مطلوب است، ولی در 

بخش برون سازمانی اشکالاتی وجود داشت که اقدامات لازم 
برای رفع این مشکلات در دستور کار قرارگرفته و اجرای این 

طرح در سال ۹۹ نیز تداوم خواهد یافت.
وی عملکرد واحدهای مقابله باعرضه و تقاضای مواد مخدر 
و مبارزه با قاچاق کالا و ارز در استان قم در سال گذشته را 
مثبت ارزیابی کرد و گفت: شاخص های این دو بخش بر 
اساس آمار کشفیات، دستگیرشدگان و اعمال قانون دارای 

ارتقای شاخص در کشور بوده است.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم با اشاره 
به شیوع بیماری کرونا در استان یادآور شد: مسئولیت کمیته 
امنیتی، انتظامی و اجتماعی ستاد مقابله با کرونا و همچنین 
شورای اطلاع رسانی به این معاونت محول شده است و این 
کمیته در تلاش است تا ضمن ارتقای ضریب امنیتی استان 
و تسهیل در انجام مأموریت دستگاه ها، به پیشبرد برنامه های 
ستاد مبارزه با کرونای استان کمک کرده و تا امروز در این 

زمینه موفق عمل کرده است.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

اتمام ساماندهی محله اسماعیل آباد تا پایان سال

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: در راستای تامین مناسب نیاز استان 
به آرد،  30 هزار تن گندم مرغوب وارداتی درسیلوی قم ذخیره شد. 

بهزاد رادمنش بیان کرد: از ابتدای اسفند ماه سال گذشته تاکنون بیش از 30 هزار 
تن گندم مرغوب وارداتی در مجتمع ذخیره سازی و سیلوی گندم استان تخلیه و بیش 
از 60 هزار تن دیگر نیز در برنامه حمل و ذخیره سازی برای سیلوی گندم قم پیش بینی 

شده است.
وی افزود: سال هاست اتصال خط آهن مجتمع ذخیره سازی و سیلوی گندم استان 
به خط ریل سراسری راه آهن کشور قطع شده و پیگیری های این اداره کل برای اتصال 
مجدد آن به نتیجه نرسیده است اما با این وجود در شرایط سخت و محدودیت های 
ناشی از شیوع ویروس کرونا به خصوص در حوزه حمل و نقل جاده ای، تلاش شد تا 

میزان ذخیره گندم استان در حد مطلوب تامین و حفظ شود.
وی ادامه داد:درهمین راستا با تدابیر و تمهیدات صورت گرفته، تمامی عملیات 

حمل و ترابری گندم وارداتی از بنادر جنوب کشور با اهتمام وجدیت تمامی عوامل 
دخیل دربارگیری و انتقال از کشتی به کامیون ها، سیستم حمل و نقل جاده ای و 
کارکنان پرتلاش مجتمع ذخیره سازی و سیلوی گندم اداره کل غله وخدمات بازرگانی 
استان قم، در تمامی ساعات و ایام و بطور شبانه روزی، طبق برنامه های تدوین شده 
با موفقیت کامل صورت پذیرفته است. مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم همچنین 
افزود: این حجم از حمل و ذخیره سازی گندم در سیلوی استان، علاوه بر آنکه موجب 
افزایش مقدار قابل توجه ذخایر استراتژیک گندم ، موجبات افزایش کیفیت گندم و 

آرد مصرفی نانوایی ها و تمامی صنوف مصرف کننده آرد استان را نیز فراهم می کند.
سیلوی بتنی شهید نخعی که در جنوب غربی شهر قم قرار دارد، دارای ظرفیت 
ذخیره سازی 108 هزارتن گندم و 36 کندو می باشد، این سیلو با توان تخلیه و 
بارگیری 200 تن در ساعت در زمینی به مساحت 6600 مترمربع ایجاد شده و از 

امکانات و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار است.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم مطرح کرد: 

ذخیره سازی ۳۰ هزار تن گندم مرغوب وارداتی 

گفت:  قم  استان  دارایی  و  اقتصادی  امور  مدیرکل 
وظیفه مرکز خدمات سرمایه گذاری استان پیگیری 
طرح های سرمایه گذاری از ابتدا تا انتها است و زمان 

بررسی این طرح ها در مرکز کاهش پیدا کرده است. 
عادل در جلسه کارگروه زیربنایی استان قم در سالن 
با اشاره به مرکز خدمات  جلسات کرامت استانداری 
سرمایه گذاری استان قم اظهار کرد: طرح های سرمایه 
ارائه می شود و مورد بررسی قرار  این مرکز  به  گذاری 
بازطراحی  این مرکز در سال 13۹5 دوباره  می گیرد، 

می شود.
وی ادامه داد: اهلیت سنجی در مرکز خدمات سرمایه 

گذاری استان قم در خصوص سرمایه گذاران صورت 
می گیرد و نمایندگان تام الاختیار دستگاه های مختلف 
در این مرکز حضور پیدا می کنند، ریاست مرکز بر عهده 
استاندار قم است و دبیری این مرکز بر عهده اداره کل 

امور اقتصادی و دارایی است.
افزود:  قم  استان  دارایی  و  اقتصادی  امور  مدیرکل 
اکنون همه طرح های سرمایه گذاری به مرکز خدمات 
سرمایه گذاری استان نمی رود که این اتفاق نباید رخ 
بدهد، باید همه طرح ها در این مرکز مورد بررسی قرار 
سرمایه  سنجی  اهلیت  و  اعتبارسنجی  کار  و  بگیرد 

گذاران بر عهده مرکز است.

علیپور رسالت مرکز خدمات سرمایه گذاری استان قم 
را سیاست گذاری بحث های سرمایه گذاری دانست و 
تصریح کرد: طرح هایی که در این مرکز مورد بررسی 
قرار بگیرند، پس از تکمیل به کارگروه زیربنایی ارجاع 
می یابند، زمان بررسی این طرح ها در مرکز کاهش پیدا 
کرده است. وی ادامه داد: وظیفه مرکز خدمات سرمایه 
گذاری استان قم پیگیری طرح های سرمایه گذاری از 
ابتدا تا انتها است تا در طی کردن مراحل مختلف این 
طرح ها، تسریع صورت بگیرد، همچنین این مرکز بعد از 
گرفتن مجوز بر اجرای طرح های سرمایه گذاری نظارت 

می کند.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم  مطرح کرد:

کاهش زمان بررسی طرح ها در مرکز خدمات سرمایه گذاری
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یک کارشناس بازار سرمایه پیش بینی کرد:

رشد ۱۰ درصدی شاخص بورس
 تا پایان هفته

 یک کارشناس بازار سرمایه به احتمال رشد ١٠ درصدی شاخص بورس در بازار هفته 
جاری اشاره کرد و افزود: براساس پیش بینی های صورت گرفته بازار سرمایه به روند 
صعودی خود ادامه می دهد و اگر شاخص بورس وارد فاز اصلاحی شود اما به طور حتم 

روند بازار با شیب ملایم صعودی خواهد بود. 
»امیرعلی امیرباقری« به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره و بیان 
کرد: هفته گذشته شاهد جریان ورود نقدینگی از سوی حقیقی ها به سمت بازار سرمایه 
بودیم که این امر زمینه رشد قابل قبول شاخص بورس در معاملات بازار را فراهم کرد. 
وی با تاکید بر عرضه شستا در بازار هفته گذشته تاکید کرد و افزود: شستا توانست 
مبلغ قابل قبول و دور از انتظاری را از بازار سرمایه به عنوان تامین مالی جذب کند 
که این موضوع ابتدای یک نگرش در راستای خصوصی سازی واقعی و تامین مالی از 
طریق بازار سرمایه محسوب می شود. امیرباقری خاطرنشان کرد: این اقدام به عنوان 
اتفاقی مثبت تلقی می شود که در بلند مدت و میان مدت نه تنها به بازار سرمایه بلکه 
به اقتصاد کشور کمک شایانی را خواهد کرد. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
چنین اقدامی باعث هدایت منابع نقدینگی در اختیار مردم به سمت تولید خواهد شد، 
گفت: شرکت ها می توانند از طریق بازار سرمایه اقدام به جذب نقدینگی کنند که با این 
اقدام بازار سرمایه به مرور زمان به رسالت اصلی خود که تامین نقدینگی برای بنگاه های 
اقتصادی است دست پیدا خواهد کرد. وی اظهار داشت: تا چند وقت گذشته تامین 
نقدینگی از طریق بانک صورت می گرفت اما اکنون چند سالی است که شاهد روند 
فزاینده ای از تامین سرمایه از طریق بازار سرمایه هستیم که این موضوع می تواند اتفاق 

مبارکی برای اقتصاد کشور محسوب شود و زمینه جهش تولید را فراهم کند.
امیرباقری پیش بینی خود از روند معاملات بورس را اینگونه بیان کرد: کماکان بازار 
سرمایه در نبود بازارهای رقیب به رشد خود ادامه می دهد و جذب نقدینگی خواهد 
داشت که این  نقدینگی بیشتر جذب  صنایعی خواهد شد که رشد کمتری را تجربه 
کردند. به گفته این کارشناس بازار سرمایه، انتشار اخبار مثبتی پیرامون کشف داروی 
ویروس کرونا و در کنترل قرار گرفتن این ویروس باعث واکنش مثبت بازارهای جهانی 

شد.
هنوز تا خصوصی سازی واقعی فاصله زیادی وجود دارد 

وی به کنترل موج نخست ویروس کرونا در دنیا اشاره کرد و گفت: واکنش بازارهای 
جهانی به این خبر مثبت بود و با توجه به اینکه بازار سرمایه در ایران سوار بر صنایع 

کامودیتی محور است با رشد آنها روند صعودی را در پیش خواهد گرفت.
امیرباقری با بیان اینکه انتظار می رود که روند ورود نقدینگی به بازار سرمایه از سمت 
حقیقی ها شدت بیشتری را به خود بگیرد، خاطرنشان کرد:  طبق پیش بینی های 
صورت گرفته انتظار می رود رشد بازار سرمایه در میان مدت و بلندمدت ادامه دار باشد. 
وی گفت: به سرمایه گذاران توصیه می شود اسیر نوسانات کوتاه مدت در بازار سرمایه 
نشوند و با تمرکز و تحلیل بیشتر به سرمایه گذاری خود در این بازار ادامه دهند و از 
شیرینی روند افزایشی این بازار استفاده کنند. این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: 
اکنون فرصتی گران بهایی در بورس فراهم شده و دولت باید در تنگنای بودجه ای از 
این بازار برای تامین مالی خود استفاده کند تا از این طریق یک سری از مشکلات 
بدهی دولت و برخی از مشکلات اقتصادی و خصوصی سازی هم برطرف شود. وی 
خاطرنشان کرد: هنوز تا خصوصی سازی به معنای واقعی فاصله زیادی وجود دارد و 
دولت تصدی خود را بر بسیاری از بنگاه های اقتصادی حفظ می کند اما در نهایت طبق 
اصل 44 امیدواریم امکان تحقق واقعی این اصل وجود داشته باشد و تا چند سال آینده 

شاهد اجرای کامل این اصل باشیم.

چه کسی دستور معدوم سازی 
جوجه ها را داد؟ 

 نامه ای که چهارروز پیش از طرف انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یک روزه به 
واحدهای صنفی ارسال شد، نشان می دهد که معدوم سازی جوجه ها یک تصمیم 

درون صنفی برای تنظیم تولید بوده است. 
روز جمعه  تصاویری از معدوم سازی جوجه های یک روزه منتشر شد. برخی عدم 
تامین ارز از سوی بانک مرکزی را عامل مشکل واحدهای صنفی برای فروش جوجه های 

یک روزه می دانستند که منجر به از بین بردن جوجه ها شد. 
اما نامه ای که در روز چهارشنبه 27 فروردین ماه از سوی انجمن صنفی تولید کنندگان 
جوجه یک روزه به واحدهای صنفی ارسال شده است، نشان می دهد که این اتفاق یک 
تصمیم درون صنفی برای تنظیم میزان تولید بوده است و ربطی به دولت ندارد.  در 
این نامه ضمن تاکید با تولید اضافه 15 میلیون جوجه برای فروردین ماه نوشته شده 
است:»با تشکر از حرکت خودجوش به وجود آمده و موافقت اکثریت هیات مدیره 
محترم مبنی بر کاهش تولید با تولید 115 میلیون، پیش بینی اضافه بودن حداقل تولید 
15 میلیون جوجه فروردین در خصوص کاهش و کنترل ضروری به نظر می رسد.«  در 
ادامه این نامه که به امضای »محمدرضا صدیق پور«، دبیر انجمن تولید کنندگان جوجه 
یک روزه رسیده، آمده است:»روز شنبه و یکشنبه تولید جوجه ای به هیچ عنوان نباید 
صورت بگیرد و این امر با اجماع و همکاری همه جانبه تمام اعضا، اعم از بزرگان صنعت، 
زنجیره ها و در نهایت از خود گذشتگی واحدهای تک سنی انجام می شود. از طرفی 
با مصوبه اخیر ستاد تنظیم بازار در خصوص 115 میلیون تولید اضافه در فروردین، 
تولید شنبه و یکشنبه اضافه بوده و باید حذف شود.«  تولیدکنندگان جوجه یک روزه، 
مازاد تولید را تهدیدکننده حیات صنعت خود می دانند. در شرایط فعلی، کاهش تقاضا 
و مازاد تولید صنعت آن ها را در خطر قرار داده است.  در نامه انجمن صنفی برای 
معدوم سازی جوجه ها تاکید شده است:»بنابراین برای برون رفت از شرایط فعلی که 
پیشتر مرگ تدریجی صنعت به خصوص بخش تولید جوجه یک روزه است، فقط با 
همکاری صد در صدی تمام اعضا امکان پذیر است و هر واحد باید نقش ناظر برای انجام 
صحیح این حرکت را به عهده بگیرد.«  همچنین ابزارهای تنبیهی برای واحدهایی که 
از تصمیم صنف تبعیت نکنند، در نظر گرفته شده است. در انتهای نامه انجمن صنفی 
تولیدکنندگان جوجه یک روزه تاکید شده:»اگر نه، راه گریز این حرکت فراوان است ولی 
با اعتقاد به برون رفت از این شرایط همه اعضا باید به دقت شرایط را رصد و پایش کرده و 
در کنار شما انجمن هم با توجه به مصوبه هیات مدیره با کمک ابزارهای کنترلی از جمله 
سامانه های هوشمند برای صحت این حرکت دارد که در صورت لزوم، لیست واحدهایی 
را که همکاری  نکرده اند، اعلام می کند. با توجه به مصوبه هیات مدیره و نظر اکثر اعضا، 

این امر لازم الاجرا و در صورت عدم اجرا، جرائم خاص خود را دارد.« 

آزادسازی سهام عدالت چه فوایدی 
می تواند داشته باشد؟

 رییس اتاق بازرگانی تهران گفت: با توجه به وضعیت بازار سرمایه که تقاضا زیاد و 
عرضه کم شده، سهام عدالت می تواند بخشی از تقاضا را پوشش دهد. 

مسعود خوانساری در صفحه شخصی خود در فضای مجازی در خصوص ضرورت 
آزادسازی سهام عدالت نوشت: میانه فروردین ماه طی نامه ای به رئیس جمهوری 
چندین پیشنهاد برای مهار اثرات نامطلوب اقتصادی ناشی از کرونا ارائه دادیم. در این 
روزها که بازار سرمایه شرایط خاصی را پشت سر می گذارد، توجه به یکی از پیشنهادات 

این نامه بیش از گذشته اهمیت پیدا کرده است.
وی افزود: یک بند از این نامه به موضوع سهام عدالت می پرداخت، 50 میلیون نفر 
سهام عدالت در اختیار دارند و متوسط ارزش سهام آنها 200 هزار میلیارد تومان است. 
بنابراین هم جمعیت قابل توجهی درگیر موضوع سهام عدالت هستند و هم اینکه این 

سهام از نظر ریالی ارزش بالایی دارد.
به گفته خوانساری، حال در شرایطی که بازار سرمایه طی یکسال گذشته دوران رشد 
را سپری کرده، امکان آزادسازی سهام عدالت هم فراهم آمده است. در این شرایط 
می توان سهام شرکت های سهام عدالت را به صورت مرحله ای به صندوق قابل معامله 
در بورس واگذار و واحدهای این صندوق را دبه مشمولان واگذار کرد. البته این صندوق 
تنها برای تسهیل عرضه سهام عدالت ایجاد می شود و بازارگردان صندوق باید پس از 

خرید واحدها، اقدام به فروش سهام در بازار و ابطال آن کند.
رئیس اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: آزادسازی سهام عدالت دو فایده مهم دارد، 
نخست اینکه با توجه به وضعیت بازار سرمایه که تقاضا زیاد و عرضه کم شده، سهام 
عدالت می تواند بخشی از تقاضا را پوشش دهد. فایده دوم هم مربوط به تأمین درآمد 
برای دارندگان سهام می شود، به خصوص اینکه اقشار کم تر برخوردار این سهام را در 
اختیار دارند و تلاش دولت طی دو ماهه گذشته این بوده که درآمدهایی برای آنها تأمین 
کند. در صورت آزادسازی سهام عدالت آنها از مزیت دسترسی به منابع حاصل از فروش 

دارایی هایشان بهره مند می شوند.

گفت وگو از مریم السادات علم الهدی

یک کارشناس اقتصادی معتقد است شرایط رکودی می تواند موجب کاهش 
نرخ تورم شود، اما به دلیل اینکه زمینه پولی افزایش نرخ تورم در کشور وجود دارد، 
احتمال وارد شدن اقتصاد به چرخه تورمی و تجربه نرخ های بالاتر تورم نیز وجود 
دارد. آنچه مسیر تورم در سال جاری را مشخص می کند، ارزیابی فعالان اقتصادی 

و مردم از سیاست گذار است. 
بانک مرکزی و مرکز آمار که بارها در اعلام شاخص های اقتصادی با یکدیگر 
دچار اختلاف شده بودند، مسیر خود را در آذر 13۹7 از یکدیگر جدا کردند و 
ادله قانونی، مرکز آمار را پیروز این میدان تشخیص دادند و مسئولیت انتشار آمار 

اقتصادی از جمله نرخ تورم، بر عهده مرکز آمار ایران قرار گرفت.
مرکز آمار نیز بنابراین وظیفه قانونی، به فعالیت خود در زمینه محاسبه و انتشار 
نرخ تورم ادامه داد و نرخ تورم سال های 13۹7 و 13۹8 را به ترتیب 26.۹ و 34.8 
درصد اعلام کرد. با وجود اینکه به نظر می رسید جدال بین این دو نهاد در زمینه 
ارائه شاخص های اقتصادی به پایان رسیده، به طور غیرمستقیم و در نامه ای به قوه 

قضاییه، نرخ تورم بانک مرکزی ارائه شد.
قوه قضاییه برای محاسبه میزان مهریه و نیز خسارت تأدیه چک، نرخ تورم را از 
بانک مرکزی دریافت می کند و بر اساس اعلام بانک مرکزی، نرخ تورم در سال های 
13۹7 و 13۹8 به ترتیب 31.2 و 41.2 درصد بوده که بر این اساس، نرخ تورم 
سال گذشته، یکی از شدیدترین تورم های تجربه شده در سال های پس از انقلاب 
است. بیشترین نرخ تورم در سال های پس از انقلاب، مربوط به سال 1374 به 
میزان 4۹.4 درصد است. ایرناپلاس در گفت وگو با یک کارشناس اقتصادی، علت 
اختلاف نرخ تورم اعلام شده مرکز آمار و بانک مرکزی را جویا شده و شباهت ها و 
تفاوت های این رکوردشکنی را با بالاترین نرخ تورم تجربه شده در سال های پس 

انقلاب مورد بررسی قرار داده است.
سید هادی موسوی نیک می گوید ازهم گسیختگی نظام آمار در ایران موجب 
شده از مسئله اصلی یعنی پوشش نیازهای آماری کشور، غفلت شود. به عقیده این 
کارشناس اقتصادی، نرخ تورم بالای 40 درصدی در سال های 1374 و 13۹8، 
تحت تأثیر شوک ارزی بوده، اما به طور کلی این دو رکوردشکنی تورمی به لحاظ 
عوامل ایجادی با یکدیگر متفاوت هستند. دیگر محور این گفت وگو، راهکارهای 
کنترل تورم در سالی است که با بحران کرونا، تعطیلی موقت طیف گسترده ای از 

مشاغل و تهدید معیشت خانوار آغاز شده است.
غفلت نظام آماری از ابزارهای نوین

علت تفاوت نرخ تورم اعلامی بانک مرکزی به قوه  قضاییه با آمار اعلامی 
به عنوان مبنای تحلیل های  باید  این دو  از  و کدام یک  آمار چیست  مرکز 

اقتصادی قرار گیرد؟
یکی از مسائل نظام برنامه ریزی در کشور ما حوزه آماری است که ضعف های 
جدی دارد و نهادهای آماری به جای اینکه وظایف خود را به درستی انجام دهند، 
در یک دعوای بی سرانجام قرار گرفتند که چه کسی متولی آمار باشد و از آنچه در 
عصر اطلاعات و بیگ دیتا قابل انجام است، دور مانده اند. به عنوان مثال، گردآوری 
آمارهای مربوط به محاسبه تورم، از طریق پرسشنامه انجام می شود و تلاشی برای 

آنلاین شدن، به روز شدن و تهیه در لحظه شاخص های آماری انجام نداده اند.
شاخص های متفاوتی را که این نهادها اعلام می کنند، می توان به نوعی انحراف 
انتشار  و  تولید  به آن پرداخت،  آنچه در اصل می توان  و  افکار عمومی دانست 
زمینه  در  می تواند  مرکزی  بانک  مثال،  به عنوان  است.  کاربردی  شاخص های 
شاخص های دسترسی مالی فعال باشد و مرکز آمار به سمت انتشار آنلاین داده ها 
برود و زمینه را برای دستگاه های اجرایی به نحو مناسبی سازماندهی کند و نظارت 

را بر عهده داشته باشد.
انحراف افکار عمومی از وظایف اصلی نظام آماری

قرار می دهد،  تأثیر  تحت  در کشور  را  ابعاد مختلفی  که هم اکنون  مسئله ای 
تفاوت های  این  با  نیز  عمومی  افکار  و  است  آماری  نظام  ازهم گسیختگی 
شاخص های ارائه شده توسط مرکز آمار و بانک مرکزی دست به گریبان است و از 

مسئله اساسی که پوشش نیازهای آماری کشور است، غافل شده.
در نهایت نیز سیاست گذار نمی داند با چه نرخ تورمی مواجه است و  حتی پیش 
از این نیز مواردی وجود داشته که این تفاوت آماری موجب شده در جلسات 
و  متفاوت  کاملًا  ذهنیت های  با  میز  طرف  دو  سیاست گذاری  تصمیم گیری 
برداشت های متضاد با یکدیگر به بحث بنشینند. این موضوع باید به صورت یک 
قانون جدید مطرح شود تا در آن وظیفه نظارت و استانداردسازی به نهاد مرکزی آمار 
سپرده شود و دستگاه های اجرایی به نحوی که کاملًا در ارتباط با نهاد مرکزی آمار 

باشند، آمارها را تولید کنند و تحت نظارت این نهاد عمل کنند.
شوک های تورم زای سال ۱۳۹۸

از ۴۰ درصد در سال  تا بیش  تورم  نرخ  افزایش  چه عواملی موجب 

۱۳۹۸ به روایت بانک مرکزی شد؟
خروجی شوک تحریمی و شوک ارزی، نرخ تورم بالایی بود که شاهد آن هستیم. 
شوک تحریمی با تأثیر بر بودجه و مخارج دولت، بر نظام بانکی و نقدینگی فشار وارد 
کرد و از طرف دیگر، رکودی که به دنبال شوک تحریم ایجاد شد، تقاضای سرمایه 
در گردش را افزایش داد و موجب افزایش تقاضای نقدینگی توسط بنگاه ها شد. 
در کنار این موارد، باید به افزایش درون زای تقاضای پول و تشدید افزایش نقدینگی 

نیز اشاره کرد.
شوک ارزی نیز به طور مستقیم روی قیمت کالاها و خدمات وارداتی و همچنین از 
طریق انتظارات تورمی در افزایش نرخ تورم نقش داشت و این انتظار وجود داشت 

که در سال های 13۹7 و 13۹8 با تورم بالایی مواجه باشیم.
شوک ارزی، عامل مشترک تورم بالای ۴۰ درصد

نرخ تورم سال گذشته، به بالاترین رقم ۳۰ سال گذشته یعنی تورم 
۴۹.۴ درصدی سال ۱۳۷۴ نزدیک شده است. آیا می توان عوامل مشابهی 

در ایجاد تورم در این دو سال شناسایی کرد؟ 
در هر دو سال، بازار ارز به نوعی تأثیرگذار بوده، اما از نظر ماهیت و عوامل ایجادی 
نتیجه برخی سیاست های  تورم، تفاوت هایی وجود دارد. تورم سال 1374 در 
آزادسازی، اصلاح ساختاری و نیز بحران بدهی های خارجی و به دنبال آن سیاست 
یکسان سازی به وجود آمد. در واقع در آن برهه، ارزیابی صحیحی از وضعیت بدهی 
خارجی کشور وجود نداشت و سیاست گذار در یک تله قرار گرفت که نتیجه آن، 
رشد نقدینگی بسیار بالا و انحراف بیشتر ارزی بود. این در حالی است که تورم بالای 
کنونی، ناشی از شوک تحریم و شوک ارز است که برآیند آن با رشد بالای نقدینگی، 

به این نرخ تورم منجر شده است.
دو اثر سیاست های تحریک تقاضا در دوران کرونا

برخی استدلال می کنند با توجه به حمایت هایی که برای  کاهش و 
جبران آسیب های ناشی از کرونا در دستور کار قرار دارند، باید انتظار نرخ های 
بالاتر تورم را در سال جاری داشته باشیم. آثار تورمی این سیاست ها را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
توجه  قابل  با کاهش  در سال جاری  فعلی،  نتیجه شرایط  در  می توان گفت 
تقاضای کل به دلیل کاهش قدرت خرید مواجه خواهیم شد و در نتیجه، لازم است 
سیاست های تحریک تقاضا از طریق مصرف کننده را دنبال کنیم و در مرحله بعد 

می توان حمایت ها از سرمایه گذاران را مورد توجه قرار داد.
در شرایط رکودی، سرمایه گذاری توجیه پذیر نیست و خروج از رکود با پیگیری 
سیاست های افزایش مخارج دولت و خانوار قابل اجراست و از آنجایی که به دلیل 
محدودیت های موجود، دولت امکان افزایش مخارج خود را ندارد، خانوارها مورد 
توجه هستند. تحریک تقاضای خانوار نیز باید به گونه ای باشد تا گروه هایی را که 

بیشترین آسیب اقتصادی را دیده اند، تحت تأثیر قرار دهد. 
آمارها نشان می دهد در سال گذشته مصرف حقیقی خانوار به طور متوسط 
هشت درصد کاهش یافته و این کاهش در خانوارهای کم درآمد، بیشتر است. 
بنابراین سیاست های خرید اعتباری برای گروه های آسیب پذیر می تواند دو هدف 
ایجاد تقاضا برای کالاها و خدمات و نیز دسترسی این خانوارهای آسیب پذیر به بازار 

پول و اعتبار را ارتقا دهد.
دو راهی تورم در سال ۱۳۹۹

با توجه به شرایط فعلی می توان انتظار داشت نرخ تورم در سال جاری 
کاهش یابد؟

در سال 13۹۹ با دو اثر متفاوت بر تورم مواجه هستیم. یک مورد، بحث رکود است 
که میل دارد تورم را به مقادیر پایین تر سوق دهد. بحث دیگر، کسری بودجه است 
که می تواند با افزایش نقدینگی، اقتصاد را به سمت تورم های بالاتر ببرد. این که 
اقتصاد کشور در سال جاری در کدام مسیر قرار گیرد تا حد زیادی بستگی به ارزیابی 
فعالان اقتصادی و مردم از سیاست گذار و دولت دارد. مادامی که این اعتماد نسبت 
به سیاست گذار وجود دارد که می تواند مدیریت نسبی اقتصاد را در دست داشته 
باشد، انتظار تورم بالاتر از این را نداریم. با این حال، اگر به هر دلیل این ارزیابی تغییر 
کند، با توجه به اینکه زمینه پولی افزایش نرخ تورم به دلیل افزایش نقدینگی وجود 
دارد، ممکن است وارد سیکل تورمی شویم که حد و حدود آن مشخص نیست. در 
این صورت، بیشترین آسیب به خانوارهای ضعیفی وارد می شود که دارایی چندانی 

ندارند و تورم همواره بیشترین تأثیر را بر آنها داشته است.

در گفت و گو با یک کارشناس اقتصادی مطرح شد:

دوراهی تورم در سال جدید

 معاون اجرایی فرابورس ایران گفت: تولید داخلی به مثابه 
ستون فقرات اقتصاد مقاومتی تلقی شده و حمایت از آن 
نتایج  درخشانی همچون ایجاد اشتغال، جلوگیری از  خروج 

ارز و رشد اقتصادی را به همراه خواهد داشت.  
به گزارش روز شنبه روابط عمومی فرابورس ایران، »سید 
مهدی علم الهدی« با اشاره به شعارهای دو سال گذشته و 
امسال کشور یعنی حمایت از »کالای  ایرانی، رونق تولید 
و جهش تولید« به منظور افزایش قدرت اقتصادی و لزوم 
توجه به این مقوله ها در  سیاست های اجرایی و عملکردی، 
گفت: در این راستا و با هدف حمایت هدفمند از بنگاه های 
اقتصادی در بازار  سرمایه که سردمداران شفافیت در کشور 
هستند، فرابورس ایران برای تامین تجهیزات، خدمات و مواد 
مصرفی داخلی  خود  صرفا از ظرفیت شرکت های بورسی و 

فرابورسی فعال در بازار سرمایه استفاده می کند. 
علم الهدی از تمامی بنگاه ها و شرکت های اقتصادی کشور 
اعم از  ارکان بازارهای پول و سرمایه دعوت کرد که به پویش 
خریداری محصولات و خدمات مورد نیازشان از  شرکت های 
شفاف بورسی و فرابورسی بپیوندند تا ضمن حمایت از کالای 
ایرانی و رونق و جهش تولید، سایر  شرکت هایی که خارج از 
بازار سرمایه هستند نیز به حضور در این بازار و رعایت الزامات 

شفافیت و حاکمیت  شرکتی تشویق شوند. 
بحث  است  سالی  چند  اینکه  به  اشاره  با  علم الهدی 
مباحث  مهم ترین  از  یکی  به  داخلی  تولید  از  حمایت 
 اقتصادی در کشور بدل شده است، بیان کرد: فرابورس در 
ادامه  اقدامات قبلی  در زمینه عدم خرید تجهیزات و  موارد 
خارجی که مشابه داخلی آن وجود دارد، خود را نسبت به 
خرید محصولات مورد نیاز و خدمات از  شرکت های بورسی 
و فرابورسی مسوول می داند.  وی هدف فرابورس از این 
اقدام را حمایت از شرکت های بورسی و درنتیجه بالندگی 

به  ایران  فرابورس  و  گفت:  دانست  سرمایه  بازار  بیشتر 
منظور ترغیب اهالی بازار سرمایه به حمایت از محصولات 
و خدمات شرکت های  بورسی  که برای حضور در این بازار 
اصول شفافیت و حاکمیت شرکتی را پیاده کرده اند، در این 
پویش پیش قدم شده  است.  معاون اجرایی فرابورس ایران 
در این زمینه توضیح داد: واحدهای مالی و اداری فرابورس 
ضمن تهیه لیست کالا  و خدمات مورد نیاز شرکت اعم از 
محصولات مصرفی،  اینترنت و...، تامین کنندگان بالقوه 
و بالفعل برای تامین  نیازهای خود از محل شرکت های 
موجود در بورس و فرابورس را شناسایی و سپس اقدام به 
خریداری این  محصولات و خدمات می کنند.  وی برخی از 
مهم ترین دستاوردهای تأمین تجهیزات و مواد مصرفی از 
شرکت های بازار سرمایه ای را کمک به  رشد آمار فروش و 
سودآوری شرکت های بورسی، افزایش شفافیت مالیاتی، 
کمک به واقعی تر شدن اطلاعات  اقتصادی در پی پذیرش 

بنگاه های اقتصادی بیشتر در بورس ها، ایفای نقش تامین 
مالی بنگاه های تولیدی و ...  عنوان کرد.   »سید مهدی 
علم الهدی« با اشاره به شعارهای دو سال گذشته و امسال 
کشور یعنی حمایت از »کالای  ایرانی، رونق تولید و جهش 
تولید« به منظور افزایش قدرت اقتصادی و لزوم توجه به 
این مقوله ها در  سیاست های اجرایی و عملکردی، گفت: 
بنگاه های  از  هدفمند  حمایت  هدف  با  و  راستا  این  در 
اقتصادی در بازار  سرمایه که سردمداران شفافیت در کشور 
ایران برای تامین تجهیزات، خدمات  هستند، فرابورس 
و مواد مصرفی داخلی  خود  صرفا از ظرفیت شرکت های 
بورسی و فرابورسی فعال در بازار سرمایه استفاده می کند.  
اقتصادی  شرکت های  و  بنگاه ها  تمامی  از  الهدی  علم 
کشور اعم از  ارکان بازارهای پول و سرمایه دعوت کرد که 
به پویش خریداری محصولات و خدمات مورد نیازشان از 
 شرکت های شفاف بورسی و فرابورسی بپیوندند تا ضمن 

سایر  تولید،  جهش  و  رونق  و  ایرانی  کالای  از  حمایت 
 شرکت هایی که خارج از بازار سرمایه هستند نیز به حضور 
در این بازار و رعایت الزامات شفافیت و حاکمیت  شرکتی 

تشویق شوند. 
بحث  است  سالی  چند  اینکه  به  اشاره  با  علم الهدی 
مباحث  مهم ترین  از  یکی  به  داخلی  تولید  از  حمایت 
 اقتصادی در کشور بدل شده است، بیان کرد: فرابورس در 
ادامه  اقدامات قبلی  در زمینه عدم خرید تجهیزات و  موارد 
خارجی که مشابه داخلی آن وجود دارد، خود را نسبت به 
خرید محصولات مورد نیاز و خدمات از  شرکت های بورسی 
این  از  فرابورس  هدف  وی  می داند.   مسوول  فرابورسی  و 
اقدام را حمایت از شرکت های بورسی و درنتیجه بالندگی 
به  ایران  فرابورس  و  گفت:  دانست  سرمایه  بازار  بیشتر 
منظور ترغیب اهالی بازار سرمایه به حمایت از محصولات 
و خدمات شرکت های  بورسی  که برای حضور در این بازار 
در  پیاده کرده اند،  را  و حاکمیت شرکتی  اصول شفافیت 
این پویش پیش قدم شده  است.  معاون اجرایی فرابورس 
اداری  و  این زمینه توضیح داد: واحدهای مالی  ایران در 
فرابورس ضمن تهیه لیست کالا  و خدمات مورد نیاز شرکت 
تامین کنندگان  و...،  از محصولات مصرفی،  اینترنت  اعم 
بالقوه و بالفعل برای تامین  نیازهای خود از محل شرکت های 
موجود در بورس و فرابورس را شناسایی و سپس اقدام به 
خریداری این  محصولات و خدمات می کنند.  وی برخی 
از مهم ترین دستاوردهای تأمین تجهیزات و مواد مصرفی 
از شرکت های بازار سرمایه ای را کمک به  رشد آمار فروش و 
سودآوری شرکت های بورسی، افزایش شفافیت مالیاتی، 
کمک به واقعی تر شدن اطلاعات  اقتصادی در پی پذیرش 
بنگاه های اقتصادی بیشتر در بورس ها، ایفای نقش تامین 

مالی بنگاه های تولیدی و ...  عنوان کرد. 

معاون اجرایی فرابورس ایران عنوان کرد:

جلوگیری از  خروج ارز در گرو حمایت از تولید داخلی

اقتصادی

مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران از آغاز عرضه شکر، برنج و روغن 
تنظیم بازار ماه مبارک رمضان از روز )شنبه( در فروشگاه های زنجیره ای و میادین عرضه 

خبر داد. 
»حجت براتعلی« با تاکید براینکه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم تامین است، افزود: 
برای ماه مبارک رمضان در مجموع 150 هزارتن انواع کالاهای اساسی مذکور عرضه می 
شود که از این میزان 50 هزارتن برنج، 50 هزارتن روغن و 50 هزارتن شکر با نرخ های 

تنظیم بازاری در اقصی نقاط کشور در اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد.
مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: هر کیلوگرم برنج هندی 

1121 با نرخ هشت هزار تومان، هر کیلوگرم شکر بسته بندی با نرخ پنج هزار و ۹00 تومان 
و هر کیلوگرم روغن با نرخ های مصوب سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد. براتعلی با بیان اینکه شکر با برچسب تنظیم 
بازاری تزریق می شود، افزود: برای نظارت بر عرضه کالاهای اساسی تنظیم بازاری، این 

محصولات با بسته بندی متفاوت و نرخ گذاری به بازار عرضه می شود.
وی اظهارداشت: در صورت نیاز، کالاهای اساسی مورد نیاز ماه مبارک رمضان دوباره به 

بازار تزریق می شود و جای هیچ نگرانی وجود ندارد.
مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران، گفت: شهروندان می توانند کالاهای 

اساسی برنج، شکر و روغن مورد نیاز ماه مبارک رمضان خود را از امروز از فروشگاه های 
زنجیره ای و میادین میوه و تره بار با نرخ های مصوب تامین کنند.

به گفته براتعلی، طبق ابلاغیه ها و طرح های اجرایی، نظارت بر عرضه این کالاها در 
شبکه های توزیع بازار توسط سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، سازمان 

تعزیرات حکومتی، سازمان بازرسی کشور و اصناف انجام می شود.
وی افزود: طبق طرح های پایان سال از ابتدای اسفندماه تاکنون کالاهای اساسی 
مذکور به طور مداوم در اختیار مصرف کنندگان قرار گرفته و توزیع کالاهای اساسی ماه 

مبارک رمضان مازاد بر توزیع فعلی است.

مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد:

آغاز عرضه شکر، برنج و روغن تنظیم بازار ماه رمضان
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علی موسوی: 

سعادتمند منتظر کمک وزارت نباشد
بازیکن سابق استقلال می گوید احمد سعادتمند اگر می خواهد در مدیریت 
باشگاه استقلال موفق باشد، منتظر کمک وزارت نباشد و خودش منایع مالی 

برای آبی ها پیدا کند. 
علی موسوی، بازیکن سابق استقلال در گفت وگویی درباره شرایط مدیریتی 
آبی ها گفت: ثبات در مدیریت استقلال از بین رفته است. چند مدیر آخر استقلال 
توجهی به باشگاه نداشتند و یک جا نشسته و منتظر کمک وزارت ورزش بودند. 
این بی خیالی ها و ثبات نداشتن کار استقلال را در این چند سال سخت کرد و 
همین باعث شد که تیم هم نتواند نتیجه بگیرد. سعادتمند اگر می خواهد موفق 
باشد، به دنبال منابع مالی برود، منتظر کمک وزارت ورزش نباشد و مشکلات 

استقلال را حل کند.
ویروس  این  شیوع  گفت:  موجود  شرایط  با  لیگ  سرانجام  خصوص  در  وی 
خطرناک کل دنیا را تحت تاثیر قرار داده و فقط ایران نیست که با این مشکل دست 
و پنجه نرم می کند. به نظر من باید لیگ را ناتمام بگذارند و لیگ جدید را آغاز کنند 
و هیچ تیمی را هم قهرمان نکنند زیرا این قهرمانی ها نه به پرسپولیس می چسبد، 
نه به استقلال و نه حتی به سپاهان. موسوی اضافه کرد: آن قهرمانی لذت می دهد 
که با عرق ریختن در بازی آخر به دست بیاید و بازیکنان با شادی از ته دل جام را 
بالای سر ببرند. جام های اسنپی مثل سوپرجامی که پارسال، پرسپولیسی ها بالای 
سر بردند و عکس  گرفتند و شادی مصنوعی کردند فایده ندارد و فکر نکنم خود 
آن ها نیز نیازی به این جام ها داشته باشند. مهاجم سابق استقلال در خصوص 
وضعیت قرارداد بازیکن استقلال اظهار کرد: برگزاری ادامه لیگ معلوم نیست و 
بازیکنان استقلال خوب می دانند که باشگاهشان با این وضع مدیریت، مشکلات 
مالی دارد پس بهتر است کمی از خودگذشتگی کنند و با توجه به لغو لیگ، 
بخشی از قرارداد خود را ببخشند. البته فدراسیون هم باید قانونی برای امسال 
تصویب کنند که مثلا باشگاه ها حداکثر 50 الی 60 درصد قرارداد بازیکنانشان 
را بدهند زیرا به هر حال این بازیکنان دو سوم بازی های تیمشان را بازی کرده اند 
و دست باشگاه نباید در پوست گردو بماند. او در پایان در خصوص آینده استقلال 
با مجیدی گفت: مجیدی در چند بازی که روی نیمکت استقلال بود، فراز و 
نشیب های زیادی داشت و موفقیت و بردهای او به نام استراماچونی زده می شد. 
او هنوز نتوانسته تاکتیک خود را به تیم دیکته کند اما تجربه بالای او در لیگ های 
مختلف در زمان بازیگری و استفاده او از تجربه مربی ایتالیایی می تواند در آینده 
او را موفق کند. تنها باید به او فرصت داده شود؛ کاری که پرسپولیسی ها با یحیی 

گل محمدی انجام دادند و می دهند.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم اعلام کرد:

تداوم تعطیلی امکان ورزشی قم
 تا نیمه اردیبهشت 

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم گفت: 330 مکان ورزشی دولتی و خصوصی 
موجود در استان قم اعم از استخرها، زمین های چمن ، باشگاه ها و همچنین 

سالن ها تا نیمه اردیبهشت ماه امکان فعالیت ندارند.
 رسول منعم اظهار کرد: در حال حاضر تعداد 330 مکان ورزشی اعم از سالن، 
استخر، زمین چمن و باشگاه خصوصی از کمیسیون ماده 5 و امور باشگاه های 
این عرصه مهم  به مخاطبان  و  دارند  فعالیت  و جوانان مجوز  اداره کل ورزش 
اجتماعی خدمات رسانی می کنند. وی ادامه داد: از اوایل اسفند ماه که شیوع 
کرونا اتفاق افتاد پیرو مصوبات ستاد های ملی و استانی مقابله با شیوع کرونا، تمام 
فضاهای ورزشی استان قم تعطیل شده اند و امکان فعالیت هیچ مکان ورزشی 
تا اطلاع ثانوی وجود ندارد، ضمنا در صورت مشاهده تخلفی در این زمینه وفق 
تمام  به  افزود:  استان قم  و جوانان  برخورد می شود. مدیر کل ورزش  مقررات 
هیات های ورزشی، مدیران باشگاه ها و مسوولان اماکن ورزشی تاکید کرده ایم که 
حفظ سلامتی عموم جامعه اهمیت بسیاری دارد، لذا پیرو تصمیماتی که در ستاد 
مقابله با کرونا گرفته شده از هر گونه فعالیت ورزشی خودداری کنند، ضمن اینکه 
بازرسی این اداره کل این موضوع را با سرکشی به تمام باشگاه ها با جدیّت پیگیر 
است. وی بیان کرد: همانگونه که علاقمندان به ورزش و ورزشکاران در جریان 
هستند ستاد مقابله با کرونا در ورزش جلسه ای در وزارت ورزش و  جوانان برگزار 
کرد و با توجه به اینکه هنوز بیماری کرونا سلامتی مردم را تهدید می کند، تصمیم بر 

این بر این شد که تمام مسابقات ورزشی تا پایان اردیبهشت تعطیل باشد.
منعم با بیان اینکه باشگاه های ورزشی دولتی و خصوصی نیز تا نیمه اردیبهشت 
ماه همچنان امکان فعالیت ندارند، افزود: در جریان دغدغه های عزیزان باشگاه دار 
به ویژه باشگاه های خصوصی هستم و موضوع حمایت از این باشگاه ها یکی از 
اولویت های کاری تمام مسوولان دست اندرکار ورزش استان و کشور است که 
امیدواریم در خصوص حمایت از آنها خبرهای خوبی را در روزهای آینده از ستاد 

ملی مبارزه با کرونا و هیات وزیران بشنویم.

  بشار رسن: 

آخرین فصل حضورم در پرسپولیس است 
هافبک عراقی پرسپولیس اعلام کرد که آخرین فصل حضورش در این تیم بوده 

و می خواهد تجربه جدیدی داشته باشد. 
 بشار رسن، هافبک عراقی پرسپولیس دیروز در مصاحبه با نشریه »الوطن« قطر 
دوباره به پیشنهادهای رسیده اش از کشورهای عربی و اروپا اشاره کرد. رسن 
در مصاحبه با این نشریه قطری، گفت: بعد از گذراندن دورانی درخشان با تیم 
مشهوری در آسیا این آخرین فصل حضورم در پرسپولیس بود چون قراردادم در 
پایان فصل جاری با این تیم به اتمام می رسد. البته مسئولان باشگاه پرسپولیس 
به دنبال تمدید قراردادم هستند اما من اکنون می خواهم بعد از ایام بحرانی 
کرونا تصمیم گیری کنم. همچنین به دنبال  تجربه جدیدی هستم. این روزها 
پیشنهادهایی از کشورهای حاشیه خلیج دارم و همچنین از اسپانیول نیز پیشنهاد 
دارم. البته پیشنهادهای اروپایی من تنها از طریق تماس تلفنی است. تصمیم گیری 
قطعی درباره آینده ام را به بعد از این ایام کرونا موکول می کنم. وی درباره پیشنهاد 
قطری ها به او، گفت: اکنون با یک باشگاه قطری در ارتباط هستم و مذاکراتی را 
انجام دادم. البته همه منتظر این هستند تا این وضعیت موجود به حالت عادی 
برگردد تا تصمیم گیری نهایی را بگیرم. همه منتظر این هستند تا این بحران به پایان 
برسد. مخصوصا اینکه لیگ ها را حالت تعلیق قرار دارد. من با پرسپولیس با ژوئن 
قرارداد دارم و هنوز مشخص نیست ادامه مسابقات برگزار یا لغو می شود؟ همه چیز 
به آینده بستگی دارد. ان شا الله این بیماری از دنیا ریشه کن شود و تمام دنیا به 
حالت عادی برگردد مخوصا دنیای ورزش که این روزها کاملا تعطیل است. هافبک 
عراقی پرسپولیس عنوان کرد: این روزها در ایام تعطیلات تمرینات فردی خودم را 
دنبال می کنم تا آمادگی جسمانی مناسبی برای بازگشت به میادین داشته باشم. 
در صورت بازگشتم به لیگ عراق بدون شک انتخابم تیم نیرو هوایی خواهد بود 
چون نزدیک ترین تیم به من است. البته اکنون در شرایط کنونی همه انتظار این را 

دارند که لژیونر شوم و وقت مناسبی است تا یک تیم خوب را انتخاب کنم.

اشتباه ولورهمپتون در جذب نکردن آزمون:

۳۰ میلیون پوند می توانست
 در جیب گرگ ها باشد 

یک رسانه انگلیسی به اشتباه بزرگ ولورهمپتون در جذب نکردن مهاجم ایرانی 
زنیت پرداخت. 

 به نقل از سایت »hitc« انگلیس،  گفته می شود وستهام و لستر سیتی به دنبال 
جذب سردار آزمون مهاجم زنیت هستند. اگر ولوهمپتون می توانست عقربه های 

ساعت را به عقب بکشد اکنون می توانست سود خوبی به دست بیاورد.
ولورهمپتون در نقل و انتقالات اشتباهاتی زیادی مرتکب نمی شود. باشگاه 
استراتژی مناسبی برای جذب بازیکنان دارد. در ژانویه 201۹ وقتی اوضاع دنیا بر 
وفق مراد بود، ولورهمپتون در آستانه امضای قرارداد با آزمون به صورت قرضی با 

روبین کازان بود. اما در نهایت آزمون پیراهن طلایی را برتن نکرد.

 عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: با اساسنامه کنونی فدراسیون 
فوتبال ایران ورشکسته مدیریتی و بدهکار مالی است. 

موضوع اساسنامه فدراسیون فوتبال ایران و ایرادهای فدراسیون جهانی فوتبال 
به این اساسنامه به یکی از مهم ترین بحث های روز ورزش کشور تبدیل شده است. 
موضوعی که در اسفندماه به سدی در برابر برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال تبدیل 
و درنهایت آن را به زمان دیگر موکول کرد. گروه ورزشی ایرنا برای آگاهی از مشکلات 
و بایسته آن پای صحبت های علی اصغر یوسفی نژاد نایب رییس فراکسیون ورزش و 

عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی نشسته است.
متن کامل این مصاحبه به شرح زیر است:

تصویب کامل اساسنامه بیش از یک سال زمان می برد
فدراسیون جهانی فوتبال یک سری ایرادهای اساسی را به اساسنامه فدراسیون 
وارد کرده است که باید اصلاح شود. برای اصلاح این موارد باید چند نهاد همکاری 
لازم را به عمل آوردند. اساسنامه تدوین شده باید در مجمع این فدراسیون تصویب 
و به وزارت ورزش و جوانان برود ازآنجا وزارتخانه در قالب یک لایحه، آن را به هیات 
دولت ارائه و درنهایت پس از تصویب به مجلس شورای اسلامی فرستاده شود. این 
پروسه کوتاه مدت نیست بلکه بیش از یک سال زمان خواهد برد لذا برای تسریع در 
این کار باید تدوین کنندگان اساسنامه، مجمع فدراسیون، وزارت ورزش و هیات دولت 

هماهنگی لازم را داشته باشند.
 انتظارات فیفا یک مورد نیست

فدراسیون جهانی فوتبال ایرادهای زیادی به اساسنامه فدراسیون ما گرفته است 
روابط  ارتقای  نژادی،  تبعیض  عدم  بشر،  حقوق  مانند  مواردی  به  خود  نامه  در  و 
دوستانه، تکلیف اعضای فدراسیون، عدم دخالت سیاسیون، شفافیت، احترام به 
قوانین، استقلال نهادهای قضایی فدراسیون، واضح و شفاف بودن قوانین، استقلال 
در تصمیم گیری و ... را بر اساسنامه وارد دانسته است که باید حتما برطرف شود. 
همچنین مواردی مانند پاسخگویی مدیران و گزارش هزینه ها در ایرادهای فدراسیون 
جهانی وجود دارد. البته بخش دیگری از مشکلات اساسنامه به مسائل داخلی مرتبط 

است که به فیفا مربوط نمی شود.
قانون باید فصل الخطاب باشد

لازمه پیشرفت فوتبال ایران گذر از شکل سنتی و رسیدن به فوتبال مدرن است. البته 
برای ایران کار باید مدیران نوین سیستم مدیریتی قوی و مستقلی داشته باشند و علم 
مدیریت ورزش را نیز داشته باشند. با مدیران سنتی و اشخاصی که کارنامه ردی در 
فوتبال دارند نمی شود به پیشرفت دست پیدا کرد. لذا برای گذر از فوتبال سنتی باید 
نخست اساسنامه را به صورت شفاف و واضح بنویسیم و در اختیار همگان قرار گیرد. 
سابقه مدیران سنتی نشان داده که آنان در اجرای تصمیمات سلیقه ای، مصلحتی و 
تحت تاثیر افکار خود بودند اساسنامه باید به گونه ای تنظیم شود که قانون در آن فصل 

الخطاب باشد.
ابن قانون برای پیشرفت باشد نه اینکه افراد برای حفظ قدرت خود از آن به عنوان 
است.  گرفته شده  نادیده  قانون  فدراسیون  در  تاکنون  کنند.  استفاده  اهرم  یک 
به گونه ای که رییس سازمان اقتصادی فدراسیون یا گروه های ملی عملکرد مناسبی 

نداشتند و جایگاه آنان در اساسنامه به درستی تعریف نشده است.

عملکرد برخی مدیران فوتبالی قابل دفاع نیست
های  هیات  رییس  انتخاب  در  فوتبال  فدراسیون  دخالت  بی قانونی ها  از  یکی 
استان ها است که منجر به ناکارآمدی فدراسیون شده است. همچنین حضور افراد 
غیرمتخصص در فدراسیون و مدیریت آن ضرر جبران ناپذیری به فوتبال ایران زده 
است. عملکرد این افراد در تصمیم گیری ها قابل دفاع نیست. وزارت ورزش و جوانان 
نباید در برابر این مشکلات سکوت کند متاسفانه در برخی از مواقع این وزارتخانه 

منفعل بوده است.
 فدراسیون ورشکسته مدیریتی است

با اساسنامه کنونی فدراسیون فوتبال ایران به معنی واقعی ورشکسته مدیریتی، 
بدهکار مالی و ضعیف در عملکرد بوده است و راهکار تمام این مشکلات باید در 
اساسنامه جدید گنجانده شود. لذا در این اساسنامه که قوانین و مقررات لازم برای 

توسعه فوتبال و مدیریت فوتبالی به صورت شفاف و روشن باید مشخص شود.
تبلیغاتی  درآمد  پخش  حق  مثلا  مانند  مسائلی  تکلیف  باید  اساسنامه  این  در 
محیطی، مشخص بودن قراردادها، مدیریت اقتصادی فوتبال و ... مشخص شود و 
مدیران موظف به پاسخگویی باشند زیرا در اساسنامه کنونی کسی پاسخگوی عملکرد 

خود نیست و در برخی از مواقع مدیران هم به جای عذرخواهی طلبکار می شوند.
 در سال چندین مورد شکایت از سوی بازیکنان و مربیان خارجی به فدراسیون 
جهانی می رود و درنهایت آنان پول خود را از بیت المال می گیرند. مربیان و بازیکنان 
خارجی به خوبی می دانند که چگونه از ضعف مدیران فوتبالی بهره  ببرند. این مشکل 

در فوتبال ایران یک بیماری تاریخی است.
از فوتبال مدرن دنیا عقب ماندیم

در فوتبال مدرن همه به دنبال یک چشم انداز بیست یا سی ساله هستند اما در 
ایران مربیان تیم ملی از نبود کمپ، زمین، دستمزد و برنامه ریزی می نالند؛ و با این 

شرایط نمی شود با فوتبال مدرن دنیا رقابت کرد. مردم نیز از این گونه مدیریت ناراضی 
هستند. استعدادیابی، آموزش، سازندگی و برنامه بلندمدت در فوتبال ایران کمتر 
دیده می شود ما برای حضور در لیگ قهرمانان باید سندسازی حرفه ای انجام دهیم 

اما هرسال کنفدراسیون فوتبال آسیا به ما ایراد می گیرد.
باید از خود بپرسیم چه کسانی به فوتبال ایران کمک خواهند کرد؟ در این همه سال 
به خاطر عدم حضور افراد تحصیل کرده در کرسی مدیریتی و مطلعین فوتبالی افرادی 
با معیارهای ضعیف در فدراسیون حضور پیدا مرد که ایران برای فوتبال ما زیان و 

ضررهای زیادی به همراه داشته است.
مدیر ارشد فوتبال دروغ می گوید

رییس اسبق فدراسیون فوتبال که چند دهه سابقه مدیریت در ورزش و فوتبال دارد 
در برابر میلیون ها ایرانی می گوید ما به فیفا دروغ گفتیم و آن فدراسیون را دور زدیم. 
این گونه اظهارات شرم آور است. تصور کنید که یک بازیکن فوتبال از شهرستان ها 
این گونه به دروغ گفتن خود اعتراف می کرد فدراسیون و کمیته های انضباتی و اخلاق 

چه تصمیمی برای او می گرفت؟
فدراسیون ناتوان از کنترل کی روش بود

یکی از مهم ترین نقاط ضعف فدراسیون کنونی فوتبال دیپلماسی ورزشی است 
که در مناقشات بین المللی بازنده می شود. همچنین در منطقه همیشه ما در برابر 
کشورهای عربی توان لابی کردن نداریم و این سبب خسارت هایی به فوتبال ایران 
ایوانکویچ  برانکو  دعوای  مدیریت  در  ناتوان  حتی  فوتبال  فدراسیون  است.  شده 

سرمربی پرسپولیس و کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال بود.
چرا سرمربی تیم ملی به خود اجازه داد که حتی در امور مدیریتی دخالت کند چرا 
کسی در فدراسیون نتوانست رفتار او را مدیریت کند. در کجای دنیا مربی به خود 

اجازه چنین رفتارهایی را می دهد.
فوتبال ایران ارتباط مناسبی با مراکز آموزشی ندارد

استعدادیابی یکی از مهم ترین برنامه های فوتبال مدرن دنیا است طرحی که گردش 
نخبگان ورزشی را در فوتبال راحت خواهد کرد اما فدراسیون فوتبال ایران در زمینه 
ارتباط گیری با مراکز آموزشی مانند مدارس، دانشگاه، نیروهای انتظامی و نظامی 

ضعیف عمل می کند.
 قانون دسترسی آزاد به اطلاعات در اساسنامه لحاظ شود

نباید مدیران فدراسیون بدون توجه به پست و جایگاه خود از بودجه مصوب هزینه 
کنند. در اساسنامه جدید باید قانون دسترسی آزاد به اطلاعات لحاظ شود. بر اساس 
این قانون که مصوب مجلس شورای اسلامی است تمام مسائل اقتصادی در دید 
عموم قرار گیرد و همچنین ترازنامه اقتصادی به اطلاع همه برسد و مسائل مجمع 

شفاف و واضح باشد.
فوتبال ایران درمانگر نیست

از  از آن بسیاری  با استفاده  در دنیا فوتبال به درمانگر معروف است و می شود 
مشکلات اجتماعی و فرهنگی را حل کرد اما فوتبال ایران خود نیاز به درمان دارد. 
باشیم ویژگی  انتظار داشته  بر فوتبال حاکم است چگونه  وقتی چنین شرایطی 
درمانگری فوتبال بیش ازپیش بروز کند. اگر اساسنامه با شرایط پیشین نوشته شود 
بدون شک در دور تسلسل گرفتار خواهیم شد و درد فوتبال ایران درمان نخواهد شد.

یوسف نژاد رییس فراکسیون ورزش مجلس:

 فدراسیون فوتبال ورشکسته مدیریتی است

 سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال با تاکید بر اینکه 
کسی  تهران  مطرح  تیم  دو  بدهی های  بالای  حجم  با 
جرات خرید آنها را ندارد، گفت: یک مدیرعامل به تنهایی 

نمی تواند در استقلال موفق شود. 
عنوان  به  سعادتمند  انتخاب  مورد  در  مظلومی  پرویز 
مدیرعامل جدید و راهکار او برای موفقیت گفت: سعادتمند 
را به خوبی می شناسم، یکی از مدیران باتجربه و موفقی 
است که در فوتبال و استقلال حضور داشته، از تجربه بالایی 
برخوردار است اما متأسفانه به تنهایی نمی تواند موفق شود. 
قراردادهای  آمدند.  زیادی  مدیران  گذشته  سال های  در 
آنچنانی با بازیکنان خارجی بستند، پول اسپانسر را پیش 
خور کردند و به راحتی از استقلال جدا شدند بدون آنکه 

بخواهند درباره این اتفاقات توضیحی به کسی بدهند.
وی ادامه داد: متأسفانه مشکلات و بدهی های استقلال 
مطالبات  داخلی  حتی  و  خارجی  بازیکنان  است،  زیاد 
زیادی دارند که هنوز نتوانسته اند به آن دست پیدا کنند 

بنابراین سعادتمند به تنهایی نمی تواند در راهی که در آن 
قدم گذاشته موفق شود او باید از افراد باتجربه استفاده 
کرده، با پیشکسوتان مشورت کند تا بتواند راهکار مناسبی 

برای خروج از این بحران پیدا کند.
سرمربی پیشین استقلال خاطرنشان کرد: البته در این 
چند روز شنیدم که او با طلبکاران صحبت کرده از آنها 
زمان گرفته تا بتواند با آرامش کامل و تا آنجا که توان دارد 

مشکلات را رفته رفته برطرف کند.
مظلومی تاکید کرد: مدیران گذشته تاب مقاومت در برابر 
بدهی ها را نیاوردند و خیلی زود صحنه را ترک کردند اما آرزو 
می کنم سعادتمند که یک مدیر باتجربه است بتواند این 
مشکل را حل کند. اگرچه این اتفاقات به طور کامل پایان 
نخواهد پذیرفت اما می توان امیدوار بود تا رفته رفته و در پی 

یک زمان مشخص این مشکلات برطرف شود.
وی در خصوص صحبت هایی مبنی بر خصوصی سازی 
بعید می دانم  و پرسپولیس گفت:  باشگاه استقلال  دو 

این اتفاق بیفتد، چه کسی توان مالی دارد که بتواند این 
دو باشگاه را بخرد. حتی خود سلطانی فر هم راضی است 
وزارت  مشکلات  از  مشکل  یک  زیرا  شود  انجام  کار  این 
ورزش برطرف خواهد شد اما قیمت ها آنقدر گران است که 
کسی جرأت خرید ندارد زیرا آن وقت باید کسانی که این دو 
باشگاه را می خرند بدهی ها باشگاه را تقبل کنند. تیم هایی 
که سوددهی ندارند کسی سراغ آنها نخواهد آمد بنابراین 

بعید می دانم این اتفاق امسال هم رخ بدهد.
موافق  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  مظلومی  پرویز 
ما  لیگ  از  انسان ها  جان  گفت:  هستید  لیگ  تعطیلی 
مهمتر است الان در تمام دنیا فوتبال و تمام رشته های 
ورزشی به طور کامل تعطیل هستند با توجه به اینکه ما در 
ورزش کسی را نداریم که تصمیم گیری درست انجام دهد 
و همیشه اشتباه داشته ایم اجازه بدهیم این اتفاق به دست 

باتجربه ها تصمیم گیری شود.
وی تاکید کرد: وقتی ۹ هفته از لیگ باقی مانده چرا 

عده ای به راحتی می گویند قهرمان را همین امروز مشخص 
کنید مگر چنین اتفاقی می افتد نه تیم های صعود کننده 
مشخص هستند و نه تیم های سقوط کننده 27 امتیاز برای 
هر تیمی کم نیست و می تواند شرایط یک تیم را در جدول 
بهبود ببخشد. سرمربی پیشین استقلال خاطرنشان کرد: 
شنیده ام قرار است از 15 اردیبهشت تیم ها تمرینات خود 
را آغاز کرده و از اواسط خرداد لیگ بدون تماشاگر برگزار 
لذتی  تماشاگر  بدون  فوتبال  که  اما همه می دانیم  شود 
ندارد بنابراین امیدوارم شرایطی پیش بیاید که فوتبال ما 
با تماشاگر برگزار شده تا شاهد جذابیت های این رشته 
ورزشی باشیم. مظلومی خاطرنشان کرد: متأسفانه ویروس 
کرونا در دو ماه گذشته کاملًا شرایط کشور را مختل کرده 
است اما جا دارد از تمام پرستاران و کادر درمانی که در 
تمام بیمارستان ها زحمت زیادی می کشند تشکر کنم و 
امیدوارم با رعایت همه موارد بهداشتی این ویروس منحوس 
از کشور ما ریشه کن شده تا دوباره آرامش به ایران بازگردد. 

پرویز مظلومی:

کسی جرات خرید استقلال و پرسپولیس را ندارد

ورزشی

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: پرسپولیس بازیکنان و مربیان خیلی خوبی 
دارد و به نظرم باز هم باید منتظر قهرمانی پرسپولیس باشیم. 

 مهدی مهدوی کیا در تازه ترین صحبت   هایش از شرایط این روزهای آلمان در 
قرنطینه صحبت کرد و در خصوص وضعیت پرسپولیس در لیگ برتر هم نکاتی را 

اشاره کرد.
وی درباره شرایط قرنطینه شهرهای آلمان در این روزها گفت: در آلمان شرابط 
برای قرنطینه خیلی جدی است و به همین خاطر توانسته اند شیوع کرونا را تا حد 
زیادی کنترل کنند. امیدوارم این شرایط هر چه زودتر تمام شود. به هر حال همه 
زندگی ما با توپ فوتبال بوده و این روزها برای ما خیلی سخت است. دلتنگ فوتبال 

هستیم و ان شاالله که زودتر این وضعیت تمام شود.
مهدوی کیا در مورد حضور علیرضا بیرانوند در بین بازیکنانی که شانس بهترین 
بازیکن آسیا شدن را داشتند افزود: بیرانوند در این سالها عملکرد خیلی خوبی 
داشته و برخی از زمان ها عکس العمل هایی در زمین انجام داده که کمتر کسی 

توان انجام آن را داشته است. بیرانوند در جام جهانی و لیگ قهرمانان آسیا هم 
عملکرد خیلی خوبی داشت و به نظر من حق او بود که به عنوان بهترین بازیکن آسیا 
انتخاب شود. البته او هنوز این فرصت را دارد و می تواند به این مهم دست پیدا کند. 
پیشکسوت نامدار باشگاه پرسپولیس در مورد اینکه وضعیت پرسپولیس را در حال 
حاضر چطور می بیند تصریح کرد: به هر حال پرسپولیس چند سال خیلی خوب را 
با برانکو داشت و خیلی ها فکر می کردند با رفتن او پرسپولیس دچار مشکل شود اما 
در حال حاضر می بینیم که پرسپولیس با ١٠ امتیاز برتری نیست به رقبایش در صدر 
جدول ایستاده و شانس زیادی دارد که باز هم قهرمان شود. پرسپولیس بازیکنان و 

مربیان خیلی خوبی دارد و به نظرم باز هم باید منتظر قهرمانی پرسپولیس باشیم.
از  پرده  پشت  حمایت های  بر  مبنی  رقبا  از  برخی  اظهارات  خصوص  در  وی 
پرسپولیس تصریح کرد: این حرف ها درست نیست. پرسپولیس چند سالی است 
که عملکرد خیلی خوبی داشته و خود رقبا هم این موضوع را قبول دارند. زمانی 
که من برای بار دوم به پرسپولیس آمدم وضعیت تیم خوب نبود و نتایج خوبی 
نمی گرفتیم اما آن زمان صحبتی از این حمایت های پشت پرده نبود. به نظرم 

پرسپولیس وضعیت خوبی دارد و نباید به این حرف ها توجه کرد.
مهدوی کیا در خصوص بهترین همبازیش در پرسپولیس گفت: من این شانس را 
داشتم که در کنار بازیکنان خوب و بزرگی بازی کردم. در سال هایی که فوتبال بازی 
کردم با بازیکنان ارتباط خوبی داشتم. با ادموند بزیک از تیم جوانان در ارتباط بودم 
و هنوز هم با هم ارتباط خیلی خوبی داریم. همچنین با رضا ترابیان، علی کریمی و 

یحیی گل محمدی هم ارتباط خیلی خوبی داشته و دارم و هنوز هم با هم در ارتباط 
هستیم. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در مورد فعالیت های آکادمی کیا و اینکه از 
بین این بازیکنان کسی هم راهی پرسپولیس خواهد شد یا نه افزود: ما بازیکنان 
خوبی داریم که از ١١ سالگی زیر نظر مربیان آکادمی کار کردند و در بازی های 
مختلف بین المللی با تیم هایی مثل بارسلونا، بایرن مونیخ و ... بازی کردند. همین 
حالا چند بازیکن ما در تیم ملی نوجوانان بازی می کنند و به نظر من این شانس را 
خواهند داشت که در آینده ای نزدیک به پرسپولیس اضافه شوند. وی درباره اولین 
مبلغ قراردادش با پرسپولیس گفت: همراه با برادرم به دفتر مدیرعامل وقت باشگاه 
در خیابان طالقانی رفتیم. فکر می کنم کل مذاکرات ما 5 دقیقه بیشتر نشد. رقم 
قراردادم هم 2 میلیون تومان بود که البته به صورت قسطی از پرسپولیس آن را 
گرفتم. من از کودکی پرسپولیسی بودم و با وجود پیشنهادهای خوبی که از تیم هایی 
مثل کشاورز و بهمن داشتم اما پرسپولیس را انتخاب کردم.در تیم بانک ملی در چند 
رده بازی می کردم و آقای گل تهران بودم. در خانواده ما همگی پرسپولیسی بودند و 
خیلی خوشحالم که پیراهن تیم محبوبم را پوشیدم. البته آن زمان آقای یورگن گده 

سرمربی پرسپولیس بود و از من شناخت کافی داشت.
اسطوره فوتبال کشورمان در مورد اینکه بهترین گلی که زده از نظر خودش 
کدام گل بوده ادامه داد: در لباس تیم ملی گل هایی که به چین و آمریکا زدم را 
خیلی دوست دارم اما در لباس پرسپولیس فکر می کنم گلی که به الهلال در جام 

باشگاه های آسیا در لبنان زدم از همه بهتر بود. آن گل را با پاس ادموند بزیک زدم.

مهدوی کیا: قراردادم با پرسپولیس 2 میلیون بود

حق بیرانوند بود بهترین بازیکن آسیا شود

 رییس هیات بدنسازی و پرورش اندام  استان قم گفت: درصورت بازگشایی باشگاه های ورزشی دراین استان درشرایط کرونایی 
موجود، امکان ابطال همیشگی مجوز فعالیت آنها وجود دارد.  سعید آمده با بیان اینکه تمام باشگاه های ورزشی دولتی و خصوصی 
درقم تا اطلاع ثانوی تعطیل می باشد و در صورت تخلّف، باشگاه متخلّف توسط مراجع انتظامی و اماکن پلمپ خواهد شد، اضافه 
کرد: از مدیران تمام باشگاه های قم به واسطه رعایت دستورهای ابلاغی قدردانی می کنیم، ضمنا در صورت مشخص شدن 
زمان بازگشایی باشگاه ها توسط ستاد مقابله با کرونا، تنها باشگاه هایی امکان بازگشایی دارند که در سامانه سلامت ثبت نام کرده 
باشند. وی اضافه کرد: با توجه به تخلف تعدادی انگشت شمار از باشگاه ها در روزهای پایانی سال قبل و تذکرهای داده شده به 
آنها، به این باشگاه ها و دیگر باشگاه های متخلّف اعلام شده درصورت عدم رعایت دستورهای ابلاغی، بعد از پلمپ باشگاه، امکان 
ابطال مجوز باشگاه متخلّف برای همیشه نیز وجود دارد. وی اظهار داشت: تا این لحظه هیچ تاریخی برای بازگشایی باشگاه های 
بدن سازی و پرورش اندام تا پیش از زمان در نظر گرفته توسط ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام نشده ، ضمن اینکه برگزاری هیچ 
رقابت  ورزشی تا پایان اردیبهشت امکان پذیر نیست. تمام باشگاه داران باید اطلاعات خود را درسامانه خود اظهاری سلامت به 
نشانی salamat.gov.ir  تا ساعت 24 روز جمعه پنجم اردیبهشت ماه ثبت  کنند. قم دارای 140 باشگاه بدنسازی و پرورش اندام 

می باشد که 20 هزار علاقه مند در این باشگاه ها فعالیت می کنند.

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت:سعی می کنم به حرفی که به بازیکنان زدم را اجرایی کنم.  احمد سعادتمند در خصوص 
میزبانی از خانواده زنده یاد پورحیدری اظهار داشت: ما طی روزهای گذشته میزبان تعدادی از پیشکسوتان باشگاه بودیم و امروز 
هم میزبان خانواده محترم پورحیدری بودیم و خوشحالم این عزیزان را می بینم. امیدوارم در کنار آنها لحطات خوبی را برای 
باشگاه رقم بزنیم. وی با اشاره به موانعی که در باشگاه استقلال وجود دارد گفت: ما از 16 فروردین که مسئولیت را قبول کردیم 
تلاش کردیم با نشست های کارشناسی و دقیق عزیزانی را که  لاقه دارند به استقلال کمک کنند را شناسایی کنیم. آن فردی که 
رزومه دارد و اهلیت دارد را شناخته و وارد مذاکره شدیم. باز هم می گویم به خاطر یک میلیارد توان هرگز باشگاه را 10 میلیارد 
زیر قرض نمی بریم. سعادتمند تصریح کرد: چون باشگاه استقلال بزرگ است مدیون این یک میلیارد یا دو میلیارد نخواهیم 
بود و در تلاش هستیم از کسانی که صادقانه استقلال را دوست دارند جذب کنیم. کسانی که امتیازاتی به باشگاه بدهند در این 
بخش به ما کمک خواهند کرد. سعی می کنیم تا یکی 2 هفته آینده این مساله را حل کنیم و این نوید را می دهم که با تمام توان 
و کمک پیشکسوتان و هواداران بتوانیم نتایج خوبی در شان استقلال کسب کنیم. مدیرعامل باشگاه استقلال در خصوص اینکه 
مطالبات بازیکنان را کی پرداخت می کند گفت: راستش در این 2 هفته فقط یک بار مصاحبه کردم و امروز هم قصد مصاحبه 

ندارم. به احترام شما پایین آمدم ولی چیزی که قبلا گفتیم سعی می کنیم اجرایی کنیم.

رییس هیات بدنسازی و پرورش اندام  استان قم :

امکان ابطال مجوز باشگاه های ورزشی متخلف وجود دارد 
مدیرعامل باشگاه استقلال: 

وعده ام به بازیکنان را اجرایی می کنم 
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آموزش مردم؛ حلقه مفقوده تحقق انتخابات الکترونیک؛
پیش شرطی برای تحقق انتخابات الکترونیک

 بعد از طرح ضرورت برگزاری انتخابات به صورت الکترونیکی در سیاست های کلی 
انتخابات و در مواد الحاقی به قانون انتخابات مجلس، این مسئله الزام قانونی پیدا کرد 
اما فقدان بسترهای لازم از جمله آموزش مردم مانعی مهم در این راه به شمارمی آید. 
در حال حاضر برگزاری انتخابات به شیوه سنتی و دستی با توجه  به پیشرفت 
این زمینه، شیوه مناسبی نیست.  تکنولوژی و همچنین تجربه های جهانی در 
»زمان گیر بودن« و »هزینه بربودن« دو صفتی است که انتخابات سنتی امروزه با آن 
توصیف می شود. انعکاس تجربیات جهانی در ایران منجر شد که مسئولان ایرانی 
هم این ضرورت را درک کرده و تلاش کنند از انتخابات سنتی به سمت انتخابات 
الکترونیک حرکت کنند. ارتقاء کیفیت انتخابات و کاهش تخلفات در کنار آسان کردن 
فرایند اجرایی انتخابات از جمله دلایلی بود مسئولان ایرانی را به بهره گرفتن از این 

شیوه ترغیب کرد.
قدم اول در این مسیر شکل گیری گفت وگو های کارشناسی در سطح نخبگان، 
مسئولان و نهادهای تصمیم گیر بود. این امر در ایران در میانه دهه 80 صورت گرفت 
و حتی در دولت نهم تلاش هایی برای برگزاری انتخابات به صورت الکترونیک انجام 
شد که  موفقیت آمیز نبود. اما نتیجه این گفت وگو ها باعث شد که در دهه ۹0 برگزاری 

انتخابات به این شیوه، الزام قانونی پیدا کند.
تلاش ها برای تغییر شیوه انتخابات در ایران تا به امروز دستاوردهای قانونی در 
پی داشته است. تاکید بر این شیوه در سیاست های کلی انتخابات ابلاغی مقام 
معظم رهبری در سال ۹5 و اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی و تاکید 
بر انتخابات الکترونیک، دستاوردهای این تلاش ها بوده با این حال این دستاوردها 
رضایت بخش نیست چرا که حداقل 15 سال است که این مسئله در کشور مطرح 
شد  اصلاح  سال ۹5  در  که  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  قانون  در  و  شده 
قانون گذار وزارت کشور را مکلف کرده ظرف 6 ماه مقدمات برگزاری انتخابات پیش رو 

به صورت الکترونیک را فراهم کند.
و  اسلامی  شورای  مجلس  دهم  دوره  انتخابات  در  توانست  کشور  وزارت  البته 
انتخابات شوراهای شهر و روستا  تجربیات خوبی به ثبت برساند. در این انتخابات 
وزارت کشور در حوزه های محدودی انتخابات را به صورت الکترونیکی برگزار کرد 
که طبق اعلام این وزارت خانه نتایج رضایت بخشی درپی داشته و سرعت برگزاری 
انتخابات و شمارش آرا  بشدت افزایش یافته است. علاوه بر وزارت کشور شهرداری 
تهران هم پنجمین انتخابات شورایاری ها را به صورت تماما الکترونیک برگزار کرد که 
تجربه موفقی برای ارزیابی این شیوه و ارتقاء توانمندی الکترونیکی کشور در این 
زمینه بود. در حال حاضر علتی که درباره عدم تحقق انتخابات الکترونیکی در ایران 
بیشتر در رسانه ها و بین کارشناسان طرح می شود اختلافات وزارت کشور و شورای 
نگهبان است. شورای نگهبان هنوز قانع نشده که با ابزارهای فعلی می تواند در 
انتخابات الکترونیک نظارت های خود را اعمال کند. بدون تردید این اختلافات عامل 
مهمی در مسیر برگزاری انتخابات الکترونیکی در ایران است اما همه ماجرا نیست، 
چرا که در صورت رفع این اختلافات هم بسترهای ضروری دیگری برای برگزاری 
انتخابات الکترونیک لازم است که هنوز در کشور فراهم نشده است. یکی از این 

ضرورت ها آموزش و آشنایی مردم با انتخابات الکترونیک است.
طبق ماده 14 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، سازمان صدا و سیمای 
وظایف  و  مجلس  جایگاه  تبیین  بر  علاوه  است  مکلف  ایران  اسلامی  جمهوری 
نمایندگان برنامه های آموزش انتخاباتی را که وزارت کشور یا هیات مرکزی نظارت 
منتخب شورای نگهبان ضروری تشخیص می دهند و همچنین کلیه اعلامیه ها 
و اطلاعیه های مربوط به انتخابات را از شبکه سراسری یا محلی صدا و سیمای 

جمهوری اسلامی ایران پخش کند.
علاوه براین قانون، در بند 8 سیاست های کلی انتخابات هم مسئله آموزش و 
افزایش شناخت مردم از فرایند انتخابات و داوطلبین مورد توجه و تاکید رهبر انقلاب 
قرار گرفته است در این بند آمده است: ارتقاء سطح شناخت و آگاهی و آموزش های 
عمومی و ترویج هنجارهای انتخاباتی و نهادینه کردن آن در فرهنگ عمومی و تعیین 
قواعد و ضوابط رقابت سیاسی سالم به منظور افزایش مشارکت و حضور آگاهانه و با 

نشاط مردم و کمک به انتخاب اصلح باید مورد توجه قرار گیرد.
طبق این قوانین و دیگر قوانین انتخاباتی کشور، صداوسیما اصلی ترین نهادی 
است که وظیفه آموزش های انتخاباتی را در سطح کشور برعهده دارد. اما با اینکه 
از سال ۹5 به صورت جدی تر مسئله انتخابات الکترونیک در کشور مطرح شده و 
حتی تجربیات اجرایی هم در این زمینه به دست آمده اما صداوسیما هیچ آموزش 
مشخصی در این زمینه به مردم ارائه نکرده است. صداو سیما وظیفه دارد در مورد 

فرایند انتخابات الکترونیک و مزایای این نوع انتخابات به مردم آگاهی دهد.
الکترونیکی شدن انتخابات دارای مزایایی مانند سرعت عمل، امنیت نسبتا مناسب 
و حذف تعرفه های کاغذی است. ارائه این توضیحات و مزایا به مردم می تواند آنان را با 
این نوع از انتخابات همراه کند. در کنار این مزایا مسئله مهم در انتخابات الکترونیکی 
زمان رای گیری است. نحوه برگزاری انتخابات الکترونیک این گونه است که ابتدا افراد 
شرکت کننده کارت ملی خود را به مجری ارائه می دهد و بعد از احراز هویت و استعلام 
متصل صندوق انتخابیه با سازمان ثبت احوال می تواند رای دهد. رای دهنده بعد 
از احراز هویت کد نامزدهای مورد نظر خودش را باید وارد کند. رای در دستگاه 
الکترونیکی ذخیره شده و یک پرینت نیز در دستگاه گرفته شده و در داخل صندوق 
ریخته می شود. شاید این فرایندها در شهرهای بزرگ و مراکز استان ها چندان برای 
اکثر مردم سخت نباشد اما در شهرها و روستاهای کوچک و همچنین برای افراد 
بی سواد یا سالمندان این فرایندها چندان ملموس نیست و باید آموزش های عمومی 
در سطح جامعه ارائه شود.حتی اگر شورای نگهبان و وزارت کشور برای برگزاری 
انتخابات الکترونیکی به تفاهم برسند اما در عمل امکان تحقق کامل و بدون مشکل 
این انتخابات فراهم نیست چون بخشی از مردم با آن به دچار مشکل خواهند شد و 

ممکن است حق آنان ضایع شود.
در حال حاضر مهم ترین ضعف این دست انتخابات در ایران  نبود آموزش کافی 
است و این وضع راه حلی جز این ندارد که باید  آموزش انتخابات الکترونیکی در 
فضای مجازی، رسانه ملی و مساجد شروع شود. همچنین برای حل این مشکل 
می توان در کنار ارائه آموزش ها، افرادی را به عنوان راهنما در کنار صندوق های 

رای گیری الکترونیکی قرار داد تا مردم را راهنمایی کنند.
نکته مهمی که در مورد آموزش های عمومی در زمینه انتخابات الکترونیکی باید 
به آن توجه کرد این است که اگر وزارت کشور و شورای نگهبان اراده جدی برای 
انتخابات  به  باید حداقل یک سال مانده  را دارند  انتخابات  تغییر شیوه برگزاری 
ریاست جمهوری آموزش مردم را شروع کنند چرا که در یکی، دو هفته منتهی به 

انتخابات، امکان ارائه این نوع آموزش ها فراهم نیست.

 یک کنشگر سیاسی اصلاح طلب به تحلیل شکست اصلاح طلبان در انتخابات 
مجلس یازدهم و چگونگی بازسازی وجهه و اعتبار این جریان سیاسی پرداخت. 

حضور اصلاح طلبان در انتخابات مجلس یازدهم با اما و اگرهای بسیاری همراه بود؛ 
پیش از انتخابات برخی از کنشگران سیاسی اصلاح طلب تاکید داشتند تنها در صورتی 
باید در انتخابات شرکت کرد که شرایط برابری وجود داشته باشد و حضور در انتخابات 
را مشروط می دانستند؛ در مقابل عده  دیگری از اصلاح طلبان معتقد بودند که باید در 
هر شرایطی در انتخابات ولو به قیمت شکست، حضور پیدا کنند. در نهایت شورای 
عالی سیاست گذاری خود را از انتخابات کنار کشید اما دست احزاب را برای ارائه لیست 
باز گذاشت. سرانجام انتخابات مجلس یازدهم علیرغم مشارکت پایین پیروزی جریان 

اصولگرا بود.
»مهدی آیتی« کنشگر سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا حضور اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس یازدهم را اشتباه تاریخی و باعث از دست رفتن اعتبار و حیثیت این 

جریان سیاسی دانست.
وی معتقد است که جریان اصلاح طلب باید بعد از کمک و انتخاب روحانی به عنوان 
رئیس جمهور در سایه می ایستاد و به نقد و راهنمایی دولت می پرداخت اما به گدایی 
پشت در دولت پرداخت و هیچ گاه هم مورد التفات دولت قرار نگرفت؛ آیتی این کار 
اصلاح طلبان را همانند شرکت در انتخابات مجلس یازدهم و گدایی کردن از شورای 

نگهبان اشتباه تاریخی می داند.
به  باید  اصلاح طلبان  که  می کند  تصریح  اصلاح طلب  سیاسی  کنشگر  این 
آسیب شناسی و بازنگری در عملکرد 16 ساله خود بپردازند و خواست و مطالبه مردم را 

انعکاس دهند تا بتوانند دوباره اقبال عموی را به دست بیاورند.
در ادامه متن کامل مصاحبه مهدی آیتی با ایلنا را بخوانید:

قالیباف و رئیسی از دو سال قبل می  گفتند
 مجلس و دولتی انقلابی می خواهیم

 تحلیل شما از حضور اصلاح طلبان در انتخابات مجلس یازدهم و شکست 
آنها چیست؟

پیش از برگزاری انتخابات مجلس یازدهم بارها گفتیم اصلاح طلبان باید مراقب باشند 
که اشتباه تاریخی خود را تکرار نکنند و وارد بازی یک طرفه و مسابقه نابرابری نشوند اما به 
این موضوع توجه نکردند؛ در ابتدا شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت که لیست 

ارائه نمی دهد اما بعد گفت که احزاب می توانند لیست ارائه دهند که همین امر منجر به 
شکست آنها و باعث لطمه به اعتبار و حیثیت اصلاح طلبان شد.

پیش از انتخابات تاکید کردیم که این دوره، دوره اصلاح طلبان نیست و به نفع آنها 
است که در سایه قرار بگیرند و وارد این بازی نابرابر نشوند. اما حالا این اتفاق افتاده؛ 

اصلاح طلبان شکست خوردند و اصولگرایان در مبارزه نابرابر برنده شدند.
 قالیباف و رئیسی در دو سال اخیر هر جا سخنرانی یا مصاحبه کردند، گفتند مجلس و 
دولت فعلی ناکارآمد هستند و مجلس و دولتی انقلابی می خواهیم؛ در انتخابات اسفند 
۹8 مجلس انقلابی به وجود آمد و در سال 1400 هم احتمالا دولت انقلابی مدنظر آنها 

به وجود می آید.
این یک دست شدن نظام اصلا نمی تواند طرح و برنامه موفقی برای جمهوری اسلامی 
باشد چراکه تجربه تاریخی در ایران و در کشورهای دیگر نشان می دهد که این اتفاق 

رخ نخواهد داد.
نتیجه کشورهایی که در آنها تک حزبی به وجود آمد و احزاب دیگر را از بین برده و به 
تک صدایی تبدیل شدند، این نبود که نظام آن کشور با موفقیت بیشتری کارها را پیش 
ببرد بلکه وقتی نظام تک صدایی شکل می گیرد، دولت در سایه ای نیست که انتقاد 
کند و در مبارزات سیاسی به عنوان اپوزیسیون، ناظر بر اعمال اکثریت باشند و اصلاح 
تدریجی در آن صورت گیرد. وقتی امروز یک اقلیت پویا در مجلس و یا در دولت آینده 
در ارگان های انقلابی نداشته باشیم باعث می شود که نظام تک حزبی و تک صدایی 
خودش را نسبت به هر عملی محق بداند و اشتباهات مکرری اتفاق بیفتد که همه این 
اشتباهات به ضرر وضعیت اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی کشور خواهد شد.
است؛  احمدی نژاد  دوره  تجربه  خصوص  این  در  ما  به  نزدیک  و  دم دستی  تجربه 
احمدی نژاد همه رقبای خودش را قلع و قمع کرد و به صورت شتابزده و بدون مطالعه، 
تصمیمات یک  شبه گرفت و دیدیم که این تصمیمات، چه در بخش سیاست های 
خارجی و حرف هایی که احمدی نژاد در مجامع عمومی جهانی و رسانه های بین المللی 
زد و چه تصمیماتی که در داخل کشور گرفت موجب آسیب های جدی به بخش های 
اجتماعی و فرهنگی کشور شد؛ به طوریکه ما هنوز بابت تحریم هایی که دوره آقای 
و  اقتصادی، رانت های آن دوره  ناسالم  آمد و همچنین روابط  به وجود  احمدی نژاد 
همین طور کارهای عملیاتی و اجرایی مانند مسکن مهر و طرح های عمرانی مثل 
اتوبان از حرم تا حرم و یا مونوریل در قم که میلیاردها تومان هزینه داشتند، دچار مشکل 

هستیم.
وقتی نظام تک صدایی می شود گمان می کند که هر عملش حق است؛ در حالی که 
در نظام های چندصدایی، احزاب یکدیگر را اصلاح و بر یکدیگر نقد و نظارت می کنند که 
باعث می شود اشتباهات مدیران سیاسی و اجرایی کشور کمتر شود. مطمئن باشید که 
تجربه سال های گذشته در ایران وچه در کشورهای دیگر به ما این هشدار را خواهد داد 
که اگر مجلس و دولت آینده یکدست شود حتما به ضرر نظام جمهوری اسلامی خواهد 
بود و اشتباهات بزرگی در هشت سال آینده کشور اتفاق خواهد افتاد که برای جبران آن 

باید خیلی خسارت ها را برعهده بگیریم.
حضور اصلاح طلبان در انتخابات یک اشتباه تاریخی بود

آیا فکر می کنید که حضور اصلاح طلبان در مجلس یازدهم و ارائه لیست 
توسط احزاب از ترس این بود که به آنها انگ فتنه )فتنه خاموش( زده نشود؟

نه به این دلیل نبود؛ حضور اصلاح طلبان در انتخابات یک اشتباه تاریخی و به دلیل 
منافع شخصی بود. اینکه اصلاح طلبان می گویند ما وظیفه خودمان می دانیم که در 
عرصه های سیاسی، حتی برای کسب کرسی های حداقلی کنار نکشیم، بایستیم و 

مبارزه کنیم، آن هم در هر شرایطی و به هر قیمتی، فقط بوی منافع شخصی می دهد.
وقتی تعدادی از نمایندگان اصلاح طلب چندین دوره در مجلس حضور داشته اند 
هنوز فکر می کنند که پیر و بازنشسته نشده اند و باید تا لحظه مرگ در فعالیت سیاسی، 
اجرایی  قرار گرفته و یا خودشان را در دولت جا کنند، به علت رانت هایی است که برای 
منافع شخصی شان وجود دارد و سخن افرادی که می گویند شرکت در انتخابات ها یا 

گرفتن مناصب دولتی تکلیف شرعی و ملی است، به هیچ وجه توجیه پذیر نیست.
التماس  و  گدایی  روحانی  آقای  دولت  در  پشت  سال۹2  از  وقتی  اصلاح طلبان 
می کردند که پست های دولتی بگیرند اشتباه تاریخی کردند. اصلاح طلبان گمان 
می کردند که باید بروند دست دراز کنند و آقای روحانی به آنها پستی بدهد و دیدیم که 

آقای روحانی به هیچ وجه به اصلاح طلبان روی خوش و التفات نشان نداد.
اصلاح طلبان بعد از اینکه آقای روحانی را رئیس جمهور کردند و نگذاشتند که امثال 
قالیباف و رئیسی رئیس جمهور شوند باید در سایه قرار گرفته، منتقد دولت می شدند و 
آن را به راه راست هدایت می کردند؛ اما متاسفانه پشت در دولت روحانی دست گدایی 

دراز کردند و دولت روحانی آنها را به این وضع کشاند.
آنها همین اشتباه را در مجلس یازدهم تکرار کردند و پشت در شورای نگهبان دست 
گدایی دراز کردند و برخی از همین دوستان اصلاح طلب نزد شورای نگهبان توبه نامه و 
میثاق نامه امضا کردند و ذلت و خواری را پذیرفتند تا وارد مجلس یازدهم شوند. این هیچ 

توجیهی جز منافع شخصی برای افراد و ژمقام پرستی که در ذات انسان است، ندارد.
اصلاح  طلبان باید آسیب شناسی درون حزبی و بازسازی انجام دهند

در حال حاضر اصلاح طلبان باید چه راهکار و روشی برای بازگرداندن سرمایه 
اجتماعی و تاثیرگذاری خودشان در جامعه در پیش بگیرند؟

اصلاح طلبان نخست باید در احزاب سایه و نیمه فعال که مسئولیت ندارند سه کار مهم 
بازسازی، آسیب شناسی و خودانتقادی را انجام دهند. آنها باید ببینند چه اشتباهاتی را 
در طول 16 سال گذشته انجام داده اند که اینگونه اقبال و محبوبیت عمومیشان کاهش 
پیدا کرده است. مسئولیت دوم اصلاح طلبان این است که باید در دستگاه نظارت و مقام 
نظارت سیاسی کشور قرار بگیرند و به صورت قدرتمند، چشم، گوش، زبان و قلم مردم 
بشوند و از این پایگاه و موضع به نقد همه ارگان های سیاسی، اجرایی، عملیاتی و کسانی 
که مسئولیت هشت سال آینده کشور را برعهده می گیرند، بپردازند. اگر این کار را کردیم 
می توانیم هم جلوی اشتباهات و خطاهای هشت سال آینده را گرفته و هم محبوبیت و 

اقبال عمومی پیدا کنیم.
فکر می کنید در مجلس آینده امکان ریاست آقای قالیباف وجود دارد؟ 
در صورت ریاست او و با توجه به تشتت در میان جریان اصولگرایان، ما به ازای 

ریاست قالیباف چیست؟ 
در مقابل آقای قالیباف یک فرد قدرتمند و مطرح وجود ندارد چرا که سال هاست تاریخ 
مصرف میرسلیم گذشته است و پیر و فرتوت سیاسی شده است؛ میرسلیم امروز نه تنها 
به لحاظ جسمی و فیزیکی آدم بازنشسته و از دور خارج شده ای است بلکه از لحاظ 
تفکر اقتصادی و مدیریتی یک انسان بازنشسته است و فردی نیست که بتواند با قالیباف 

مقابله کند.

مهدی آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

مجلس و دولت یکدست به ضرر نظام است
 اصلاح طلبان باید در دستگاه های نظارتی کشور قرار بگیرند 

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: ایران خواهان 
فعال شدن بازیگران موثر منطقه ای و کاهش دخالت بازیگران 
فرامنطقه ای است و معتقد است همسایگان افغانستان می توانند 

صلح را در این کشور تضمین کنند. 
»پیرمحمد ملازهی« در گفت وگویی ، درباره تلاش های ایران 
برای حل و فصل بحران سیاسی افغانستان گفت: بحران سیاسی 
افغانستان بعد از انتخابات ریاست جمهوری شکل گرفت و موجب 
شد عبدالله عبدالله و اشرف غنی هر کدام خود را پیروز انتخابات 
بدانند و ما هم اکنون شاهد به وجود آمدن دو دولت و حضور دو 

رئیس جمهور در کابل هستیم.
وی با بیان اینکه وجود دو دولت در یک کشور عملی نیست و 
یک طرف باید کوتاه بیاید، اظهار داشت: هم اکنون مذاکراتی 
برای حل و فصل بحران سیاسی افغانستان آغاز شده و وزیر امور 
خارجه هم در این خصوص فعال شده است. به نظر می رسد 
توافقاتی اولیه میان عبدالله عبدالله و اشرف غنی شکل گرفته 
به این صورت که 50 درصد مقامات دولت را عبدالله و 50 درصد 

مقامات دولت را اشرف غنی انتخاب کنند.
احتمالا عبدالله ریاست شورای صلح را برعهده می گیرد

این کارشناس ارشد مسائل افغانستان ادامه داد: براساس این 
توافق، والی ولایاتی که عبدالله رای اکثریت را به دست آورده از 
سوی او انتخاب می شود و اشرف غنی هم در ایالت هایی که رای 

اکثریت را به دست آورده است، والی شان را انتخاب می کند.
ملازهی با اشاره به رویکرد عبدالله عبدالله تصریح کرد: عبدالله 
با توجه به ناکامی ای که در توافق قبلی خود با اشرف غنی داشت، 
خواهان دادن تضمین از سوی کشورهای دیگر از جمله آمریکا و 
همسایگان افغانستان است. به نظر می رسد فعال شدن ظریف 

نیز در همین چارچوب قابل درک است.
وی با بیان اینکه احتمال رئیس جمهور باقی ماندن اشرف غنی 
بسیار زیاد است، خاطرنشان کرد: احتمالا عبدالله ریاست شورای 
صلح را برعهده خواهد گرفت تا صلح با طالبان را پیش ببرد که کار 
ساده ای نیست چراکه عبدالله و تیم او، از افراد جهادی هستند که 
در دوران امارت طالبان ائتلاف شمال را تشکیل داده بودند و علیه 

طالبان می جنگیدند.
طالبان امروز با طالبان دیروز متفاوت است

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با اشاره به نقش زلمای 
خلیلزاد در پیشبرد صلح افغانستان ابراز داشت: خلیل زاد از یکسو 
ماموریت قانع کردن طالبان برای گفت وگو با کابل را برعهده دارد 
و از طرفی مسئول جوش دادن توافق میان عبدالله و اشرف غنی 
است. اگر این توافق شکل بگیرد، آمریکا فشارهایش را متوجه 

طالبان می کند تا وارد مذاکره با دولت مرکزی افغانستان شود.
ملازهی درباره نگرانی های ایران از شرایط کنونی افغانستان 
بیان کرد: بخشی از فعال شدن ظریف در روزهای گذشته به 
برمی گردد.  افغانستان  کنونی  وضعیت  از  ایران  نگرانی های 
نیروهای  از  بخشی  طالبان،  با  آمریکا  توافق  براساس  هرچند 
نظامی این کشور از افغانستان خارج می شوند اما احتمال به 
قدرت رسیدن مجدد طالبان وجود دارد هرچند که طالبان کنونی 

با طالبان دیروز بسیار متفاوت است.

وی با بیان اینکه نقش ظریف نوعی میانجیگری میان عبدالله 
و اشرف غنی است به ویژه اینکه ایران سابقه همکاری قدیمی 
و دیرینه ای با تیم عبدالله دارد، یادآور شد: رفت و آمد طالبان و 
ایران، یک نوع فرصت برای میانجیگری میان طالبان و کابل را 
هم ایجاد می کند که می تواند زمینه همکاری میان دولت مرکزی 
افغانستان و طالبان را فراهم کند. اگر ظریف در این باره موفق 

شود، قطعا بر نفوذ ایران در این کشور افزوده می شود.
تمام نظامیان آمریکا از افغانستان خارج نمی شوند

این کارشناس ارشد مسائل افغانستان افزود: راه حل ایران برای 
صلح در افغانستان منطقه ای است و خواهان فعال شدن بازیگران 
موثر منطقه ای مانند چین، روسیه، عربستان، پاکستان و هند و 
کاهش دخالت بازیگران فرامنطقه ای است. در واقع، ایران معتقد 
است همسایگان افغانستان می توانند صلح در این کشور تضمین 

کنند که این رویکرد مورد حمایت عبدالله عبدالله هم است.
ملازهی درباره رویکرد آمریکا در افغانستان عنوان کرد: آمریکا 
به این نتیجه رسیده است که از نظر نظامی در افغانستان موفق 
مسئله  این  موید  نظامی  ساله   1۹ حضور  سابقه  نمی شود. 
است. مذاکره با طالبان حاکی از روی آوردن ایالات متحده به 
راه حل های سیاسی است. علاوه بر این مذاکرات طالبان و آمریکا 
نشان دهنده عزم سیاسی واشنگتن و طالبان برای رسیدن به 

صلح و نیاز آمریکا به صلح در افغانستان است.
وی در عین حال گفت: با وجود توافق آمریکا و طالبان، من 
فکر نمی کنم تمام نیروهای نظامی آمریکایی از افغانستان خارج 
شوند. می توان پیش بینی کرد که بخش زیادی از نیروهای نظامی 
آمریکا از افغانستان خارج شوند اما بخشی از نیروها در یکی، 
دو پایگاه مانند بگرام باقی مانده و در جنگ نظامی هم دخالتی 
نکنند. در واقع، آمریکا خواهان حضور سیاسی بدون هزینه مالی 

و انسانی است.
احتمال رای آوری طالبان زیاد است

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره آینده طالبان در 
افغانستان اظهار داشت: طالبان از نظر قومیتی و ایدئولوژیک 
انحصارطلب و تمامیت خواه است ولی خلیلزاد توانسته آنها را قانع 
کند که از نظر نظامی قادر به مسلط شدن بر افغانستان نیست 
و جریان شمال هم حاضر به پذیرش و تسلیم شدن در مقابل 
طالبان نیست بنابراین شاید آنها به این نتیجه رسیده اند که دولتی 

همه شمول تشکیل دهند.
ملازهی اضافه کرد: اگر طالبان در عرصه سیاسی مشارکت 
کند، باید قانون اساسی هم تغییر یابد و احتمالا هم نظام سیاسی 
به نظام پارلمانی تغییر یابد. چهار منطقه قومی ازبک ها، هزاره ها، 
تاجیک ها و پشتون ها دولت های محلی خود را تشکیل دهند و 

براساس وزن خود در دولت مرکزی مشارکت داشته باشند.
به  توجه  با  که  است  آن  از  حاکی  ارزیابی ها  یادآورشد:  وی 
طرفداران زیاد طالبان، احتمال رای آوری آنها در صورت مشارکت 

در عرصه سیاسی بسیار زیاد است.
 این کارشناس مسائل شبه قاره تصریح کرد: افغانستان نیازمند 
توازن دینی، سیاسی و قومی است که این توازن باید به سیاست 

خارجی در عرصه ملی، منطقه ای و بین المللی تسری یابد.

ملازهی  تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

 اعتقاد ایران تضمین صلح در افغانستان توسط همسایگان است

سیاسی

از  متقابل  و حمایت  تشویق  موافقتنامه همکاری  امضای  تهران  دانشگاه  استاد   
سرمایه گذاری ایران و لوکزامبورگ را در صدور حکم آزادسازی پول بلوکه شده ایران در 
لوکزامبورگ موثر دانست و تاکید کرد: احکام محاکم داخلی آمریکا چالش بزرگی برای 

ایران بود اما حکم دادگاه لوکزامبورگی آن حکم را به چالش کشید و رد کرد. 
»یوسف مولایی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به حکم دادگاه لوکزامبورگی برای نقض 
انسداد حساب بانکی ایران در بانک های این کشور برحسب خواست آمریکا گفت: 
حکم دادگاه لوکزامبورگی برای آزادسازی حساب بانکی ایران بر این استدلال صادر 
شده که خواست آمریکا برای توقیف و انتقال این پول به ایالات متحده برخلاف حقوق 
بین المللی است. وی ادامه داد: درخواست آمریکا برای توقیف پول ایران براساس 
احکام و قوانین داخلی اش بوده است که براساس آن، کشورها را وادار می کند مصونیت  

دولت ها را نادیده بگیرد و این در حالی است که مصونیت دولت ها براساس حقوق 
بین الملل به رسمیت شناخته می شود. این حقوقدان بین المللی با بیان اینکه نقض 
درخواست آمریکا به خاطر در تضاد و تقابل بودن آن با حقوق بین المللی بوده است، 
اظهار داشت: دادگاه لوکزامبورگی در حکم خود تاکید کرده نمی تواند مصونیت دولت ها 
را نادیده بگیرد و یادآور شده اجازه نمی دهد یک کشور، کشور دیگر را وادار به انجام 
اقدامی برخلاف قوانین خود کند. مولایی در پاسخ به این سوال که آیا حکم دادگاه 
لوکزامبورگی می تواند رویه ای برای نقض احکام دیگر محاکمی که به خواست آمریکا تن 
داده اند شود، تصریح کرد: نمی توان انتظار داشت که چون یک دادگاه در لوکزامبورگ 
چنین حکمی را صادر کرده، دیگر دادگاه ها هم چنین اقدامی را انجام دهند. در واقع، 
این مسئله را نمی توان به همه جا تعمیم داد چراکه کشورها روابط خارجی شان را 

براساس ملاحظات سیاسی  تنظیم می کنند. وی افزود: البته این حکم که 100 صفحه 
بوده و دارای 60 صفحه پیوست است، دارای ظرفیت های بسیاری است که باید روی 
آن کار کرد و با تحلیل آن، به تولید ادبیات و گفتمان سازی در آن چارچوب اقدام کرد. 
در آن موقع می توان امیدوار بود که احکام مشابه بیشتری تولید شود. این استاد حقوق 
بین المللی با اشاره به ظرفیت بنیادین حکم دادگاه لوکزامبورگی خاطرنشان کرد: آمریکا 
براساس احکام محاکم داخلی خود، ایران را متهم به فعالیت های تروریستی کرده و 
خواستار از استفاده از اموال بانک مرکزی ایران برای پرداخت غرامت به قربانیان حادثه 
11 سپتامبر کرده است. این حکم، با توجه به جایگاه سیاسی، اقتصادی و نظامی 
آمریکا یک چالش بزرگی برای ایران بود اما حکم دادگاه لوکزامبورگی آن حکم را به 
چالش کشید و رد کرد. مولایی آزادسازی و رفع توقیف از پول های بلوکه شده ایران را 

جدا از امکان انتقال آن به ایران دانست و ابراز داشت: حکم دادگاه این بوده که آمریکا 
حق توقیف و انتقال آن را ندارد اما به معنای آن نیست که بتوانیم به راحتی آن را به 
داخل کشور برگردانیم به ویژه آنکه ایران از نظر بانکی و سوئیفت تحریم بوده و قرار گرفتن 
در لیست سیاه FATF هم کار جابه جایی پول ها را سخت تر کرده است. وی با اشاره به 
یک موافقتنامه همکاری میان ایران و لوکزامبورگ بیان کرد: یکی از اقدامات خوبی که 
طی سال های اخیر انجام شد، امضای موافقتنامه همکاری تشویق و حمایت متقابل از 
سرمایه گذاری ایران و لوکزامبورگ بود که سال قبل در مجلس تصویب و به تائید شورای 

نگهبان رسید که ظرفیت خوبی برای همکاری میان دو کشور ایجاد کرد.
این حقوقدان بین المللی اضافه کرد: من فکر می کنم قاضی صادرکننده حکم به سود 
ایران نیم نگاهی به این موافقتنامه داشته و در صدور حکم به سود ایران موثر بوده است.

مولایی استاد حقوق بین المللی: 

حکم دادگاه لوکزامبورگ احکام داخلی آمریکا را به چالش کشید



نقض فاصله گذاری هوشمند برای دریافت سیم کارت!!!
با تجمع پرشمار وصف های طولانی مردم برای دریافت سیم کارت ویژه سرپرستان خانوار برای دریافت 
وام یک میلیون تومانی ، زمینه دیگری برای نقض جدی طرح فاصله گذاری اجتماعی هوشمند در 
قم فراهم شد. از دقایق ابتدایی صبح دیروز صف های طولانی و بهم فشرده ای در دفاتر پیشخوان قم 
تشکیل شده و ضمن زیر پا گذاشته شدن طرح فاصله گذاری اجتماعی عملا بستر بسیار مساعدی 
را برای شیوع بیشتر کرونا فراهم کرده است.با گشت و گذاری در شهر قم و دفاتر پیشخوان مشخص 
شد که تمامی این مراکز مملو از جمعیت و افرادی هستند که برای دریافت سیم کارت ویژه سرپرستان 
خانوار صف کشیده اند و هرلحظه نیز بر تعداد تجمع کنندگان افزوده می شود، جمعیتی که بسیاری از 
آن ها از هیچگونه وسایل حفاظتی اعم از دستکش یا ماسک استفاده نمی کنند. مدیر روابط عمومی 
شرکت مخابرات استان قم نیزدر این خصوصگ فت: سرپرستان خانوارها باید به دفاتر مراجعه داشته 
باشند، اما ما به دفاتر پیشخوان ابلاغ کرده ایم که در موارد خاص افرادی که به دلیل کهولت سن امکان 
حضور در دفاتر را ندارند شناسایی شوند تا برای دریافت امضا مقابل درب منازل آن ها بروند.ابوالفضل 
احمدی نیا بیان کرد: البته نمی توان این کار را به صورت همگانی انجام داد و فقط برای افرادی قادر به 
حضور نیستند امکان چنین کاری وجود دارد. »محمدجواد آذری جهرمی« در توئیتر خود در واکنش به 
تشکیل صف های طویلی برای دریافت سیم کارت در دفاتر پیشخوان دولت نوشت: »آقای اپراتور! مردم 
نباید برای تهیه  سیم کارت رایگان در این شرایط کرونا در دفاتر ارتباطی، صف بکشند. همین الان باید 
این فرآیند، متوقف شود.«وی افزود: از مردم آنلاین ثبت نام کنید و با پست، سیم کارت را به منازل آن ها 

برسانید.  خدمت رسانی خود به مردم باید منطبق با دستورالعمل های وزارت بهداشت باشد.

تجمع کارگران ایران مرینوس قم
صبح دیروز شنبه تعدادی از کارگران کارخانه ایران مرینوس قم واقع در میدان ارتش محل تلاقی 
بلوارهای امین و غدیر این شهر در مقابل درهای اصلی این کارخانه تجمع و نسبت به تاخیر در انعقاد 
قرارداد این واحد تولیدی با کارگران اعتراض کردند.این کارگران می گویند برای بار چندم از زمان 
شیوع کرونا تاکنون، مسوولان کارخانه زمان بازگشایی را به تعویق می اندازند و دلیل این تصمیم خود را 
مشکلات مالی، سلامتی کارگران با رعایت فاصله گذاری اجتماعی بدلیل شیوع کرونا و همچنین نبود 
مواد اولیه را عنوان می کنند، امری که مورد پذیرش کارگران نیست. اگر چه دولت برنامه ها و اقداماتی 
را برای مدیریت این چالش ها بویژه خسارتی که به کسب و کارهای کوچک و متوسط وارد می شود، در 
دستور کار خود قرار داده است اما ورود احتمالی شرکت های بزرگی چون ایران مرینوس به این عرصه و 
درگیر شدن آن با چالش های اقتصادی و یا کارگری، آینده بیش از بیش راکدتری را برای اقتصاد استان 

رقم خواهد زد.

تایید کامل صحت انتخابات مجلس 
سخنگوی شورای نگهبان از تایید صحت برگزاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در 
چهار حوزه انتخابیه باقیمانده و اتمام بررسی صحت مرحله نخست انتخابات مجلس در این شورا خبر 
داد.عباسعلی کدخدایی ، این حوزه های انتخابیه را شامل بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد و 
خمیر؛ نور و محمودآباد؛ جهرم و خفر و صومعه سرا برشمرد و افزود: ما نتیجه این چهار حوزه را به علت 
گزارش ها و شکایت هایی که دریافت شده بود اعلام نکرده بودیم و ناچار شدیم که بازرسانی را به هر یک 

از این حوزه ها اعزام کنیم.

نامه آیت الله اعرافی به ۵۰ رهبر مذهبی دنیا 
مدیر حوزه های علمیه کشور در نامه های جداگانه به رهبران مذهبی جهان از آمادگی ایران برای 
انتقال تجربیات برای مقابله با کرونا خبر داد. آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور در نامه های 
جداگانه به 50 رهبر مذهبی جهان، از آمادگی حوزه های علمیه ایران برای انتقال تجربیات به همه 

کشورها و استفاده از تجربیات برای مقابله با ویروس کرونا شد.

دورهمی تازه نماینده ها لغو شد
نشست هم اندیشی منتخبان مجلس یازدهم که پیش از این قرار بود در روز دوشنبه برگزار شود، لغو 
شد.دبیرخانه ائتلاف نیرو های انقلاب با اعلام این خبر تاکید کرد: پس از کسب نظر مشورتی وزیر 
بهداشت جلسه منتخبان مجلس یازدهم که قرار بود روز دوشنبه )اول اردیبهشت( در مجتمع فرهنگی 

آدینه برگزار شود، لغو شد.

دوپینگ ۳ کشتی گیر ایرانی مثبت شد 
ستاد مبارزه با دوپینگ ایران در نامه ای به فدراسیون کشتی، ضمن اعلام استفاده 3 کشتی گیر از مواد 
ممنوعه، میزان محرومیت آن ها را نیز اعلام کرد.بر این اساس مرتضی قیاسی چکا به مدت شش ماه، 
رسول گرمسیری به مدت یکسال و کیوان رضایی به مدت 4 سال با محرومیت روبه رو شده اند و شروع 

محرومیت نامبردگان از تاریخ 3 اسفندماه سال 13۹8 است.

واکنش وزارت جهاد به زنده گور کردن جوجه ها 
مرتضی رضایی معاون وزیر جهاد با بیان اینکه صحنه هایی که معدوم سازی جوجه ها در فضای 
مجازی منتشر شده قابل قبول نیست، گفت: قرار نبود جوجه های یک روزه معدوم شوند، قرار بود تولید 

تخم مرغ نطفه دار محدود شود. 

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

دفن مستقیم زباله در قم روزانه
 ۳۰۰ تن کاهش یافت

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: 300 تن پسماند شهری در روز به 
جای دفن، در سیستم جداسازی و تولید کود کمپوست و پسماند خشک قرار 
گرفته است. سید امیر سامع با اشاره به اقدامات انجام شده برای آبیاری فضای 
سبز شهری، اظهار داشت: بیش از 100 هکتار یعنی یک میلیون مترمربع 
فضای سبز با روش های نوین و جدید آبیاری تاکنون توسعه شبکه آبیاری در 
شهر قم شده است. وی با بیان اینکه بیش از 60 کیلومتر خطوط انتقال آب 
برای فضای سبز در شهر قم اجراشده است، در حوزه منابع آب اقدامات خوبی 
در حوزه پساب انجام و پروژه 30 لیتر در ثانیه افتتاح و به بهره برداری رسید 
و پروژه 200 لیتر در ثانیه نیز در سال ۹۹ عملیاتی می شود. معاون خدمات 
شهری شهرداری قم، میزان اعتبار خط لوله، تجهیزات و بهره برداری این پروژه 
را 15 میلیارد تومان دانست و افزود: با انجام این پروژه سالانه 4 و نیم میلیون 
مترمکعب از پساب را برای آبیاری شهر قم و فضای سبز جنگلی و حاشیه 
شهر مورد استفاده قرار می دهیم. وی تصریح کرد: در بحث تجهیزات و لوازم 
بوستان ها نیز اقدامات خوبی انجام شده و پیرو فازهای قبلی که برای روشنایی 
بوستان ها، پروژه هایی عملیاتی شد، که در بخش آب نماها نیز فاز پنجم به 
بهره برداری رسید و اصلاح آب نمای موجود و ایمن سازی آن انجام پذیرفت.
سامع با اشاره به راه اندازی سلول های خورشیدی و آبگرمکن های خورشیدی 
در شهر قم، یادآور شد: در سازمان پسماند نیز سال قبل خط »ام آر اف« را 
راه اندازی کردیم و 300 تن پسماند شهری در روز به جای دفن، در سیستم 
جداسازی و تولید کود کمپوست و پسماند خشک قرار گرفته است. وی با بیان 
اینکه در این مدت دستگاه سرند کود مرغوب نیز تهیه و ماه قبل راه اندازی شده 
است، اضافه کرد: شهرداری به تولید کود مرغوب برای بوستان ها و فضای سبز 

قم پرداخته است، در تفکیک از مبدأ نیز اقدامات خوبی انجام شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

نخستین بوستان اختصاصی دوچرخه قم 
راه اندازی می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: برای نخستین بار عملیات 
اجرایی بوستان اختصاصی دوچرخه در بلوار فدائیان اسلام پردیسان با 8 

پیست اختصاصی آغازشده که در سال ۹۹ به بهره برداری می رسد.
عباس ذاکریان با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه حمل ونقل شهر قم، 
اظهار داشت: متأسفانه در طراحی شهری اولویت با وسایل نقلیه بوده و این 
خودرو محوری سبب شده که کمتر به حوزه عابران پیاده و دوچرخه سواران 
توجه شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم آخرین وضعیت احداث 
برای  افزود:  و  داد  قرار  موردتوجه  را  قم  در  دوچرخه  اختصاصی  بوستان 
نخستین بار عملیات اجرایی بوستان اختصاصی دوچرخه در بلوار فدائیان 
اسلام پردیسان با 8 پیست اختصاصی آغازشده که در سال ۹۹ به بهره برداری 
می رسد. ذاکریان با اشاره به ویژگی های این بوستان دوچرخه، تصریح کرد: 
پیست های این بوستان دوچرخه بسیار جذاب و موردتوجه جوانان است 
و به دنبال راه اندازی این بوستان های دوچرخه در مناطق مختلف شهری 
هستیم تا در کنار ترویج فرهنگ استفاده از دوچرخه باشیم. وی نوسازی 
ناوگان تاکسیرانی قم را مورد ارزیابی قرار داد و گفت:نوسازی 1500 دستگاه 
تاکسی در سال های گذشته انجام شد که متأسفانه اخلالی در سایت نوسازی 
پیش آمده و سامانه از طریق وزارت کشور بسته شد و همچنین با افزایش 
شدید قیمت خودرو، میزان تسهیلات کفاف خرید را نمی داد که مدتی بوده 
متوقف شده است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: امیدواریم 
در سال ۹۹ با تدابیر وزارت کشور بتوانیم نوسازی ناوگان تاکسی را از سر 
بگیریم و اقداماتی از جمله توزیع حواله تاکسی برای تاکسی ها و وانت بار ها 
داشته باشیم. ذاکریان یکی از اقدامات مهم در سال ۹8 را راه اندازی رشته 
کاردانی تاکسیرانی برشمرد و ادامه داد: برای نخستین بار با همکاری دانشگاه 
علمی و کاربردی شهرداری، این رشته تأسیس شد و از بین رانندگان تاکسی 

دانشجو گرفت و امید است تداوم داشته باشد.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :
تقاطع جعفریه تا پایان سال تکمیل می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه باید برای اجرای 
انتقال ترافیک  و  هر بخش تقاطع غیرهمسطح جعفریه انسداد ترافیکی 

صورت گیرد این پروژه بیش از هشت ماه زمان لازم دارد تا تکمیل شود.
عباس حلوائی زاده با اشاره به آخرین وضعیت و جزئیات اجرای پروژه تقاطع 
غیرهمسطح جعفریه، اظهار کرد: پس از تکمیل کنارگذر تا ماه آینده مجوز 
انسداد مسیر رفت به سمت تقاطع شهید کلانتری و انحراف ترافیک بر روی 

کنارگذر صورت می گیرد تا بتوانیم بخش دوم زیرگذر را اجرا کنیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تاکید بر پیچیدگی های اجرایی این 
پروژه، تصریح کرد: با توجه به اینکه امکان انسداد ترافیکی در این مسیر به 
طور کامل وجود ندارد به مرور هر بخش پروژه که آماده اجرا می شود ترافیک 

منتقل شده و سپس عملیات عمرانی انجام می شود.
حلوائی زاده با بیان اینکه طی ماه های اخیر نیز در برهه های مختلف انسداد 
ترافیکی و انتقال ترافیک در محور صورت گرفته و عملیات عمرانی اجرا شده 
است، افزود: به همین خاطر این پروژه برای تکمیل حدود هشت ماه زمان نیاز 

دارد و پیش بینی می شود تا پایان سال در اختیار مردم قرار گیرد.

با هدف تکریم مقام زیارت و زائر صورت گرفت :

نصب اِلمان سلام در میدان آستانه قم 
سلام  اِلمان  نصب  گفت:  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
در میدان آستانه قم با هدف تکریم مقام زیارت و زائر و ترویج فرهنگ سلام 
می باشد که همه این تمثالها روبه سوی گنبد طلایی بنت موسی بن جعفر)ع( 

در حال ادای احترام و سلام می باشند.
سید محمد موسوی منش بیان داشت: نمادها که جزئی از مبلمان شهری 
است ایجاد منظر شهری مطلوب در چارچوب هویت و فرهنگ شهروندان و 
محیط شهری است و نظر به اینکه این نمادها در میادین که اثرگذارترین فضای 
شهری در اذهان عمومیست نصب می شوند این هماهنگی و همخوانی از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم 
همچنین باتوجه به اینکه شهر مقدس قم یکی از استان های مذهبی کشور 
است و سالانه عاشقان اهل بیت عصمت و طهارت )ع( و زائران زیادی از سراسر 
کشور به این استان سفر می کنند، اظهار کرد: المان های شهری می توانند 
علاوه بر ارتقاء منظر و سیمای شهری، بیانگر میراث ملی، مذهبی، تاریخی، 
فرهنگی و سنتی این سرزمین بوده و ابزار مناسبی برای معرفی بهتر استان به 
زائران باشند که این نمادها توانسته  اند سیمای شهری را ارتقاء داده و انرژی 

مثبتی به شهروندان و مجاوران و زائران حضرت فاطمه معصومه)س( بدهند.
موسوی منش افزود: نصب اِلمان سلام در میدان آستانه قم با هدف تکریم 
مقام زیارت و زائر و ترویج فرهنگ سلام می باشد اِلمانی با متریال بتن گلاسه 
که تلفیقی از تمثال چند شهید از جمله شهید مدافع حرم و خادم بارگاه 
ملکوتی کریمه اهل بیت)ع( شهید مهدی ایمانی و سه شهید دیگر با نامهای 
زنگی، صادقی و سرکار خانم بهمن که در بمباران رژیم بعث عراق در بازار قم 
به شهادت رسید، می باشد که همه این تمثالها روبه سوی گنبد طلایی بنت 

موسی بن جعفر)ع( در حال ادای احترام و سلام می باشند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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قناعت ، گواراترین زندگی 
را به همراه دارد .

یکشنبه -سی  ویکم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5016

غرر الحکم : ج 1 ص ٢3٢ ح 933

فروش فوری یک باب منزل مسکونی
یک باب منزل مسکونی – تجاری در دو طبقه واقع درقم - زند آباد 

۴۵متری کشاورز شمالی به متراژ ۱۴۰مترمربع دارای سند شش دانگ 
۸متربر به قیمت۵۰میلیون زیر قیمت کارشناسی به فروش می رسد.

تلفن تماس :۰9۱2۵۵۱۳2۰۳

طرح: محمدعلی رجبی

ناخدای دوقطبی و دروغ پراکنی!!!

بر تقویت طرح های آبخیزداری در این استان، گفت: برای  با تاکید  استاندار قم 
جلوگیری از وقوع سیلاب در قم اقدام های پیشگیرانه در دستور کار دستگاه های 

مسئول قرار بگیرد. 
بهرام سرمست روز شنبه در حاشیه بازدید از طرح های آبخیزداری قم در گفت وگو با 
خبرنگاران، افزود: در پی سیلاب های هفته گذشته در قم تکلیف هایی را برای اداره کل 

منابع طبیعی و آبخیزداری استان مبنی بر تقویت طرح های آبخیزداری معین کردیم.

استاندار قم بیان داشت: به تازگی در ابتدای جاده قم – اراک شاهد وقوع سیلابی 
بودیم ولی خوشبختانه با آمادگی نیروهای عمل کننده، تلفات جانی نداشتیم.

بارندگی 25 فروردین ماه جاری سبب آب گرفتگی شدید در سطح خیابان ها و جاری 
شدن سیلاب در خروجی قم به سمت اراک شد.  سرمست تصریح کرد: به هرحال 
این حادثه نشان داد که در اولویت قرار گرفتن یک سری اقدام های پیشگیرانه برای 
ممانعت از وقوع سیلاب ضروری است. وی بازدید خود از طرح های آبخیزداری را در 
رابطه با طرح های بالادست شهرک پردیسان و همچنین توسعه و تقویت آن ذکر کرد 
و گفت: منابع طبیعی قم باید این طرح ها را در سال جاری نیز توسعه دهد. پردیسان 
در منطقه هشتم شهرداری قم و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این منطقه 
در سال 13۹0  و  تاسیس  وقت  و شهرسازی  وزارت مسکن  توسط  در سال 1377 
به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. سرمست یادآور شد: طرح های فوق در 
جلوگیری از روان آب ها و سیلاب هایی که موجب تهدید شهر و آب گرفتگی معابر شهری 
می شود و منازل شهروندان را با خطر مواجه می کند، تأثیر بسزایی دارد، از این دنبال 
توسعه بیش ازپیش این طرح ها هستیم. استاندار قم در پاسخ به سوالی در خصوص 
تدابیر اتخاذشده در مورد بالادست جاده اراک و بازگشایی مسیر رودخانه قمرود، نیز 
گفت: در این زمینه به دستگاه ذی ربط و ارگان های دخیل از قبیل معاونت عمرانی 
استانداری، شرکت آب منطقه ای و شهرداری تأکید شده که جلسه هایی را تشکیل 
نموده و مطالعه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت را برای رفع خطر انجام دهند. 
سرمست اضافه کرد: ولی برآوردهای اولیه نشان می دهد که در احداث برخی طرح ها 
به ویژه بیمارستان امام رضا )ع( پیش بینی های لازم نشده و نیازمند آسیب شناسی است.

استاندارقم: 
طرح های آبخیزداری برای ممانعت از سیلاب تقویت شود

قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون   
راه  آزاد  احداث  برای  آمده  پیش  گفت: مشکلات 
شهید سلیمانی )کمربندی جدید قم( رفع شده و 

کارگاه آن تجهیز شده است.
محسن بهشتی با اشاره به مشکلات اقتصادی 
کشور در سال ۹8 اظهار داشت: باوجود مشکلات 
اقتصادی که در سال ۹8 در کشور حاکم بود، استان 
قم توانست عملکرد قابل قبولی را در حوزه عمرانی 

به نام خود ثبت کند.
وی از افتتاح 452 پروژه عمرانی در سال ۹8 خبر 
داد و افزود: 452 پروژه در دو مرحله در هفته دولت 
و دهه فجر سال ۹8 با اعتباری بالغ بر 154 میلیارد 

تومان در حوزه های عمرانی، کشاورزی، گردشگری، 
محیط زیست، بهداشت و درمان، فرهنگی و ورزشی، 

آموزش عالی و شهرداری ها افتتاح شد.
قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
کلنگ زنی بعضی از پروژه ها را نیز بخشی از اقدامات 
استان در سال ۹8 اعلام و ابراز کرد: چندین پروژه 
بزرگ گردشگری و صنعتی نیز در اواخر سال ۹8 
کلنگ زنی شده ولی متأسفانه کمربندی قم یعنی 
پروژه آزادراه شهید سلیمانی به علت شیوع بیماری 
کرونا به تعویق افتاده و امیدواریم در سال ۹۹ انجام 

شود.
شهید  راه  آزاد  پروژه  جزئیات  تشریح  به  وی 

مشکلات  کرد:  خاطرنشان  و  پرداخت  سلیمانی 
این پروژه حل شده و کارگاه آن تجهیز شده است و 
برای حل اختلاف آن با شرکت شهرک های صنعتی 
سه بسته پیشنهادی تهیه شده که به زودی بسته 

انتخابی نهایی می شود.
بهشتی ماحصل کار عمرانی را کار فیزیکی عنوان 
عملیاتی  مرحله  به  که  پروژه ای  هر  گفت:  و  کرد 
از  ارجاع  زمان  از  را  پیچیده ای  مراحل  می رسد 
دستگاه مربوطه یعنی مراحل بررسی کارشناسانه 
متعددی  جلسات  در  نهایی  مرحله  تا  نظارت  و 
ذیل معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری و 

کارگروه های مرتبط پشت سر می گذارد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  اعلام کرد :

رفع مشکلات احداث کمربندی جدید قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

هنوز خطر ویروس کرونا جدی است 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :مردم باید به فرهنگ فاصله گذاری و کاهش تماس ها مجهز 
شوند، از جمله خریدهای آنلاین و توجه به عدم حضورهای غیرضرور فیزیکی در اماکن و بدانند که هنوز 

خطر ویروس کرونا جدی است.
دکترمحمدرضا قدیر در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با ویروس کرونا دانشگاه علوم پزشکی قم 
اظهارداشت :در حال حاضر اهداف ما در خط مقدم مبارزه با ویروس کرونا، بهداشت و قطع زنجیره انتقال 

و تکثیر ویروس بوده که این مهم بر عهده همکاران عزیز ما در مرکز بهداشت است.
وی افزود :فرهنگسازی و توانمندسازی مردم در راستای مقابله با ویروس کرونا امر مهمی است که نباید 

مورد غفلت واقع شود و در حال حاضر، وظیفه اصلی همه ما توجه به این موضوع است.
قدیر تاکید کرد کمردم باید به فرهنگ فاصله گذاری و کاهش تماس ها مجهز شوند، از جمله خریدهای 
آنلاین و توجه به عدم حضورهای غیرضرور فیزیکی در اماکن و بدانند که هنوز خطر ویروس کرونا جدی 

است.
بستری شدن ۳۷ بیمار مشکوک به کرونا 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش 76 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم خبر داد و 
گفت: 37 نفر از این افراد در بیمارستان های قم بستری شدند.محمدرضا قدیر اظهار کرد: در 24 ساعت 
گذشته و تا ساعت 14 روز 30 فروردین ماه جاری، 76 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلاء 
به کرونا پذیرش شدند.وی افزود: 37 نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از 
معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز و با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم ادامه داد: در شبانه روز گذشته، 30 نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی 

توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.

دستورمعاون دادستان قم به بانکها:

استرداد اقساط دریافت شده تسهیلات قرض الحسنه
معاون دادستان قم از صدور دستور قضایی در رابطه با استرداد اقساط دریافتی از همه گیرندگان 

تسهیلات قرض الحسنه و ضامنان آنان در این استان خبر داد. 
علی اصغر سلطانی در این زمینه افزود: این دستور بر اساس صدور بخشنامه شماره 435652/۹8 مورخ 
15/12/۹8 شورای پول و اعتبار بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تعویق سه ماهه اقساط کلیه 

تسهیلات قرض الحسنه به دلیل شیوع ویروس کرونا صورت گرفته است.
وی اضافه کرد: متاسفانه برخی بانک ها و موسسه ها اقدام به دریافت اقساط از افراد یا ضامنان و اخطار 
کتبی یا پیامکی به آنان نموده اند،درحالی که تمامی دریافت کنندگان تسهیلات قرض الحسنه، فارغ 
از امکان پرداخت و یا وصول اقساط و همچنین قطع نظر از کسب وکار و فعالیت آن ها، مشمول استفاده 
از مزایای این بخشنامه می باشند. سلطانی در ادامه بیان کرد: در راستای حفظ و احیاء حقوق عامه، 
دستورات قضایی لازم صادر و به دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان قم ابلاغ گردیده است و 
بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی موظف هستند چنانچه مبالغ اقساط قرض الحسنه سررسید شده 
در بازه زمانی موضوع مصوبه مذکور، از حساب گیرندگان تسهیلات یا ضامنان آن ها برداشت شده باشد، 
سریعا مسترد نمایند. وی افزود: بدیهی است در صورت عدم اجرای دستور قضایی، برای متخلفان پرونده 

تشکیل و برخورد قانونی صورت خواهد گرفت.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از وقوع سیلاب در تاریخ 25 فرودین ماه 
در جاده قم اراک یاد کرد و گفت: این حادثه نشان از بی دقتی در مطالعه پروژه های 
عمرانی است و در هر نقطه ای پروژه ها بدون توجه به مطالعات دقیق و درست انجام 

شود اینگونه تهدیدها متصور خواهد بود.
از  بازدید بهرام سرمست استاندار قم  محمدتقی سجادی ظهر دیروز در حاشیه 
پروژه های آبخیزداری، با بیان اینکه امسال نیز همانند سال گذشته شاهد بارندگی های 
به  بارندگی  از  ناشی  آب  از  عمده ای  بخش  کرد:  اظهار  هستیم،  مطلوبی  بهاری 
صورت روان آب جریان پیدا می کند و گاهی تشدید این روان آب ها موجب تخریب و 

خسارت هایی به عرصه های روستایی و شهری می شود. 
وی اضافه کرد: فعالیت های آبخیزداری در سرشاخه ها و بالادست حوضه ها اتفاق 
می افتد و جریان سیلابی را مدیریت و کنترل می کند تا این جریان ها به هم افزوده نشده 

و از خسارت و سیلاب جلوگیری شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با تاکید بر اینکه از این روان آب ها برای 
تقویت سفره های زیر زمینی نیز استفاده می شود، تصریح کرد: مدیریت روان آب ها 

اهمیت بسیاری دارد چراکه اهداف جانبی بسیاری در این اقدام محقق می شود.
وی خاطرنشان کرد: برخی از پروژه های آبخیزداری به صورت مستقیم از تاثیرگذاری 
سیلاب ها بر شهر قم جلوگیری می کند و برخی از پروژه ها نیز با هدف جلوگیری از 

تخریب در دیگر نقاط استان دنبال می شود.
سجادی ادامه داد: اکنون 33٠ هزار هکتار از منطقه پایین دست سد پانزده خرداد 
می تواند تاثیر مستقیم بر شهر قم داشته باشد که تاکنون در 7٠ هزار هکتار از این 

منطقه پروژه های آبخیزداری انجام و شهر قم مقابل سیلاب هایی با دوره بازگشت 
یکصد سالانه ایمن شده است. وی از وقوع سیلاب در تاریخ 25 فرودین ماه در جاده قم 
اراک یاد کرد و گفت: این سیلاب در زیر حوضه کوچکی اتفاق افتاد که هر چند تلفات 
جانی نداشت اما بدون خسارت مالی هم نبود، این حادثه نشان از بی دقتی در مطالعه 
پروژه های عمرانی است و در هر نقطه ای پروژه ها بدون توجه به مطالعات دقیق و درست 

انجام شود اینگونه تهدیدها متصور خواهد بود.
مشابه سیلاب جاده اراک ممکن است تکرار شود

سجادی با تاکید بر اینکه برخی از سیلاب ها قابل پیش بینی نیستند، عنوان کرد: 
سازه های کنترل سیلاب برای کنترل سیلاب هایی با حجم مشخص ساخته شده است 
و اگر رگبار مشابه 25 فرودین رخ دهد هیچکس نمی داند که در کدام نقطه شاهد تکرار 

چنین سیلابی خواهیم بود.
وی با اشاره به اینکه سیلاب جاده اراک از سرشاخه کمر کوه به سمت ایران ترمه 
گرفته شده است، عنوان کرد: به همراه نمایندگان شهرداری بازدیدی از این منطقه 
انجام می شود و طرح های مورد نیاز در دستور کار قرار خواهد گرفت تا در این حوضه 

شاهد مشکلات کمتری باشیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: با توجه به اینکه رژیم بارندگی 
از زمستان به سمت بهار تغییر یافته و شدت بارندگی نیز افزایش و مدت کاهش یافته 
این  تنها راه تدبیر و مدیریت  و  بالا رفته  است، احتمال وقوع جریان های سیلابی 
جریان ها اجرای پروژه های آبخیزداری است و شرایط طبیعت به ما دیکته می کند که 

تنها راه نجات تأسیسات موجود انجام برنامه های آبخیزداری است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  اعلام کرد:

بی دقتی در مطالعه پروژه های عمرانی عامل سیلاب جاده اراک

قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
تسریع در تامین کالاهای اساسی استان را ضروری 
تامین  کار  تر  سریع  چه  هر  باید  وگفت:  دانست 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در ماه رمضان انجام 
شود، زمان زیادی تا شروع این ماه مبارک نمانده است 
و باید از تمام ظرفیت های استان برای تامین و ذخیره 

سازی این کالاها در استان استفاده شود.
کارگروه  جلسه  در  امروز  ظهر  غضنفری  مهرداد 
تنظیم بازار استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( 
با اشاره به مبارزه با گران فروشی در استان قم اظهار 
کرد: اجرای پروتکل مبارزه با گران فروشی در استان 
باید ادامه پیدا کند و اگر گران فروشی در یک فروشگاه 
بزرگ هم رخ بدهد، باید با آن فروشگاه برخورد صورت 
بگیرد. وی ادامه داد: حبوبات در استان قم وجود 
دارد و باید نظارت بر روی عرضه حبوبات با قیمت 

مناسب در استان صورت بگیرد، برای تامین حبوبات 
مورد نیاز استان قم باید پیگیری های لازم انجام شود. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: 
باید نظارت بر ماسک های توزیع شده در قم صورت 
بگیرد، این نظارت به خصوص باید در مراکز درمانی 
و بهداشتی استان انجام شود. غضنفری تسریع در 
تامین کالاهای اساسی استان را ضروری دانست و 
تصریح کرد: باید هر چه سریع تر کار تامین کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم در ماه رمضان انجام شود، 
زمان زیادی تا شروع این ماه مبارک نمانده است و باید 
از تمام ظرفیت های استان برای تامین و ذخیره سازی 

این کالاها در استان استفاده شود.
باید با هرگونه گران فروشی برخورد شود 

وی ادامه داد: استان قم به لحاظ مطلوبیت نرخ 
از  بعد  استان  کشور  ماه گذشته، دومین  تورم ١2 

توزیع میوه شب عید در استان  بود،  استان فارس 
قم به خوبی صورت گرفت و استان جزو استان های 
برتر در این خصوص بود و مشکلی در این خصوص 
در استان نداشتیم. معاون هماهنگی امور اقتصادی 
تعیین  تقاضا،  و  نظام عرضه  افزود:  قم  استانداری 
کننده قیمت کالا است، اما در فرآیند نظارت باید 
با هرگونه گران فروشی برخورد شود، برخوردی که 
بازدارنده باشد. غضنفری تامین انبار مورد نیاز برای 
تصریح  و  دانست  ضروری  را  قم  استان  غله  اداره 
کرد: شرکت غله مسؤولیت مستقیم در زمینه تامین 

کالاهای اساسی برای استان را دارد.
تامین  برای  باید  کماکان  کرد:  خاطرنشان  وی 
کالاهای بهداشتی مردم در استان قم تلاش صورت 
نیاز  تعیین  زمینه  در  گیری  تصمیم  مرجع  بگیرد، 
استان به این کالاها، دانشگاه علوم پزشکی قم است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکید کرد:

استفاده از تمام ظرفیت هابرای تامین کالاهای اساسی 


